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ni prodora 
Za večino nepričakovani medalji in še nekaj drugih odličnih 

uvrstitev na evropskem dvoranskem prvenstvu v atletiki v Stockhol-
mu so nas spomnile, daje v Sloveniji še nekaj športov, ki sodijo v si-
cer tokrat okrnjeni evropski vrh, v drugih državah pa so že dolgo in 
vedno v ospredju tako podpore kot zanimanja. In znova se je potrdi-
la resnica, ki seje drugje še kako zavedajo, da so športniki med na-
jboljšimi, če ne najboljši promotorji države in naroda. Tako pač je 
danes v svetu, zato te poglede in merila kaže sprejeti, če želimo dohi-
teti ali iti v korak z velikimi. No, na vseh področjih to ni mogoče, saj 
smo po gospodarski plati in političnem vplivu še zelo majhni, na ne-
katerih pa lahko, in to zelo uspešno. 

Kar čez noč pa to ne gre, tudi če imate ta trenutek milijone tolarjev 
ali mark in dolarjev. Rezultatov in uspehov se v svetu ne da kupiti, 
vsaj na velikih ter najbolj obiskanih tekmovanjih ne. Uvrstiti se na 
največja tekmovanja je za marsikoga višek kariere, za najboljše pa 
logično nadaljevanje poti. Ne smemo namreč pozabiti, da so v 
ekipnih športih zahtevne kvalifikacije, v individualnih pa zelo viso-
ke norme, kijih morate izpolniti na uradnih tekmovanjih. Tako se že 
po tej plati ločijo športi na pomembne in manj pomembne. Med manj 
pomembne v svetu moramo tako uvrstiti tiste, ki nimajo kvalifikacij. 
Res pa je, daje teh vedno manj. 

Če želimo med dobre ali najboljše, je potrebno strokovno skupinsko 
delo ob izpolnjenih osnovnih pogojih, kot sta denar in objekti. Začne 
jih veliko, skozi proces trde vadbe se jih prebije malo, v svetovni vrh 
pa pridejo le najboljši. In ti nato poberejo smetano popularnosti in 
denarja. Torej se tudi v športu potrjuje rek: Kakor si sejal, tako boš 
žel! 

Ludvik Kotar 

Zima_sicer še maha z repom, a v naravi že lahko postorimo marsikatero opravijo. Strokovnjaki 
pravijo, da požiganje suhe trave ni koristno, pa vendar se spomladi kadi po mnogih bregeh. Da 
le ne bi premočan veter zanesel ognja v nepravo smer ... Foto: M» O i m e c 

PTUJ / DELEGACIJA GZS V KK PTUJ 

Dmtbem famfljifro Sm* 
lafttt boli obremenjena 

Kmetijski kombinat Ptuj je prejšnji teden obiskal predsednik Gospodars-
ke zbornice Slovenije Joško Čuk s sodelavci. Po pogovoru z vodstvom 
podjetja so si gostje ogledali del posestva in ptujsko vinsko klet. 

Namen obiska predstavnikov gospodarske zbornice je bil, da 
se v praksi prepričajo, kako se razvijajo lastninski procesi v 
kmetijski dejavnosti, kako so se v tem procesu znašla 
družbena podjetja s številnimi bremeni preteklosti in kakšna 
je njihova gospodarsko bodočnost. 

Kmetijskemu kombinatu je 
uspelo z lastnimi sredstvi po-
ravnati vse obveznosti iz pretek-
losti, tako da se lahko danes poh-
vali s pozitivnim poslovanjem, 
polnimi pitališči in staležem go-
veda nad slovenskim po-
vprečjem ter stabilno in produk-
tivno kmetijsko proizvodnjo. 
Gostje in gostitelji pa so opozori-
li na velik razkorak v obremen-
jenosti kmetijskih podjetij in za-
sebnih kmetij. Zaradi obremeni-
tev osebnih dohodkov zaposle-
nih je kmetijstvo v podjetjih šti-
rikrat bolj obdavčeno kot za-

sebno kmetijstvo. Kljub temu da 
torej pomagajo ta podjetja polni-
ti državno blagajno, se država do 
njih obnaša mačehovsko in z ne-
logičnimi odločitvami vzpodbu-
ja njihov propad. Ob tem za-
vestno zanemarja podatke o vi-
soki produktivnosti velikih 
kmetijskih obratov, njihovo 
strokovno moč in pomembnost 
v prehrambeni bilanci. V posesti 
kmetijskih podjetij je samo 6 
odstotkov kmetijske zemlje, nji-
hov delež na slovenskem preh-
rambenem trgu pa je štiridese-
todstoten. Država ob teh podat-
kih miži na obe očesi in in za-
vestno dopušča neumnosti in 
nelogičnosti v ravnanju s slo-

vensko zemljo, ki je kombinati 
ne morejo dobiti v dolgoročni 
najem, negotovo gospodarjenje 
iz dneva v dan pa slabša njihovo 
gospodarsko moč. Dogaja se, da 
država vrača zemljo lastnikom, 
ki so jo že dobili plačano. To 
nima s popravo krivic nobene 
povezave, gre le za povzročanje 
novih krivic. Žal se javnost tega 
problema ne zaveda, bo pa ga 
sama čutila na svoji koži, ko 
bodo vsa ta dogajanja negativno 
vplivala na življenjski standard. 
Očitno je kmečkemu lobiju veli-
ko do tega, da uniči velika kme-
tijska posestva, ki zagotavljajo 
stabilnost oskrbe s hrano, so pa 
konkurenca manjšim, strokovno 
in produktivno šibkim kmeti-
jam, čeprav vlaga država vanje 
ogromna sredstva. 

Predsednik Gospodarske zbor-
nice Slovenije Joško Čuk je pou-
daril, da bodo izkušnje iz sedan-
jih obiskov v gospodarstvu zbor-
nici osnova za njeno delovanje 
in da bo uporabila vse svoje 
vzvode za vpliv na ustrezne 
odločitve na državnem nivoju. 

J. Bračii 

SLOVENSKA BISTRICA / ŽUPANOVA NOVINARSKA KONFERENCA 

Ceste, plinr vojašnica 
Prva letošnja novinarska konferenca, ki jo je za novinarje 
(tokrat so se zbrali v polnem številu) pripravil sloven-
jebistriški župan dr. Ivan Žagar, je bila nadvse zanimiva. 
Funkcionarji, poleg župana so bili prisotni predsednik 
občinskega sveta dr. Janko Čar, tajnik občine Milan Ozi-
mič, vodji oddelkov za komunalno infrastrukturo ter 
družbene dejavnosti Franc Orthaber in Iva Soršak, so mo-
rali tokrat odgovarjati na številna vprašanja. 

Pričeli so z napeljavo plina v 
mestu, v nadaljevanju pa govo-
rili o TIC-u, ki ga ustanavljajo 
v okviru ZKO občine Slo-
venska Bistrica, razmišljali o 
preselitvi vojašnice iz mesta, 
saj bi del njenega sedanjega 
ozemlja, ki obsega kar 12 ha 
mestnega zemljišča, mesto 
rado dobilo nazaj, ker ga 
potrebuje za lokacijo bodoče -
druge osnovne šole, novinarji 
pa so spraševali še o 
izobraževanju podjetnikov, 
usodi imetja nekdanjega KK 
Ritoznojčan, ki je že lepo šte-
vilo let v stečaju, o njegovem 
zaključku pa še ni videti kon-
ca. in seveda o cestah. 

Kot so ugotavljali novinarji, 
vodje oddelka za gospodarstvo 
v občini še vedno nimajo, saj 
kot kaže, opravljata župan in 
tajnik občine to delo dokaj 
uspešno. Ob tem se sprašujejo, 
ali je potem sploh še potreben. 
Precej več časa so namenili 
cestam, ki so se po občini v 
tem času naravnost bohotno 
razcvetele. Med najbolj 'cve-
toče' sodi brez tista na 
Križnem Vrhu, ki povezuje 
Slovensko Bistrico s Poljčana-
mi ter vodi dalje proti Rogaški 
Slatini. Domačini pravijo, da 
je to prava sramota tako zanje 
kot za občino. Že leta jo 
uničujejo številni tovornjaki, 

ki dnevno vozijo med drugim 
tudi gradbeni material iz 
poljčanskega kamnoloma, po 
njej pa se vozijo številni turis-
ti, ki še vedno radi obiskujejo 
Rogaško Slatino. V njeno pop-
ravilo je bilo zadnja leta 
vloženega bore malo. 

Kot je povedal Franc Ortha-
ber, bodo še v letošnjem letu 
preplastili najbolj kritični od-
sek te regionalke na Križnem 
Vrhu v dolžini 1,5 km; delo si 
je pridobilo Cestno podjetje 
Maribo, rekonstrukcijo na-
daljnjih 2,2 km ceste proti 
Poljčanam pa so pri direkciji 
RS za ceste zaupali Cestnemu 
podjetju Celje. 

Seveda pa to ni edina cesta v 
bistriški občini, ki je v tem 
času videti kot zorana njiva. 
Sem bi lahko šteli tudi nekate-
re pohorske odseke, pa cesto 
prek Črešnjevca in Vrhloge ter 
proti Oplotnici. 

Vida Topolovet 



DOMA IN PO SVETU 

PTUJ / RAZSTAVA DOBROTE SLOVENSKIH KMETIJ 

Tokrat sedmič 
V mestni občini Ptuj že nekaj časa potekajo priprave na sed-
mo razstavo Dobrote slovenskih kmetij, ki bo od 12. do 15. 
aprila. Organizatorji so tudi letos ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano - republiška uprava za pospeševanje 
kmetijstva, mestna občina Ptuj in Obdravski zavod za veteri-
narstvo in živinorejo Ptuj s kmetijsko svetovalno službo. 

10. marca je bil končan razpis 
za sodelovanje, ki je slovenske 
kmetice in kmete vabil, da tudi 
letos sodelujejo s svojimi 
krušnimi, mlečnimi in mesnimi 
izdelki. Pričakujejo, da bo z iz-
delki sodelovalo okrog 450 kme-
tic in kmetov. Vodenje organiza-
cijskega odbora je letos prevzel 
Peter Pribožič, specialist za 
področje živinoreje in prašičere-
je v okviru kmetijske svetovalne 
službe pri OZVŽ Ptuj. Povedal 
je, da si je deset svetovalcev, ko-
likor jih je v Ptuju, delo razdelilo 
po posameznih področjih. Stro-
kovne komisije in programski 
svet razstave sta se že sestala in 
opravila potrebno, da so pripra-
ve na razstavo pravočasno stekle. 
V tem tednu naj bi bili znani po-
datki o stroških. Z nekaj denarja 
je razstavo podprla tudi mestna 
občina Ptuj. 

Skladno s konceptom razstave, 
se bo tudi letos podrobneje 
predstavila ena od slovenskih 
pokrajin. Tokrat je na vrsti Po-
murje, poudarek pa bo na tunki. 
Temu primeren je tudi letošnji 
spominek oziroma vstopnica. 
To je krožnik za narezek. Slo-
venske kmetice in kmetje bodo 
tudi letos svoje dobrote razstavi-
li v jedilnici minoritskega sa-
mostana in nekaterih drugih 
prostorih, ki se nanjo navezuje-
jo. Že nekaj let tečejo prizade-
vanja, da se razstava umesti v 
srednjeevropski prostor. Tudi 
letos so k sodelovanju povabili 
razstavljalce iz avstrijske 
Koroške in Italije. 

Vsakoletni strokovni posvet, 
ki so ga v prejšnjih letos orga-
nizirali prvi dan razstave, bo le-
tos v ponedeljek. Na njem se 
bodo pogovarjali o tem, kaj vse 
je potrebno storiti, da dobiš za 
neki izdelek blagovno znamko. 

Posvet bo v dvorani OZVŽ na 
Ormoški cesti v Ptuju. V 
ponedeljek bodo na račun prišle 
tudi šole, ko naj bi se predstavile 
s projektnimi temami Od zrna 

do kruha in podobno. 

PRIZNANJA 
RAZSTAVE 

Najboljše krušne, mlečne in 
mesne dobrote slovenskih kme-
tij bodo nagradili s priznanji za 
kakovost. Znak kakovosti bodo 
dobili izdelki, ki so trikrat zapo-
red dobili najvišje priznanje za 
kakovost. Letos pa bodo podelili 
tudi devet priznanj za posebno 
etnološko vrednost - iz vsake 
skupine bodo nagradili po tri iz-
delke. 

Razstava Dobrote slovenskih 
kmetij je svoje poslanstvo pred 
sedmimi leti pričela z enim od 

osnovnih ciljev, da bi se uredila 
prodaja na domu in povečal zas-
lužek kmetij z dodatnimi de-
javnostmi. Njen pomen je tudi v 
tem, da na njej kmetice in 
kmetje dobivajo nove ideje za 
razvoj teh dejavnosti. 

Peter Pribožič je povedal, da 
so mnenja o postavitvi šotora, v 
katerem naj bi se potekale 
spremljajoče dejavnosti ob 
letošnji razstavi, deljena. Turis-
tične kmetije zanj ne kažejo za-
nimanja, zato si v dogovoru z 
njimi prizadevajo, da bi v času 
razstave imeli posebno ponudbo 
na domu in da bi gostje prihajali 
k njim. Krušne, mesne in 
mlečne izdelke pa bodo slo-
venske kmetice in kmetje kot že 
v prejšnjih letih prodajali na 
ličnih stojnicah pod arkadami -
ocenjujejo, da jih bo osemnajst. 
V času razstave naj bi tudi 
mestni gostinci prilagodili svojo 
ponudbo in odpiralni čas, saj kot 
je znano, nekateri ob nedeljah ne 
delajo. Več kot v prejšnjih letih 
naj bi naredili tudi pri prodaji 
razstave same, ogledalo naj bi si 
jo čim več obiskovalcev iz Slove-
nije in tujine. Da jo vidi samo 
med pet in šest tisoč obiskoval-
cev, je odločno premalo. Organi-
zatorji si tudi prizadevajo, da bi 
se nedeljske prireditve, na kateri 
bodo podelili priznanja na-
jboljšim, v resnici udeležili vsi 
prejemniki priznanj. 

Osnovni program sedme 
razstave je pripravljen, v teh 
dneh ga bodo še dopolnili in 
konkretizirali predvsem s 
spremljajočimi kulturnimi pri-
reditvami. Sedmo razstavo bodo 
odprli 12. aprila, drugi dan bo v 
znamenju podelitve odličij ude-
ležencem ocenjevanja vin Vino 
Ptuj, v nedeljo bo pred podelitvi-
jo priznanj slavnostna maša, v 
ponedeljek pa že omenjeni stro-
kovni posvet o pridobitvi bla-
govne znamke, dan srednje kme-
tijske šole Rakičan in predstavi-
tev projektov osnovnih šol. 

M G 

Peter Pribožič, 
predsednik organiza-
ci jskega odbora s e d m e 
razstave Dobrote slovens-
kih kmetij . 

PTUJ / NADALJEVANJE 15. SEJE MESTNEGA SVETA 

Obiinski praznik 5. avgusti 
Sedmega marca so ptujski mestni svetniki in svetnice nadaljevali 29. februarja 

prekinjeno sejo. 

Razpravljali so o osnutku spre-
memb in dopolnitev statuta 
mestne občine, predlogu pravil-
nika o oddajanju poslovnih 
prostorov, ki so v njeni lasti, in o 
osnutkih odlokov sprememb in 
dopolnitev prostorskih sestavin 
dologočnega in srednjeročnega 
plana za območje mestne občine, 
ki so jih narekovale nekatere in-
vesticije, sprejem programskih 
zasnov za območja Breg, Nova 
vas pri Markovcih ter nekatera 
druga, pobude občanov za spre-
membo planskih aktov in opre-
delitve krajinskega parka Drava. 
Sprejem sprememb planskih ak-
tov je vezan tudi na sprejem 
sprememb in dopolnitev uredit-
venih pogojev za območje mesta 
Ptuja in zunaj njega. Najbolj 
pričakovani točki dnevnega reda 
pa sta bili "razširjeni" točki, to je 
sklep o tem, da zaradi štirih 
predlogov za praznik ni mogoče 
izvesti referenduma, na katerem 
se odloča samo z "za" ali "proti", 
in predlog odloka o določitvi 
praznika mestne občine Ptuj. 

Predsedniki političnih strank 
in poslanske skupine razen Slo-
venskih krščanskih demokratov 
so se glede slednjega uskladile že 
pred sejo in podprle pobudo 
župana mestne občine Ptuj dr. 
Miroslava Lucija, da naj bi bil 
praznik mestne občine Ptuj 5. 
avgust v spomin na leto 1513, ko 
je mesto Ptuj dobilo svoj statut -
pomemben pravni spomenik, 
naslednik statuta iz leta 1376. Na 
sestanku predsednikov poli-
tičnih strank z županom so se 
tudi dogovorili, da naj se postop-
ki za določitev praznika mestne 
občine Ptuj rokovno izvedejo 
tako, da bo praznik mestne 
občine mogoče praznovati že le-
tos. SKD je na sejo 7. marca pri-
nesla pobudo, da o datumu praz-
nika mestne občine Ptuj izvede-
jo anketo. Za to pobudo so zbrali 
409 podpisov. V anketi naj bi se 
občani odločali o vseh štirih 
predlogih (23. aprilu, 18. maju, 
13. septembru in 69. dnevu v 
letu). 

GOLF IN CESTA 
RAZDELILA 
SVETNIKE 

Pri osnutkih planskih doku-
mentov se je razprava najbolj 
razvnela ob načrtovani gradnji 
golf igrišča na hajdinski gmajni, 
kjer gre za kmetijska zemljišča 
IV. kategorije, ki zahtevajo me-
lioracijske postopke, če bi jih 
želeli uporabljati za intenzivno 
kmetijsko prozvodnjo. Nekatere 
svetnike namreč ta gradnja zelo 
skrbi, ker naj bi z njo zelo po-
segli v naravo. Pri tem jih ne za-
nimajo razvojne usmeritve tu-
rizma v mestni občini Ptuj in 
priložnosti, ki jo ima to območje 
v 'največji svetovni industriji'. 
Projekt naj bi bil tudi že stro-
kovno utemeljen. Slavko Brglez 
(SLS) je prepričan, da je 
hajdinska gmajna kulturno-na-
ravni biser in da gradnja golf 
igrišča na njem pomeni neinteli-
gentno dejanje. SKD-ejevci bi 
ga dali v zameno kmetom, ki jim 
odlok o varovanju vodnih virov 
na Dravskem polju omejuje in-
tenzivno kmetijsko proizvodnjo 
v okolici črpališča v Skorbi. Po 
mnenju Janka Bedrača (SDSS) 
je golf igrišče nujno, če želimo 
razvijati turizem, ki je v razvo-
jnih dokumentih mestne občine 
opredeljen kot prednostna de-
javnost. Golf je gotovo manj 
obremenilna dejavnost za okolje 
kot intenzivno kmetijstvo, ki ga 
na ožjem mestnem območju tudi 
ni mogoče razvijati. Lidija Ha-
zabent (ZLSD) je prepričana, da 
v zaplotništvu in vrtičkarstvu ni 
bodočnosti. Podpira projekt 
gradnje golf igrišča, ker gre za 
organiziran poseg. Vlado Čuš 
(Zeleni Ptuja) se je zavzel za to, 
da se pred vsakim večjim pose-
gom v prostor zadeve analizira-
jo. V zvezi z načrtovano gradnjo 
golf igrišča na hajdinski gmajni 
je imel več konkretnih vprašanj. 
Želel je odgovore o tem, kako bo 
gradnja vplivala na podtalnico, 
kako bo s pesticidi, kakšen bo 
status Studenčnice, vpliv na flo-
ro in favno. To pa so vprašanja, 
ki so jih Zeleni že postavili ob 
pobudi za spremembo planskih 
dokumentov. Stane Napast z 
oddelka za okolje, prostor in 
gospodarsko infrastrukturo je 
povedal, da so odgovore na neka-
tera vprašanja že dobili. V izde-
lavi je presoja vpliva na okolje, 
pozitivno mnenje je dal zavod za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine, Studenčnica se 
obravnava kot naravni spome-
nik, drevesa ostanejo. V 

prepričevanje o umestnosti 
gradnje je posegla tudi Lidija 
Majnik (LDS), ki je nejevernim 
postregla s podatkom, da je golf 
igrišče v Mokricah v stoletnem 
zaščitenem parku. Golf je de-
javnost, v kateri se je lani v Ev-
ropi obrnilo 1,6 milijarde mark. 

Kljub številnim pomislekom o 
gradnji golf igrišča ta za zdaj os-
taja v osnutku prostorskouredit-
venih načrtov. Nekaj pomisle-
kov so imeli svetniki in svetnice 
tudi o rekonstrukciji ceste M/3 
Hajdina - Ormož. V mestni 
občini se zavzemajo za južno va-
rianto od kanala, ki pa mora biti 
usklajena z drugimi občinami. 

ZA 5. AVGUST 
DEVET SKUPIN 

Pri enajsti točki dnevnega 
reda, sklepu o ugotovitvi nez-
možnosti izvedbe referenduma o 
izbiri občinskega praznika, je 
svetnike SKD najbolj zanimalo, 
zakaj se je s to ugotovitvijo tako 
dolgo čakalo. Ali tega ni bilo 
mogoče ugotoviti v 14 dneh od 
sprejema sklepa o izvedbi refe-
renduma? Zakaj na nezmožnost 
ni opozorila niti ena institucija? 
Lahko bi to naredili tudi komi-
sija za pripravo statuta in 
poslovnika, statutarno-pravna 
komisija, lahko pa tudi strokov-
ne službe mestne občine. Tudi v 
Listi KS so prepričani, da bi 
nekdo moral odgovarjati. 
Predsednik Milan Cucek je na 
vse te obtožbe odgovoril z opra-
vičilom, da predsedstvo sveta 
mestne občine prezvema del od-
govornosti za to, da do te ugoto-
vitve ni prišlo "po najbolj demo-
kratični poti". 

Za predlog datuma občinskega 
praznika, ki so ga pred sejo 
uskladili z osmimi strankami in 
poslansko skupino Zelenih, so 
glasovali vsi navzoči svetniki ra-
zen SKD-ejevih, ki niti niso gla-
sovali. Se vedno so namreč 
prepričani, da je bilo glasovanje 
o prazniku nelegitimno, saj je 
šlo za zadevo, ki je bila skladno s 
sklepi 11. seje z dne 30. novem-
bra v postopku reševanja. Če bi 
želeli postopati drugače, bi mo-
rali najprej razveljaviti sklepe te 
seje. 

Sejo so kot že običajno končali 
s pobudami in vprašanji. Med 
vsemi je najzanimivejša svetnice 
Lidije Hazabent (ZLSD) o tem, 
da naj bi seje mestnega sveta tra-
jale največ štiri ure. To bi pris-
pevalo tudi h kvalitetnejšemu 
delu sveta mestne občine Ptuj. 

M G 

PTUJ / O USTANAVLJANJU NOVIH LEKARNIŠKIH ENOT 

V Ptuju naj bi bile tri lekarne 
Prizadevanja javnega zavoda Lekarne Ptuj za ustanovitev 
novih lekarniških enot oziroma delitve sedanje osrednje le-
karne v Ptuju na dve manjši enoti so že stara. Delitev pogoju-
je več dejavnikov, predvsem pa naj bi z njo čim bolj približali 
svoje storitve uporabnikom, saj so na sedanji lokaciji v 
Trstenjakovi 9 zaradi pomanjkanja parkirišč te težje dostop-
ne pacientom. Veliko število izdajnih enot povzroča navidez-
no stalno gnečo, ob velikem številu farmacevtov pa pacient 
tudi težko najde "svojega lekarnarja". 

Delitev obstoječe lekarne v 
Ptuju je zapisana tudi v usmerit-
vah zdravstva v občini Ptuj do 
leta 2000, sklada pa se tudi s kri-
teriji za javno lekarniško mrežo, 
ki jo je novembra lani predlagal 
upravni odbor Lekarniške zbor-
nice Slovenije. Po njem naj bi 
bile v bodoče v Ptuju tri lekarne: 
ena koncesijska (koncesija zanjo 
je bila izdana julija prejšnjega 
leta, zgradili naj bi jo na 
območju ptujske bolnišnice ) in 
dve enoti javnega zavoda. 

Javni zavod Lekarne Ptuj je že 
enkrat pogorel s svojim projek-
tom za gradnjo nove lekarniške 
enote na Potrčevi v prizidku zo-
bozdravstva v okviru ptujskega 
zdravstvenega doma, s čimer so 
želeli prispevati svoj delež v t. i. 

enotno zdravstveno cono, v kate-
ri naj bi se zdravstvene storitve 
skoncentrirale na enem mestu in 
s tem tudi bolj približale upora-
bnikom. Od bivše občine Ptuj v 
letu 1994 za ta svoj načrt niso 
dobili zelene luči, čeprav z njim 
niso v ničemer odstopali od za-
pisanih usmeritev. V tej lekarni 
so želeli organizirati tudi nepre-
kinjeno dežurno službo, da bi 
imeli pacienti lažji in hitrejši 
dostop do nujnih zdravil. Tik 
pred iztekom leta 1994 je občina 
Ptuj razpisala natečaj za op-
ravljanje zasebne lekarniške de-
javnosti in za pridobitev konce-
sije za področje krajevnih skup-
nosti mesta Ptuja, na katerega so 
se v javnem zavodu pritožili, ker 
so menili, da javni natečaj ne 

more že vnaprej zavrniti morda 
ugodnejših ponudnikov. Ob tej 
priložnosti so tudi obnovili svo-
jo vlogo iz aprila 1994, s katero 
so želeli pridobiti soglasje za 
gradnjo nove lekarne na 
Potrčevi, ne pa tudi denarja za 
gradnjo, saj bi ga zagotovili 
sami. 

Sedaj morajo za delitev lekar-
ne oziroma ustanovitev nove en-
ote v Ptuju iskati soglasje vseh 
devetih občin. Lokacija - te še 
nimajo - mora biti 400 metrov 
oddaljena od obstoječe lekarne. 
Denar za gradnjo bodo zagotovi-
li sami. Z ustanovitvijo nove le-
karniške enote bodo pridobili 
tako lekarnarji kot pacienti: 
zmanjšala se bo gneča, v manjši 
enoti je mogoče vzpostaviti 
boljši stik s farmacevtom, na-
jvečja pridobitev pa bo gotovo 
prostor za svetovanje, v katerem 
bo farmacevt nekaj ur na dan na 
voljo pacientom. 

M G 

SLOVENSKA BISTRICA 

Slavnostna 
se/a štaba CZ 

V prostorih gasilskega društva v Slovenski Bistrici je minuli 
petek potekala slavnostna seja občinskega štaba civilne zaščite. 
O njenem pomenu je govoril poveljnik štaba Danilo Podles-
nik. Prisotne je pozdravil župan dr. Ivan Žagar in podelil 
državna in občinska priznanja civilne zaščite. Najvišje 
državno priznanje, zlati znak CZ, je prejela Meta Javernik, 
srebrnega Marija Bračič, bronastega pa Božidar Vivod. Pode-
lili so tudi šest občinskih priznanj. Prejeli so jih Ladislav 
Cvahte, Jože Leščak, Božena Levstik, ekipa prve medicinske 
pomoči Impol, enota veteranov gasilskega društva Oplotnica 
in ekipa veteranov industrijskega gasilskega društva Impol. 

V i d a Topolovec 

TEDNIK /e naslednik Ptujskega 
< tednika oziroma Našega dela, ki 

ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen 
(direktor in glavni urednik), 
Ludvik Kotar (odgovorni 

J urednik), Jože Šmigoc 
(pomočnik odgovornega 

I urednika in lektor), Jože Bračič, 
1 Ivo Ciani, Majda Goznik, Viki 
| Klemenčič, Martin Ozmec, Marija 
, Slodnjak in Milena Zupanič 
I (novinarji). 

Tehnično urejanje, celostna 
podoba, grafika in stavek: 
Slavko Ribarič. 
PROPAGANDA: 
Oliver Težak, tr 776-207 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; s (062) 

I 771-261, 779-371; 771-226; faks 
| (062)771-223. 
t Celotna naročnina 5.720 tolarjev, 

za tujino 11.440 tolarjev. 
, Ptuj: 52400-603-31023 

Tisk: GZP Mariborski tisk, 
| Maribor. 
| Po mnenju Ministrstva za 
\ informiranje Republike Slovenije 

št. 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 

I katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 
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N A O B I S K U D R Ž A V N I S E K R E T A R Z A 
Z D R A V S T V O 

Jutri bo Ptuj obiskal primari j dr. Janez Zajec> državni sekretar v 
ministrstvu za zdravstvo. Večji del svojega obiska bo prebil v 

ptujski bolnišnici, kjer bo imel več delovnih pogovorov in 
srečanj. Najprej se bo sestal z vodstvom bolnišnice, zatem s 
predstavniki reprezentativnih sindikatov v zdravstvu, udeležil pa 
se bo tudi strokovnega kolegija ptujske bolnišnice. Med 16. in 
I 7. uro bo v Mestni hiši odgovar ja l na vprašanja novinarjev. O b 
tej priložnosti bo tudi podrobneje pojasnil dogodke ob predvide-
ni kategorizacij i slovenskih bolnišnic, ki so še posebej razburili 
javnost na širšem območ ju Ptuja oziroma na gravitacijskem 
območ ju ptujske bolnišnice, ki zajema sto tisoč prebivalcev. 

OKROGM mm O PROGAH 

VMarkovcih je bila 6. marca prva okrogla .miza o drogah, ki 
se je je udeležilo 1 1 5 od 1 9 0 staršev otrok, ki obiskujejo os-

novno šolo v tem kraju. Pokazalo se je, da jih problematika zelo 
zanima, saj so imeli vel iko vprašanj. Podobne okrogle mize 
bodo v marcu organizirali še v drugih ptujskih osnovnih šolah in 
di jaškem domu, kjer se bodo o tej temi pogovar ja l i z di jaki. Ok -
rogle mize so ena od aktivnosti Lokalne akcijske skupine za 
preprečevanje odvisnosti, ki deluje pod okri l jem projekta Ptuj -
zdravo mesto. 

RAZMEJITI V ZDRAVSTVENI NEGI 

a delovnem posvetu so se pred dnevi sestale glavne medi-
l l i c i n s k e sestre iz ptujske bolnišnice ter zdravstvenih domov Ptuj 
in Ormož , da bi sprejele stališča o gradivu, ki obravnava razme-
jitev zdravstvene nege, in o pravilniku o organizacij i službe 
zdravstvene nege. V izčrpnem pogovoru so dokumenta podprle 
in ugotovi le, da je razmejitev zdravstvene nege dolgoročni 
proces razvoja stroke. 

s m m m i starih mest 
I I torek so se v Mestni hiši v Ptuju sestali člani delovne skupine 
m starih mest v Sloveniji in delovne skupine za postavitev razsta-

ve projektov za posamezne objekte v mestnih jedrih Pirana, Ptuja 
in Škofje Loke. Cilj srečanja je bila konkretizacija nalog za iz-
vedbo programa v letu 1 996 . 

USTVARJALNO POSlUSANJi GLASBI 

Pokrajinski muzej Ptuj in zasebno podjetje Animaci ja iz Ptuja 
bosta 12. in 13. apri la v Ptuju organizirala delavnico z nas-

lovom Muzikozofija - zavestno in ustvarjalno poslušanje glasbe. 
Muzikozofi ja je umetnost zbranega poslušanja klasične glasbe. 
Vodi la jo bo učiteljica muzikozofije Catherine Philips iz Velike 
Britanije, na njej pa predstavila zelo učinkovito metodo "korak za 
korakom" ponavl ja jočega se poslušanja glasbe brez poznavanja 
glasbene teorije. Ptujska delavnica je pomembna tudi zato, ker 
bo 1 3. apri la poteklo dve leti od organizaci je prve delavnice mu-
zikozofije v Sloveniji. 

P L E S N I TEČAJI Z A mmmma 
§a bi upokojencem popestril i vsakdanjik, jim bodo pri DPD 

Svoboda organizirali plesni tečaj oziroma družabna 
srečanja. Ta bodo ob sobotah od 16. do 18. ure v domu upo-
kojencev. Prijave sprejemajo pri Društvu upokojencev vsak torek 
in petek v marcu med 9. in 12. uro. 

ili$T¥0 ZA ROJ PROTI SLADKORNI BOLEZNI 

V Narodnem domu v Ptuju bo 23 . marca ob devetih letna kon-
ferenca Društva za boj proti sladkorni bolezni Ptuj. Na njej 

bodo ocenil i delo v prejšnjem letu in sprejeli p rogram dela s fi-
nančnim načrtom za letos. Konferenca bo potekala ob krajšem 
kulturnem programu, Mercator SVS pa bo prodajal diabetične 
izdelke. Vabi jo člane in nečlane - sladkorne bolnike. 

PIUSTVO INVALIDOV PTUJ VABI 

Tudi v ptujskem društvu inval idov razvijajo bogato društveno 
dejavnost. 30 . marca bodo organizirali nakupovalni izlet na 

Madžarsko. Cena prevoza je 1 0 0 0 tolarjev. Prijave sprejemajo v 
pisarni društva na Cučkovi 2, zbirajo pa jih tudi poverjeniki. 

2 R U D I J E M N A I Z L E T 

16. marca bo neumorni organizator izletov in prireditev iz KS 
Borisa Ziherla ponovno organiziral izlet - tokrat v Avstrijo po 

nakupih. Cena je 2 2 0 0 tolarjev. O b povratku bo kosilo v 
kmečkem gostišču Benko v Spodnji Sčavnici z družabnim srečan-
jem ob 8. marcu, prazniku žensk, in 19. marcu, ko goduje jo 
Jožefi. 

NA PTUJSKI TELEVIZIJI 

V soboto je na sporedu enourna oddaja Preživimo urico z Alfi -
jem Nipičem. 

Pripravila: MG 
• j ™ — 

PTUJ / PRVI CERTIFIKATI O USTREZNOSTI OBRATOVALNIC 

V Narodnem domu v Ptuju je 
bila prejšnji četrtek slovesnost, 
na kateri so 94 obratovalnicam 
iz devetih območnih obrtnih 
zbornic podelili mnenja in 
potrdila o ustreznosti obrato-
valnic za usposabljanje učen-
cev. S podelitvijo teh reprezen-
tativnih potrdil je Območna 
obrtna zbornica Ptuj pričela 
slovesnosti ob svoji 25-letnici, 
ki jo praznuje letos. 

Obrt je dejavnost, ki je vsesko-
zi znala skrbeti za kader, ki ga je 
najbolj potrebovala, je med dru-
gim povedal slavnostni govor-
nik, predsednik upravnega od-
bora Obrtne zbornice Slovenije 
Stanislav Kramberger. Usmer-
jeno izobraževanje je obrti nare-
dilo veliko škodo. Njena dolgo-
letna prizadevanja za vrnitev sta-

rih uspešnih oblik dualnega 
izobraževanja so že dala prve re-
zultate: v letu 1996/97 se bo v 
obrtnih programih izobraževalo 
okrog 700 učencev, že v šolskem 
letu 1997/98 pa se bo pričelo pra-
vo izobraževanje vajencev. Obrt 
si želi za svoje potrebe vzgojiti 
čim več novih strokovnjakov. O 
tem je govoril tudi Anton Lam-
pič, predsednik odbora za 
izobraževanje pri Obrtni zborni-
ci Slovenije. Udeležence je v 
imenu gostitelja pozdravil 
predsednik Območne obrtne 
zbornice Ptuj Roman Tomanič. 
Za kulturni utrip slovesnosti je 
poskrbel nonet Območne obrtne 
zbornice Ptuj, ki ga vodi Filip 
Maučič. 

MG Obrtnikom so podelili certifikate. Foto: Cilka 

GOVORI SE ... 
... DA je odkrita magičnost no-
vega obbencinskega bifeja na 
Ormoški Ne gre za kakšno po-
sebno, omamno pijačo ali 

sfirpno, tudi ne za nekaj 
Omamnega v zraku. Preprosti 

za to, da moški trumoma 
drejo tja in odhajajo zmedenih 
glav, je v dolgih nogah, kratkih 
krilcih in malce vidnih 
hlačkah. 
... DA je navdušen član zelene 
bratovščine na radiu Ptuj ve-
hementno izjavil, da si neko 
lovsko društvo prizadeva čim 
več svojih občanov vključiti v 
populacijo male divjadi. Če bi 
ga slišal kak državni minister, 
ga takoj vzame v svoj resor, saj 
bi mu tako uspelo imeti občane 
in njihove žepe neprestano "na 
muhi". 
... DA je ugotovljeno, zakaj si 
podžupan, strankarski 

predsednik in seveda njegova 
[•Erji^a ttiko prizadevata, da 
bil bil Jurij praznik mestne 
občine. Gre za povsem prosojen 
namen: gospod izhaja iz 
občine, po novem imenovane 
Sv. Jurij, in v Ptuju bi se 
končno rad počutil kot doma. 
... DA je bil bivši praznik bivše 
občine Ptuj 8. avgust. V spomin 
na dan poslednjega boja parti-
zanske čete z okupatorjem. 
Novi praznik bo tri dni prej, 
lahko tudi v spomin na dni, ko 
se je okupator pripravljal na 
dokončni obračun. 
... DA je urednik mestnega (po-
lit)glasila jezno mečkal regio-
nalni časopis in zaripel rohnel 
o komunističnih novinarjih. 
Morda bi mu sedaj, ko je že 
malce pomirjen, uspelo dojeti 
resnico, da je njegova težnja k 
temu, da vsi mislijo, delajo in 
govorijo tako kot on, iz 
prejšnjega total sistema. Volk 
dlako menja... 

VIDI SE ... 
da je ZKO podarila 

ženskam za njihov praznik 
zelo konkretno moško stvar. Le 
kaj jih čaka ob materinskem 
dnevu? 

PESNIŠKA DOLINA / BODO JEREBICE PREŽIVELE? 

Brez pomoti 
lovtev ne bo šlo 
Letos se za sofinanciranje naselitve jerebic iz 

umetne vzreje v lovišča Pesniške doline potegu-

jejo LD Dobrava od Sv. Trojice, Lenart in Voličina. 

Njihovo pripravljenost je 
podprl tudi svet lenarškega 
lovsko-gojitvenega bazena, ki 
je na zadnji seji pri Benedik-
tu razpravljal o nekaterih 
ukrepih za izboljšanje na-
ravnih razmer za malo di-
vjad. 

Poljska jerebica, nekoč 
množični prebivalec slovensko-
goriških polj in travnikov, je iz 
osrednjih Slovenskih goric prak-
tično izginila. Ohranile so se 
samo posamezne kite, o katerih 
poročajo iz Lenarta, Voličine, 
Dobrave, pa tudi od Sv. Ane in 
Benedikta. Vse pa je podobno le 
okrasu v naravi in redke je-
rebičje kite brez ustrezne 
pomoči ne bodo preživele. Naj-
lepši dokaz za to je lanska umet-
na naselitev v loviščih LD Le-
nart in Benedikt, ki se je dobro 
obnesla. Lenarški lovci ugo-
tavljajo, da so si z naselitvijo 
opomogli tudi redki še ohranje-
ni parčki v Radehovi in Šetarovi. 
O jerebici poročajo tudi iz 
Voličine, kjer se je ohranila ob 
stari strugi Pesnice, na obrobju 
monokultur in ob grmiščih me-
lioriranih potočkov. Lovci iz 

Dobrave pa imajo jerebice v 
Spodnji Senarski in Verjanah, 
kjer je ohranjenih nekaj na-
ravnih remiz, pa tudi kmetijstvo 
je ohranili nekaj poljedelske raz-
nolikosti. 

Vse to so bili strokovni razlogi, 
da je svet lenarškega LGB 
podprl omenjene lovske družine 
in predlagal gojitveni komisiji 
pri mariborski lovski zvezi, naj 
letos naselijo jerebice prav v Pes-
niško dolino. Gre namreč za 
okoli pet tisoč hektarjev veliko 
površino, na kateri pa bi lahko z 
urejanjem remiz, kozolčkov, 
zimskim krmljenjem in redno 
lovskočuvajsko službo jerebice 
ohranili in s tem prispevali k 
razširitvi te redke in ogrožene 
vrste v sosednje predele. Lovske 
družine so pripravljene sofinan-
cirati del stroškov, ti pa ne bodo 
majhni. Prav tako bodo v okviru 
lastnih ukrepov za izboljševanje 
naravnega okolja za poljsko di-
vjad del denarja namenili naku-
pu jerebičjih parov. Ocenjujejo 
namreč, da ima jerebica za 
preživetje več možnosti od faza-
na, zato ji je treba pomagati. 

Mar jan Toš 
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M A R K O V C I / AVTOBUS ZGRMEL V KANAL - POTNIKE REŠILI 

Č r n e f o l l r * o p « n r M » ~ 
V četrtek, 7. marca, ob 6.40 je z mostu čez dovodni kanal za hidroelektrarno v Novi vasi pri Markovcih po vsej verjetnosti zaradi poledenelega cestišča in 

neprilagojene hitrosti zapeljal s ceste, prebil varnostno ograjo in zgrmel v vodo avtobus ptujskega Štajertoursa, ki je vozil na relaciji Ptuj - Bori - Turški Vrh. 

Na kraj dogodka so, brž ko je bi lo mogoče , prihiteli ga-
si lci s čo lni iz Ptuja, Markovcev in Maribora, potapljaški 
ekipi iz Ptuja in Maribora, ekipe reševalne postaje in 
zdravstvenega osebja iz Ptuja, številni pol ic ist i in člani 
štaba za civi lno zaščito . Vseh, ki so prihitel i na reševanje 
potnikov, je bilo bl izu 50; ob prijavi nesreče namreč ni 
bilo znano, kol iko potnikov je bilo v avtobusu, in tudi ne, 
ali so reši l i vse. Ker je bil čas za vožnjo na delo, je bilo 
brez teh podatkov upravičeno pričakovati, da je v avtobu-
su lahko tudi 3 0 ali več ljudi, predvsem delavcev in učen-
cev - vozačev, zato so alarmirali tol iko reševalnih ekip, v 
pripravljenosti pa so bili tudi v ptujski boln išnic i . 

Na srečo so bili v avtobusu po-
leg šoferja le še trije potniki, vsi 
pa so se zaradi prisebnosti vozni-
ka iz potapljajočega avtobusa 
nepoškodovani rešili sami, ob 
pomoči prvih, ki so prihiteli na 
kraj dogodka, pa so bili kmalu 
na varnem. Se preden je avtobus 
povsem potonil, so vsi štirje 
splezali na zunanjo stran 
prednjega, nekoliko dvignjenega 
dela potopljenega avtobusa, prvi 
očividci pa so jih s pomočjo 
avtomobilskih vlečnih vrvi us-
peli potegniti na varno. 

S pomočjo potapljačev in avto-
mobilskega dvigala so nekaj po 
osmi uri iz vode potegnili tudi 
avtobus ter ugotovili, da v njem 
resnično ni bilo drugih potni-
kov. Sreča v nesreči torej, ki pa 
bi se lahko končala tragično, če 
bi bilo v avtobusu več potnikov, 
saj bi zaradi panike in večjega 
števila bile možnosti za rešitev 
manjše. 

Voznik Zvonko Težak, doma 
iz Turškega Vrha, ki je za vola-
nom poklicno že 23 let, dogodka 
nikoli ne bo pozabil, saj je bil to 
njegov drugi rojstni dan. Nekaj 
ur po nesreči se je, sicer še vedno 
pod močnim vtisom dogodka, 
vsega skupaj takole spominjal: 

"Kot običajno sem vozil na 
redni progi Ptuj - Markovci -
Turški Vrh. Ko sem peljal prek 
mostu čez kanal, je vozilo, ki je 
peljalo kakih 20 m pred mano 
zaviralo, kar sem videl po rdečih 
lučeh. Takoj sem reagiral in tudi 
sam rahlo zavrl, takrat pa me je 
sunkovito zaneslo v desno. Zgo-
dilo se je v trenutku: avtobus je 
zaneslo čez robnik na pločnik, 
prebil je ograjo in zdrsnil skoraj 
navpično v vodo. Udarec je stri 
prednjo šipo. Ko se je pogreznil 
še zadnji, težji del z motorjem, je 
sprednji del nekoliko dvignilo, 
tako da je kakih 30 cm strehe 
štrlelo ven. Skozi prostor za 
prednjo šipo je v avtobus v tre-
nutku vdrla voda. Z vsemi 
močmi sem se prijel za volan, da 
me ne bi odneslo, a me je vseeno 
vrglo v levo v avtomat za vozov-
nice, da sem si zlomil rebro. 
Moški, ki je sedel spredaj, se je 
sam znašel in splezal iz avto-
busa, sam pa sem pomagal obe-
ma ženskama, tako da smo hitro 
vsi splazili ven, se z vsemi 
močmi držali za šasijo avtobusa 
in do vratu v vodu mahali tistim, 
ki so nesrečo opazili in nam pri-
hiteli na pomoč. Strah nas je 
bilo, ali se bo avtobus še bolj 
pogreznil ali ga bo odnesel tok. 
Če bi se to zgodilo, potem ne bi 
imeli dosti možnosti za rešitev. 
Potnik ni hotel čakati na rešitel-
je, ki so že prhiteli ob rob kanala, 
in je sam zaplaval proti obrežju, 
a ven ni mogel, ker je bilo vse 
spolzko od alg in ledu. Zakričal 
sem ženskama, naj nikamor ne 

plavata in naj potrpita, saj nam 
bodo vrgli vrvi. Tako so kmalu 
tudi storili. Najprej so z vrvjo za 
avtomobilsko vleko potegnili iz 
vode moškega ob robu, zatem so 
zvezali dve ali tri vrvi skupaj in 
jih vrgli z mostu. Z eno roko sem 

se držal za ročaj ogledala, z dru-
go pa sem najprej privezal eno 
žensko, da so jo potem lahko po-
tegnili na breg, in zatem še dru-
go, ki ni znala plavati, nazadnje 
pa sem privezal še sebe. Dokaj 

hitro so nas vse štiri, sicer mokre 
in premražene, potegnili na var-
no in šele takrat smo se resneje 
zavedali, v kakšni nevarnosti 
smo bili. 

Vozniki, ki so nam pomagali, 
so ženske takoj odpeljali na 
pregled v bolnišnico, mene pa je 
eden od znancev najprej odpeljal 
domov, da sem se preoblekel v 
suha oblačila, in šele nato sem 
zaradi bolečin v prsih šel na 
pregled v bolnišnico. Ne vem, 
kdo je med tem obvestil policijo 

in reševalce, a slišal sem, da so 
bili kmalu po našem odhodu že 
tam in da so bili pri dvigovanju 
avtobusa hitri. Vsem, ki so nam 
pomagali iz objema ledene in 
smrtno nevarne vode, se globoko 
in iz srca zahvaljujem." 

Ob vsem tem je nelogično, da 
je ob mostu sicer zgrajen spust v 
kanal za plovila, vendar pa je 
bilo gasilcem onemogočeno, da 
bi reševalni čoln spustili po 
njem, saj je spust zazidan s pol 
metra visoko zidano pregrado. 
Ko smo predstavnika Dravskih 
elektrarn Maribor Danila Šefa 
vprašali, zakaj je spust zazidan, 
je pojasnil, da zaradi varnosti: v 
kanal, ki je objekt hidroelektrar-
ne Srednja Drava 2 v Forminu, 
bi sicer lahko spuščali tudi dru-
ga športna plovila, kar se je že 

dogajalo. In ker to ni dovoljeno, 
saj je zaradi toka in bližine ob-
jektov elektrarne izredno nevar-
no, so spust zaradi varnosti dru-
gih zazidali, vhod do njega pa 
zagradili in zaklenili. Na to, da 

se lahko na mostu čez kanal ka-
darkoli pripeti nesreča s padcem 
vozila s potniki v vodo, ni seveda 
nihče pomislil, še manj, da je v 
takih primerih dostop z rešilnim 
čolnom nujen in nepogrešljiv. Še 
sreča, da je bilo v tem primeru 
na enem od gasilskih vozil avto-
mobilsko dvigalo, tako da so lah-
ko čoln spustili v Dravo kar z 
mostu. 

Vse skupaj je bila torej več 
kot resna in uspešna "vaja" ali 
preverjanje vseh reševalnih 

ekip za reševanje ob padcu vo-
zila s potniki z mostu v vodo. 
Upravičeno pričakujemo, da 
bodo vse ugotovljene po-
manjkljivosti čim prej odpravi-
li. Poleg ponovne usposobitve 
spusta v kanal ob mostu je 
predvsem za podobne primere, 
kot je bil tokratni, za reševanje 
potnikov iz kanala ob mostu na 
obeh spolzkih asfaltiranih 
brežinah nujno zgraditi nekaj 
kovinskih stopnic, po katerih 
bi se v podobnih primerih pot-
niki lahko rešili. Tudi reševal-
ni pasovi z vrvmi v bližini mos-
tu bi bili ob podobnih nesrečah 
zagotovo primerni, da ne govo-
rimo o nepogrešljivi telefonski 
liniji za klic v sili, ki je v razvi-
tem svetu na vseh nevarnih 
"črnih točkah". 

In med črne točke zagotovo so-
dijo tudi ceste oziroma mostovi 
prek kanalov hidroelektrarn. 
Spomnimo se podobnega prime-
ra, ko je pred leti zaradi poledice 
z mostu čez kanal v Zlatoličju 
zdrsnil tovornjak. Tudi takrat se 
je sicer ranjeni voznik še rešil iz 
kabine in do vratu v vodi mahal 
rešiteljem. Ti pa so lahko - zara-
di podobnih pomankljivosti - le 
nemočno gledali, kako ga je 
deroča voda kmalu potegnila s 
seboj. Po dobrih dveh mesecih 

so njegovo truplo našli ob zapor-
nicah v Markovcih in že takrat 
smo opozarjali na omenjene po-
manjkljivosti. 

Vemo, kdo je odgovoren za za-
gotavljanje varnosti na naših 
cestah, zato pričakujemo, da bo 
to kmalu urejeno, saj je promet 

prek obeh mostov čez kanal kar 
precej gost. 

Vsaka šola nekaj stane; na 
srečo tokratna ni zahtevala 
najdragocenejšega - človeških 
življenj! 

M. Ozmec 

Nerazumno je, da je ob mostu sicer zgrajen spust, a 
je na koncu zabetoniran z več kot pol metra visoko 
ograjo. Foto: M. Ozmec 

Štajertoursov avtobus med dvigovanjem iz vode. 

Ptujski potapljači so imeli naporno in nevarno delo, saj je bil tok ob potopljenem 
avtobusu precej močan, voda pa ledeno mrzla. 



ZANIMIVOSTI, REPORTAŽE 

JANEZ JAKLIČ / TAJSKA - DEŽELA SMEHLJAJA - 2 

Azijske I t i m f to 
TRGOVINA Z 
BELIM BLAGOM 

Tajska je dolga leta propagira-
la in simbolizirala prav posebno 
vrsto turistične ponudbe. Tu je 
med vietnamsko vojno iskalo za-
bavo na tisoče ameriških voja-
kov. Med peklenskimi bitkami 
so iskali počitek in uteho v 
naročjih vročih tajskih lepotic, 
predvsem pa poskušali pozabiti, 
da jih na bojnih poljih nepresta-
no snubi hladna lepotica, bela 
smrt. 

Današnje turistično geslo go-
vori o deželi večnega poletja, 
deželi naravnih lepot in prijaz-
nih ljudi. Kljub poizkusu, da se 
dežela prikaže v drugačni luči, 
pa je seksualni turizem še vedno 
živ. Bangkok je poln diskotek, 
restavracij, barov, maserskih sa-
lonov ... Najbolj poznani, tisti po 
okusu zahodnih turistov in nji-

hovih žepov, so v majhni uličici 
Patpong, ki povezuje aveniji Su-
ravvong in Šilom. Uspavana 
trgovina z ženskim mesom 
zaživi v soju neonskih luči, ko 
na mesto pade noč. V nekaterih 
lokalih lahko radovednež non 
stop spoznava, kaj vse je mogoče 
početi z nekaterimi deli ženske-
ga telesa, spet v drugem je 
deležen erotične masaže, pri ka-
teri tajske lepotice uporabljajo 
enako učinkovito kot roke vse 
dele svojega golega telesa. Spet 
drugje si lahko izbere ljubico za 

eno noč kar med razstavljenimi, 
živimi in oštevilčenimi primer-
ki. Res primerno in domišljeno, 
pomisli človek prvi hip, po pre-
misleku pa vse skupaj vse preveč 
spominja na trgovino s sužnji. In 
res marsikateri nasmejani 
dekliški obraz skriva žalostno 
usodo, usodo hčere revnega 
kmeta, prodane v belo sužnost, 

usodo ilegalne vietnamske be-
gunke ... Za marsikatero dekle 
pa je žal tak način življenje edina 
možnost spodobnega preživetja. 

Agresivnost tovrstne ponudbe 
se močno poveča ob koncu 
tedna. Takrat se vsi vozniki tuk-
tukov prelevijo v svojevrstne 
akviziterje. Kar na ulici, s 
pomočjo barvnih katalogov, pro-
dajajo tajske lepotice in njihove 
storitve. Kot za vsako blago na 
tajskem je tudi prva cena 
tovrstne ponudbe naravnost 
oderuška. Ravno tako so Tajci 

mojstri ponaredkov. Lahko se 
zgodi, da se prikupna lepotica iz 
kataloga ob bližnjem ogledu 
spremeni v prikupnega travesti-
ta. Ulična ponudba je običajno 
paket ponudba, sestavljena iz 
prevoza, erotične masaže in 
spolnega akta. Pri vrtanju v ses-
tavo cene tovrstne ponudbe sem 
presenečen ugotovil, da je samo 

ljubezensko dejanje cenejše od 
masaže. Očitno je, da tajske le-
potice belcev kot ljubimcev ne 
cenijo preveč. 

Spolni trgovini, celotni Tajski, 
pravzaprav vsemu azijskemu 
kontinentu grozi nova nevar-
nost. Po deželi ihtavo jezdi in 
išče svoje žrtve apokaliptični jez-
dec sodobnega sveta aids. Bo-
lezen je prišla na kontinent z za-
mudo. Kot povsod ji tudi tu iz-
datno pomaga človeška neum-
nost, miselnost, da se to nam ne 
more zgoditi. K širjenju bolezni 
poleg nepoučenosti pripomore 
tudi azijska značilnost - velika 
naseljenost. V mestih, še po-
sebno na severu Tajske v Chiang 
Maiu, je že več kot 90 odstotkov 
prostitutk okuženih. Bolezen se 
s prostitutkami, ki se vračajo v 
rodne vasi, razrašča po celotni 
deželi. Prav tako ji pomaga dvo-
jna tajska morala, ki od žensk 
zahteva zvestobo, za moškega pa 
je skoraj obvezno, da se prazni 
vsenaokrog in tako potrjuje svo-
jo moškost. 

MESTO 
TEMPLJEV 

Kljub slabemu slovesu 
"pokvarjenega mesta" ob imenu 

Bangkoka poznavalcu azijske 
umetnosti zaradi njegovih šte-
vilnih templjev, neštetih kipov 
in drugih zakladov zadrhtijo 
roke. V življenju budista je do-
graditev novega templja eno na-
jbolj hvalevrednih dejanj in s to 
vrlino so na Tajskem zelo preti-
ravali. V samem Bangkoku je 
več kot 4 000 svetišč. Najlepši, 
največji in največkrat tudi 
najstarejši templji v mestu so iz 
poznega 18. in začetka 19. stolet-
ja in se tako rekoč pokrivajo z 
nastankom in zgodnjim razvo-
jem mesta. Ker so bile takrat 
glavne prometnice mesta reke in 
kanali, sva se pri ogledovanju 
svetišč posluževala rečnih ladij 
in seveda svojih nog. 

Osrednji prostor templja je 
dvorana - vihara, ki v svoji 
notranjosti čuva kip Bude. Ta je 
največkrat upodobljen v raz-
mišljajoči sedeči drži, redkeje pa 
stoji ali leži. Buda je prikazan v 
zastrašujoče velikih razsežnos-
tih. V templju What Po počiva 
46 metrov dolg in 15 metrov vi-
sok ležeči buda. Ni čudno, da so 
bile "vihare" v predstolpniški 
dobi daleč največje in najvišje 
zgradbe v mestu. Te veličastne 
stavbp rahlo trapeznih oblik so v 
svoji lepoti za nas primerljive 
samo s katedralami. Koničaste 

strehe, prekrite z raznobarvno 
keramiko, prevladuje zelena, 
modra, rumena in oranžna bar-
va, podprte z vitkimi stebri, 
skrivajo pod seboj zidan prostor, 
na katerega stenah se pred obis-
kovalcem odvijajo slikani prizo-
ri iz tajske zgodovine, Budov 
življenjepis, grozote in lepote 
budističnega pekla in nebes. K 
mističnemu vzdušju v templju 
prispeva zastrta svetloba, ki pro-
dira v prostor mimo bogato rezl-
janih, v medenino in zlato oko-
vanih lesenih naoknic in vrat. V 
tem prostoru potekajo vsa-
kodnevne molitve mož obritih 
glav, ogrnjenih v žafranasta og-
rinjala. Od tu se širijo zategle 
pesmi v zgodnjih jutrih, ko dan 
premaguje noč. Tu se mladeniči 
spoštljivo spovedujejo starejšim 
menihom. Semkaj hodijo ljudje 
v vdani pobožnosti izkazovat 
spoštovanje svojemu velikemu 
učitelju s prinašanjem lotusovih 
cvetov, lepljenjem zlatih lističev 
na Budove kipe, prižiganjem 
dišavnih paličic ... V templjih 
pri menihih iščejo odgovore na 
težave v življenju, nasvete za pri-
hodnja dejanja.. . 

Se nadaljuje 

Velika p a l a č a - na jvečja z n a m e n i t o s t B a n g k o k a . 

Osrednj i prostor bud is t ičnega templ ja je dvorana - "vihara". 

DORNAVA / OBISKALI SMO KOVAČA FRANCA SLODNJAKA 

"Vedno moraš imen nore Mete" 
Franc Slodnjak si je kot deček želel v šole, a je srečen tudi v 
kovaškem poklicu. Vedno ga je vesel i lo delo z ljudmi, toda 
oče žal za šolanje ni imel pos luha. Bil je praktik, zato je 
Franc šel v poklicno kovinarsko šolo. Nato je šel izpopolnje-
vat svoje znanje še k zasebnemu kovaškemu mojstru v znano 
kovačijo Jožeta Erhatiča na Ptuju. 

"Delal sem tudi v državni 
službi, in sicer v Agisu, kjer 
sem bil v kontroli proizvodnje, 
a me to delo ni privlačilo," je 
Franc povedal na začetku po-
govora. 

Franc je imel polno idej in vse 
to je želel vdahniti v svoje izdel-
ke. Prav zaradi tega se je odločil, 
da začne na svojem. Časi kla-
sične kovačije so minili, pa tudi 
več osebne ustvarjalnosti lahko 
pokaže v okrasnem kovaštvu. 
Klasično kovaško peč je zamen-
jala sodobna plinska, vse drugo 
Pa je še tako, kot je bilo v starih 
kovaških delavnicah. Franc vse 
svoje izdelke kuje izključno 
ročno in pove, da si ljudje želijo 
takšnih izdelkov, saj je Evropa 
Preplavljena z najrazličnejšimi 
strojno izdelanimi izdelki. Vse 
yeč je takih, ki iščejo tipično 
ročno kovane izdelke. Na neki 

način je kovaški poklic še vedno 
fizično zelo naporen, toda zelo 
lep, dodaja mladi kovač. Njegovi 
izdelki so unikatni in vsak po-
meni zanj nov izziv. 

Največ se pri njem oglašajo 
razni zasebniki, ki želijo bal-
konske in stopniščne ograje, 
okenske rešetke, vrtna, garažna 
in vhodna vrata, lestence, 
svečnike ..., vesel pa je, če ima 
stranka kakšno svojo, tudi zah-
tevnejšo željo. Nekateri želijo v 
svojih svojih izdelkih tudi neko 
sporočilno vrednost. 

Kovač Franc Slodnjak je na 
nekatere svoje izdelke še posebaj 
ponosen; med temi je omenil 
vrata za ptujski spominski park. 
Zdaj izdeluje izdelke, s katerimi 
se bo predstavil na razstavi, ki jo 
namerava pripraviti Območna 
obrtna zbornica Ptuj, saj se zave-
da, da je to odlična priložnost za 

promocijo njegovih izdelkov. 
Zelo dobro sodeluje tudi s 
ptujskim zasebnim podjetjem 
Kager hiša, ki izdeluje montažne 
stanovanjske hiše za izvoz, on pa 
izdela zanje vse okovje. 

Zaenkrat kovaško delo op-
ravlja sam, žena Zdenka pa da iz-
delkom končni šarm, saj vse iz-
delke prebarva in postori druge 
estetske popravke. V prihodnos-
ti želi razširiti svojo delavnico in 
zaposliti kakšnega mladega 
kovača. 

Čeprav je včasih imel čisto 
drugačne želje in predstave, kaj 
bo v življenju počel, uživa v 
kovaškem delu in meni, da je to 
perspektiven poklic. Tako kot 
mnogi drugi zasebniki ima tudi 
on pri poslovanju precej težav 
zaradi plačilne nediscipline, saj 
se zgodi, da vloži v izdelek veli-
ko delovnih ur, pa ga pozneje 
stranka kljub naročilu ne pride 
iskat. 

Franc Slodnjak pa poleg svoje-
ga poklica še vedno najde čas za 
igranje na trobento, poje pri 
moškem nonetu v Dornavi in 
Kmečkih fantih v Juršincih, je 

lovec, državni sodnik za borilne 
veščine in počne še mnogo dru-
gega. Zaupal nam je, da se zelo 

rad sprehaja po starem ptujskem 
jedru in opazuje kljuke na vratih 
in okovja, del starinskih stilov 

pa želi vdahniti tudi v svoje iz-
delke. 

M a r i j a S l a d n j a k 

Kovanje vse bolj z a n i m a tudi Krist jana, ki oče tu rad p o m a g a . 



TEONIKOVI POGOVORI 

DRUŽINSKO SVETOVANJE / NAČRTOVANJE DRUŽINE IN SAMOSTOJNEGA ŽIVLJENJA MLADIH 

Najpomembnejše zaupanje v zvestobo 
Znano je, da se mladi dandanes vse manj odločajo za poroko in življenje v dvoje. Nekateri med njimi pravijo, da sta za to krivi država in slaba socialno 

politika, ki nudi vse prej kot primerne razmere za preživetje mlade družine, drugi krivijo neurejene stanovanjske razmere ter brezposelnost, tretji hiter 

tempo življenja ... Razlogov je vedno dovolj. Gotovo na to odločitev vpliva veliko dejavnikov in okoliščin. 0 tej temi smo se pogovarjali z dr. Dragom 

Čeparjem, sekretarjem za družino na ministrstvu za delo, družino in socialne zadeve. 

TEDNIK: Kdaj naj bi se mladi 
osamosvojili in si ustvarili 
družino? 

Dr. Drago Čepar: "Sam sem se 
odločil, ko sem imel poklic in 
odslužil vojaščino. Menim, da 
sta poklic in osebna zrelost, ki je 
pri ljudeh različna in jo mora 
vsak presoditi sam, osnovna za 
življenje v dvoje. Danes je na-
vadno osebnostna zrelost že pred 
pridobitvijo poklica, še posebno 
če mladi nadaljujejo študijem." 

TEDNIK: Kaj morajo mladi 
izvedeti, preden se odločajo za 
svojo družino. So med ženska-
mi in moškimi razlike, kdaj do-
zori ta odločitev? 

Dr. Drago Čepar: "Prihajava 
na področje vzgoje za družino, za 
starševstvo, za partnerski odnos, 
kar je precej temna lisa v naših 
izobraževalnih programih. Reci-
mo za poklic s fakultetno izo-
brazbo se izobražujemo 16 let, za 
zakonsko zvezo pa 16 dni in še to 
je neobvezno." 

TEDNIK: Se vaše ministrstvo 
ukvarja z vzgojo za družino? 

Dr. Drago Čepar: "Naše mi-
nistrstvo se ukvarja s financiran-
jem programov za izobraževanje 
za družino in starševstvo. Veliko 
je stvari, ki bi jih mladi morali 
izvedeti. Nekateri menijo, da je 
najvažnejša spolna vzogja ali 
vzgoja za starševstvo, kako negu-
jemo dojenčka ..., toda eno 
osnovnih področij je gotova to, 
da spoznamo razlike med 
moškim in žensko. Mnogi mladi 
so prestrašeni, ko pridejo do 
spoznanja, da so med spoloma 
precejšnje razlike. Zaradi tega 
pride pogostokrat tudi do prvega 
nesoglasja ali prepira. Kaj pa 
zdaj? Toda veliko manj je hudo, 
če znamo prepir ali različna sta-
lišča preusmeriti v nekaj kon-
struktivnega. Najbolj nevarno 
je, da kakor hitro pridemo do 
konflikta, lahko ta preraste v ne-
premostljiv konflikt, ki se konča 
z ločitvijo. Obstaja pa še druga 
možnost, ko iz njega dobimo 
izkušnjo za kakovostnejši odnos. 
Žal se umetnosti medsebojnih 
odnosov na naši šolski poti ne 
naučimo." 

TEDNIK: Ugotavljamo, da 
damo premalo poudarka med-
sebojni komunikaciji. Tudi 
tega se moramo naučiti, za 
družino je to osnova ... 

Dr. Drago Čepar: "V osnov-
nih šolah manjka recimo retori-
ka in drugo, kar bi pripomoglo h 
kvalitetnejšim medsebojnim od-
nosom, toda naše ministrstvo 
nima pristojnosti za oblikovanje 
šolskih programov." 

DRUŽINA 
IZGUBLJA 
TRADICIONALNO 
VLOGO 

TEDNIK: Kakšno vlogo ima v 
naši državi družina? 

Dr. Drago Čepar: "Zakon in 
resolucija o družini pravita, da je 
družina skupnost staršev in 
otrok. Sam bi kot družino štel 
tudi mladoporočence, ki še ni-
majo otrok. Menim, da je 
družina in bo tudi v prihodnosti 
ostala osnovna celica vsake 
družbe, tudi naše. Vendar 

družina v zadnjem času izgublja 
tiste vloge, ki jih je imela nekoč; 
včasih so se v družini rojevali, 
varovali in vzgajali otroke, se 
zdravili, starali in umirali. Vse 
to se je začelo prenašati iz 
družine, vendar nas to ni 
osrečevalo. Vse to je posledica 
industrijske dobe, zdaj, ko se ne-
kako poslavljamo od te dobe, se 
vse bolj krepi vloga družine. 
Tudi slovenska družina ostaja 
osnovna celica, zagotovo pa ni 
trdna, saj je hiter tempo življenja 
pošteno načel njeno trdnost." 

TEDNIK: Velikokrat želijo 
starši nadoknaditi pri svojih 
otrocih vse tisto, kar so sami 
zamudili v otroštvu, in jim na 
neki način umetno podaljšuje-
jo brezskrbnost otroštva. 

Dr. Drago Čepar: "Da, to je 
prava skušnjava za vse starše. 
Sam imam otroke, ki končujejo 
srednjo šolo, eni obiskujejo fa-
kulteto in se že nekako osamo-
svajajo. Težko se je sprijazniti z 
mislijo, da bodo odšli. Spomnil 
sem se neke prispodobe: otroci 
so puščice in mi lok, ki jih izstre-
limo, toda imajo svoj let. Mora-
mo jim dopustiti, da se osamo-
svojijo." 

STRAH PRED 
NEUSPEŠNOSTJO 
ZAKONSKE ZVEZE 

TEDNIK: Mnogi mladi pari 
pravijo, da se ne odločajo za 
svojo družino zaradi slabe sta-
novanjske in socialne politike. 
V mislih imajo porodniški do-
pust, starševski dodatek, 
otroški dodatek ... Kaj vse je 
državno ministrstvo naredilo 
na tem področju? 

Dr. Drago Čepar: "Veliko je 
razlogov, zaradi katerih se mladi 
ne odločajo za poroko. Menim, 
da je eden glavnih vzrokov strah 
pred ločitvijo, torej ali bo zveza 
trajala. Ko si ustvarimo družino, 
si pridobimo skupno pre-
moženje, imamo skupne obvez-
nosti in skrb, ali bova ostala sku-
paj ali ne, je veliko večja. Danes, 
ko je vedno več ločitev, je ta 
strah še mnogo večji. To je strah, 
ki nima nobene zveze z material-
nimi stvarmi. Potem pa nastopi-
jo še strahovi zaradi materialnih 
dobrin, vendar se ti dajo veliko 
prej in bolje odpraviti kot tisti 
prvi. 

Naša država je že storila neka-
tere korake, ki so družini veliko 
prijaznejši, saj izvajamo zakon o 
družinskih prejemkih, pomoč za 
opremo novorojencev, vsaka za-
poslena mati ima pravico do 
enega leta porodniškega dopusta 
in prejema stooodstotni osebni 
dohodek, matere, ki niso zapos-
lene, pa so upravičene eno leto 
prejemati starševski dodatek, ki 
znaša 52 odstotkov zajamčene 
plače. Velik napredek je tudi pri 
otroškem dodatku." 

TEDNIK: In vendar je natali-
teta v Sloveniji zelo nizka ... 

Dr. Drago Čepar: "V Sloveniji 
je problem rodnosti veliko bolj 
pereč, kot se zavedamo. Z 1,3 
otroka na prebivalko smo naj-
nižje med evropskimi državami 
in s tem tudi najnižje na svetu. 
Rodnost bi bilo potrebno 

povečati za več kot 60 odstotkov, 
da bi dosegli tisto raven, ki za-
gotavlja enostavno obnavljanje 
prebivalstva. Manjka nam okrog 
130 tisoč otrok. Če bo takšna 
rodnost tudi v prihodnje, se bo 
število prebivalcev Slovenije v 
trajanju enega človeškega živl-
jenja prepolovilo. Te problema-
tike bi se morali lotiti zelo 
načrtno in hitro. Brezposelnost 
in podobne težave nam ne smejo 
biti izgovor, saj brezposelnost 
pri nas ni nič kaj nižja kot dru-
god v Evropi. 

Nekako smo se navadili, da 
starejši sejejo strah med mlade, 
toda veliko bolj bi morali prika-
zovati pozitivne stvari, več bi 
moralo biti optimizma..." 

TEDNIK: Veliko mladih tudi 
takrat, ko se že odloči, da bodo 
živeli skupaj, ne sklene svoje 
zveze uradno. Ali država s se-
danjo zakonodajo na neki 
način ne podpira zunajzakon-
ske zveze? 

Dr. Drago Čepar: Država jim 
pušča, da se sami odločajo. Otro-
ci zunaj zakonske zveze so neko-
liko prikrajšani zato, ker se za 
otroka, ki je rojen zunaj zakon-
ske zveze, ne predpostavlja, da je 
otrok partnerja, ampak ga mora 
ta zakonsko priznati. Glavna po-
manjkljivost tega zakona je, da 
daje enake pravice, ne pa obvez-
nosti. 

Zadržki, <5a se mladi ne 
odločijo za poroko so različni. 
Mislim da je to sociološki pro-
ces, ki pelje v tisto smer, ko me-
nijo, da družine ne bo več. Ne 
želijo si formalnosti. Otrok pa si 
le želi, da je nekje rojen, da ve 
komu, reče oče in komu mati." 

TEDNIK: Koliko mladih slo-
venskih parov živi v takšnih 
zvezah? 

Dr. Drago Čepar: Težko bi 
navedel številke, ker zunajza-
konske zveze ni treba formalno 
prijaviti. Vodijo pa se podatki o 
otrocih, rojenih zunaj zakonske 
zveze; teh se je rodilo 1994. leta 
28,8 odstotka. Pogostokrat osta-
nejo brez enega starša, naj-

večkrat brez očeta. To je zelo 
zaskrbljujoče, ker ti otroci niso 
srečni. Tudi statistike drugod 
kažejo, da imajo v življenju veli-
ko manjše možnosti. Nedavno 
sem prebral neko ameriško štu-
dijo, v kateri so ugotovili, da je 
veliko pomembnejši družinski 
status, se pravi urejena družina, 
kot materialni položaj. To po-
meni, da otroci iz bogatih neure-
jenih družin v šoli slabše uspeva-
jo kot otroci iz manj premožnih, 
a urejenih družin. Dvakrat večji 
odstotek uspešnih - nadarjenih 
učencev prihaja iz urejenih 
družin. To pa še ne pomeni, da 
vsi tisti, ki ne odraščajo v urejeni 
in popolni družini, ne morejo iz 
sebe narediti uspešnega in zado-
voljnega človeka." 

TEDNIK: Kdo se prej odloči 
za ustvarjanje lastne družine -
otrok iz popolne, urejene ali iz 
nepopolne družine? 

Dr. Drago Čepar: "Nekateri se 
zelo hitro odločijo, da si uredijo 
svojo družino, ki bo boljša, pri 
drugih pa je ravno nasprotno, saj 
jim slabe izkušnje vzamejo po-
gum in se bojijo, da ne bodo na-
redili podobnih napak. Svojim 
otrokom želijo kvalitetnejše in 
boljše življenje, kot so ga doživl-
jali sami v svoji družini. Katerih 
je več, ne bi mogel reči. Poznam 
primere, da so si ravno tisti, ki so 
bili v matični družini pri-
krajšani, ustvarili zelo srečne 
družine, vendar so v to vložili 
veliko energije, se izobraževali, 
vložili veliko čustvenega napora 

23 ODSTOTKOV 
ZAKONCEV SE 
RAZVEŽE 

TEDNIK: Kako pogoste so v 
Sloveniji razveze? 

Dr. Drago Čepar: "Po zadnjih 
podatkih se razveže 23 odstot-
kov sklenjenih zakonov. 

Ob koncu bi rekel to, da lju-
bezni, naklonjenosti in vsega, 
kar je potrebno za zdrav odnos, 
mi na ministrstvu ne moremo 
dati, a tudi vzeti tega ne more 

nihče. Ljubezen med fantom in 
dekletom je tako globoko vsaje-
na, da če od tega ravno ne 
bežimo in na neki način ne 
skušamo tega v sebi ubiti, potem 
to samo deluje. Dovolj je, da pos-
lušamo naravo. Naše ministrstvo 
in država pa morata zagotoviti 
boljše pogoje ter kvalitetnejšo 
družinsko politiko, ki bo mlade 
spodbujala k družinskemu živl-
jenju." 

NAČRTOVANJE 
LASTNE DRUŽINE 

Pogovarjali smo se tudi s 
prof. dr. Maco Jogan, ki se na 
fakulteti za družbene vede v 
Ljubljani ukvarja s preučevan-
jem družine in sociologijo spo-
lov. 

TEDNIK: Ali je med fantom 
in dekletom razlika, kdaj se ka-
teri odloča za družino? 

Dr. Maca Jogan: "Včasih, ko 
ženske niso imele dovolj poklic-
ne izobrazbe, so se osamosvojile 
šele takrat, ko so se poročile. 
Zato je bilo zelo pomembno, da 
se je v družini osamosvojil fant, 
ki je pozneje postal mož. V so-
dobnosti je želja staršev in tudi 
vseh mladih, da si pridobijo po-
klic, ne glede na spol, in to je 
tudi osnova za samostojno živl-
jenje. Kdaj pride do tega trenut-
ka, je odvisno od tega, kakšno 
izobraževanje si kdo izbere. Ne-
kateri so prej ekonomsko samos-
tojni in si lahko ustvarijo svojo 
družino. Pri načrtovanju 
družine spol ne odigra odločilne 
vloge, saj je tu še veliko drugih 
dejavnikov. Največjo vlogo goto-
vo odigra matična družina." 

TEDNIK: Kdaj pa naj bi se 
otrok osamosvojil od matične 
družine? 

Dr. Maca Jogan: "Vzgoja za 
samostojnost se začenja zelo zgo-
daj. Že v predšolski dobi se izo-
blikujejo v ustreznem odnosu 
pri otroku tisti temelji, ki omo-

gočajo, da je otrok samostojen. 
Sama sem mati dveh otrok in iz 
svojih izkušenj vem, da sva se z 
možem veliko ukvarjala z otroki, 
dokler je bilo to potrebno in 
dokler sta iskala najino pomoč. 
Predvsem je važno, da jih že od 
predšolskega obdobja intelektu-
alno, čustveno vodiš k samostoj-
nosti. Če pri otroku vzgojiš de-
lovne in druge navade, že v šol-
skem obdobju ne potrebujejo 
več našega vodstva. Starši obeh 
spolov naj ravnajo po kitajski 
modrosti, ki govori: 'Če imaš 
lačnega človeka, ni pomembno, 
da ga nasitiš, pomembneje je, da 
ga naučiš, kako si bo sam pris-
krbel hrano.' Ravno tako je ob-
veznost vseh staršev, da največ 
vlagajo takrat, ko se oblikujejo 
temelji otrokove osebnosti. To je 
vložek, ki se obrestuje celo živl-
jenje. Pozneje pa je zelo po-
membno, da se zraven samostoj-
nosti poskuša zagotoviti mladim 
zaposlovanje, saj je za mladega, 
ki je navajen samostojnosti, naj-
huje, če zaradi ekonomske od-
visnosti ne more živeti samostoj-
no. Družba bi morala več nare-
diti glede zaposlitve mladih. 

Izredno slabo pa je, ko želijo 
starši na različne načine nado-
knaditi zamujeno, ko recimo 
hočejo imeti strog nadzor nad 
mladostnikom, ki bi že moral 
biti samostojen. Zelo zgodaj mu 
je potrebno privzgojiti navade in 
odgovornost, potem pa mu nudi-
ti toliko, kot sam pričakuje. So 
nekatera življenjska obdobja, ko 
mlade zelo moti nenehna 
starševska nadvlada. Starši se 
morajo naravno obnašati tako, 
da to rožico zalivajo intelektual-
no in čustveno, ko raste, in ne 
šele takrat, ko želi in bi že mora-
la dajati od sebe plodove. Starši 
odigrajo največjo vlogo tudi pri 
tem, kdaj se bo njihov otrok osa-
mosvojil in si ustvaril svojo 
družino." 

Mar i ja Slodnjak 

Državni sekretar za 
družino dr. Drago 
Čepar: "Mladi par, ki si 
želi ustvariti družino, se 
srečuje z negotovostjo 
in strahom." 

Prof. dr. Maca Jogan: 
"Pri mladem človeku je 
potrebno zelo zgodaj 
priučiti vse navade in 
odgovornost." 

PTUJ / CENTER ZA SOCIALNO DELO 

V7oge za otroški 
dodatek sprejemajo 
vsak dan 

Do otroškega dodatka bo s prvim majem 
letos upravičenih mnogo več otrok kot dos-
lej, saj ga bodo prejemale vse družine, kate-
rih bruto dohodek na družinskega člana v 
lanskem letu nI presegel 123.196 tolarjev na 
mesec. 

Doslej so na ptujskem Centru za socialno delo 
sprejeli šele približno 500 vlog, pričakujejo pa jih 
še približno 8500. Vloge za otroški dodatek je 
možno vložiti do 31. marca ne le ob uradnih urah, 
pač pa vsak dan, in sicer v ponedeljek, torek in 
četrtek od 8. do 14. ure, v sredo od 8. do 12. in od 
14. do 16. ure, v petek pa od 8. do 12. ure. Vlogo 
lahko upravičenci pošljejo tudi po pošti, vendar je 
potrebno pri tem paziti, da jih bodo brez napak in 
popolnoma izpolnili. Nepopolne vloge bodo nam-
reč na Centru obravnavali nazadnje, saj bodo 
morali poklicati njihove vlagatelje na pogovor. Po 
novem bodo otroški dodatek prvič izplačali 15. ju-
nija za mesec maj, če pa vseh vlog ne bodo mogli 
obdelati pravočasno, bodo prizadeti upravičenci 
prejeli otroški dodatek kasneje za nazaj. 

M Z 



KULTURA, IZOBRAŽEVANJE 

G O R I Š N I C A / VRTCA SE BOSTA PRIKLJUČILA K ŠOLAMA 

Boljša skrb *« svoja vrtta 
Občina Gorišnica se je prva med novimi občinami na 
nekdanjem ptujskem območju odločila, da bo svoja vrtca, to-
rej v Gorišnici in Cirkulanah, poskušala čim prej izločiti iz 
sedanjega ptujskega vzgojnovarstvenega zavoda in ju 
priključiti k šolama. Ker še ni opravljena delitvena bilanca 
premoženja ptujske občine, morajo s potezo občine 
Gorišnica soglašati vse občine, tako da so v gorišniški občini 
povsem negotovi, kdaj se bodo lahko dejansko odcepili . Želi-
jo pa se odcepiti čim prej in Andrej Horvat, ki vodi aktivnos-
ti za odcepitev skupaj s posebej za to ustanovljeno občinsko 
komisijo, je tudi povedal zakaj. 

Andrej Horvat: "Menimo, da 
bi lahko bolje skrbeli za naša 
vrtca, če ne bi bila vključena v 
veliko ptujsko organizacijo. Zdi 
se nam nesmiselno, da vozijo 
hrano in čaj iz Ptuja v Gorišnico 
dvakrat dnevno, pri čemer so 
nas samo čaj in termo steklenice 
stali v lanskem letu 115 tisoč to-
larjev. Po treh zimskih mesecih 
vrtec v Gorišnici še vedno ni 
imel lopate za sneg. Naši otroci 
do lani niso imeli zunanjih igral, 
kljub temu da smo iz občine 
Gorišnice na Ptuj poslali lani za 
vrteško dejavnost 23 milijonov 
tolarjev. Zakaj ne bi imeli tudi v 
Gorišnici in Cirkulanah vrtca, 
kot jih imajo v Ljubljani, kjer 
dobijo otroci tudi pampers ple-
nice, za žejo gosti sok ...? Zdi se, 
da v Ptuju ne vedo, kaj posamez-
ni vrtci potrebujejo. Bistveno pa 
je, da želimo vrtca tudi širiti, saj 
je vedno več prijavljenih otrok, 
kot jih lahko domača vrtca spre-
jmeta. Republika je zbirala prija-

ve za sofinanciranje dograditve 
vrtcev, k čemur bi prispevala 50 
odstotkov denarja tako kot h 
gradnji šol. Vendar našega vrtca 
na ta razpis ni nihče prijavil. Se-
daj se trudimo, da bi kljub temu 
nekako prišli v program, čeprav 
smo že zamudili." 

V decembru je obiskovalo štiri 
oddelke vrtca in male šole v 
Gorišnici 49 otrok, tri oddelke 
vrtca in male šole v Cirkulanah 
pa 35. Še osem otrok iz občine 
Gorišnica je obiskovalo druge 
vrtce, na sprejem pa čaka vsaj 
trinajst otrok. V Gorišnici so 
prepričani, da je otrok, ki bi 
želeli v vrtec, še več, vendar 
starši ne dajo vlog, saj vedo, da 
ni prostora. Andrej Horvat 
meni, da bo priključitev vrtcev k 
domačima šolama dobra poteza 
tako finančno kot glede vzgoje. 
V tem primeru bo vse strokovno 
delo slonelo na vzgojiteljicah. 

M i l e n a Zupanič O t rokom pomeni igra zelo vel iko. 

SLOVENSKA BISTRICA / ZANIMI-
VO PREDAVANJE FERDA ŠERBELJA 

Minuli petek je bilo v predporočni dvorani bistriškega 
gradu zanimivo prisluhniti Slovenjebistričanu Ferdu 
Serbelju, kustosu za barok v Narodnem muzeju v 
Ljubljani, ko je ob primeru Cebejevega Križevega pota 
govoril o njegovem upodabljanju in pojmovanju skozi 
zgodovino. 

"Križ je bil v zgodnjem krščanstvu sprejet z veliko tesnobo, 
saj je veljalo križanje pri Rimljanih kot kaznovanje zločincev. 
Šele cesar Konstantin je ta način mučenja v rimski državi pre-
povedal, vendar je moralo miniti precej časa, da so pričeli upo-
rabljati križ kot simbol krščanstva. 

Začetek sega v obdobje karolinške renesanse, ko so v za-
hodni Evropi pričeli nastajati razni meniški redovi. Tako 
krščanstvo prva stoletja pasijonskega motiva ni poznalo. Prva 
znana slikarija križevega pota izvira iz prvih desetletij 15. sto-
letja^ upodobljena pa je bila v Rimu," je uvodoma povedal Fer-
do Serbelj. V nadaljevanju je poudaril, da ima pravi križev 
pot, ki ga je priznala tudi cerkev, štirinajst postaj, prične pa se 
s Pilatovo sodbo v njegovi hiši in konča s položitvijo Jezusove-
ga trupla v grob. 

Na motive in ljudi, ki so narisani na štirinajstih postajah 
križevega pota, je cerkev v zgodovini gledala različno, prav 
tako različno pa so jih upodabljali v raznih evropskih deželah. 
Zanimiv je prizor, ko Kristus pade pod križem, kar je v moti-
viki križevega pota upodobljeno kar trikrat. V nekaterih delih 
Nemčije so razvili pravo mistiko Jezusovega padca in oseb, ki 
v teh prizorih nastopajo. 

Ob križevem potu in upodabljanju oseb se postavlja tudi 
vprašanje njihove verodostojnosti. Tako je denimo Simon iz 
Cirene (peta postaja križevega pota), ki pomaga Jezusu nositi 
križ, ob Kristusu in Pilatu ena najkonkretnejših oseb, upo-
dobljenih v križevem potu. Za zgodovino in poznavanje navad 
ter običajev v tistih časih pa je študija križevega pota še vedno 
izredno zanimiva. 

V i d a Topolovec 

PTUJ / KAJ PRINAŠA NOVI ZAKON VRTCEM 

B I t J i J i l l l . jipi M \ m M f c J J f e nmlf9SWt po 
Jutri prične veljati zakon o organizaciji in f inanciranju 
vzgoje in izobraževanja, ki prinaša spremembe v vse oblike 
šolanja, pa tudi v predšolsko varstvo in vzgojo. O spremem-
bah v šolstvu smo v našem časopisu že pisali , tokrat pa ne-
kaj o novostih, ki bodo vplivale na razvoj predšolske de-
javnosti . 

S predšolsko dejavnostjo se 
lahko ukvarjajo javni vrtci, 
vrtci s koncesijo in zasebni 
vrtci, lahko pa je vrteška de-
javnost priključena tudi h ka-
kemu drugemu javnemu zavo-
du, ki se bo registriral za 
predšolsko dejavnost in bo za-
poslil ustrezne strokovnjake, 
denimo k šoli. 

V tem trenutku poteka vsa 
predšolska dejavnost na 
območju nekdanje ptujske 
občine v okviru enotnega Vzgo-
jnovarstvenega zavoda Ptuj, ki 
ga vodi ravnateljica Božena Bra-
tuž. V kratkem pa se obetajo 
spremembe, in sicer se namera-
vata priključiti vrtca v Gorišnici 
in Cirkulanah k šolam. Občina 
Gorišnica je namreč pričela že 
kmalu po novem letu aktivnosti 
za izločitev iz enotnega zavoda. 
Bo izločitev prinesla otrokom 
boljše ali slabše vzgojno-
varstvene možnosti? 

Božena Bratuž: "Predšolska 
dejavnost je povsem v pristo-
jnosti lokalnih skupnosti, torej 
občin. Tako kot je bil vrtec orga-
niziran v ptujski občini, je bil 
organiziran zaradi maksimalnih 
racionalizacij. Ptujski vzgojno-
varstveni zavod je tretji največji 
v Sloveniji in je v njem še vedno 
105 oddelkov. Normativ za 
ravnatelja in pedagoškega vodja 

bil že doslej 18 oddelkov. To 
Pomeni, da so šle racionalizacije 
na račun tistih kadrov, ki so za-

posleni kot en kader v celotnem 
zavodu. Vsa leta so bili vrtci or-
ganizirani tako zato, ker ni bilo 
nikoli dovolj denarja oziroma 
smo ga raje namenjali za kvalite-
to dela, opremo vrtcev in druga 
vlaganja v materialne pogoje 
dela. Nikoli pa se nismo kad-
rovsko širili, ker smo že pred leti 
pričakovali zakon, ki bi to spre-
menil. Torej tudi če ne bi bilo 
sedanjih devet občin, bi se moral 
naš vrtec po novi zakonodaji v 
štirih letih reorganizirati v 
manjše zavode. Novi zakon 
določa, da je lahko zavod velik 
od deset do največ trideset od-
delkov, kar pomeni, da 105 od-
delkov ne more ostati skupaj. 
Naše ljudi že pripravljamo na to, 
da bo prej ali slej prišlo do razde-
litve. Samo na območju mestne 
občine bo ostalo 56 oddelkov, 
kar je preveč. Predvideva se, da 
bi ta reorganizacija potekala pos-
topoma, občina Gorišnica pa se 
je odločila, da se bo izločila ta-
koj. Ne zato, da bodo imeli več 
sredstev, saj so sredstva za otro-
ka povsod enaka in izračunana 
po republiških merilih. Letos 
prvič vemo, koliko denarja je na-
menjenega za enega otroka. Mi-
nistrstvo za šolstvo in šport, pod 
katero sedaj spadamo, je namreč 
izračunalo, da je morala občina 
lani za vsakega otroka, 
vključenega v otroško varstvo, 
prispevati 232 tisoč tolarjev. No-
vembra, ko sem izvedela za to 

vsoto, sem bila zelo presenečena, 
saj smo z rebalansem pro-
računov naenkrat dobili 
nenačrtovani denar. Nato smo se 
seveda z vsako občino posebej 
dogovorili, za kaj bomo denar 
porabili. Za nakup igrač in 
drobnih stvari je bilo prepozno, 
ker je bil december. Ponekod 
smo nabavili več didaktičnih 
sredstev, ponekod smo šli v in-
vesticijsko vzdrževanje, na 
Kidričevem pa smo recimo ku-
pili peč. V tem letu smo izvedeli, 
da je bil še en rebalans, vendar je 
ta denar ostal v občinah." 

Menite , da bo razdelitev se-
danjih vzgojno-varstvenih za-
vodov dobra rešitev za to de-
javnost? 

Božena Bratuž: "Menim, da 
ne. Predšolska vzgoja je v sedan-
ji organiziranosti dosegla visoko 
raven. Če bo privesek k drugi de-
javnosti, ne bo takega razvoja, 
kot je bil doslej. In kar je še bolj 
problematično, je kader. Do se-
daj smo uspešno premikali ka-

der, nadomeščali bolezni, odsot-
nosti, izobraževanja. To bo vse 
bistveno drugače. Vendar ima 
vsaka občina pravico do svoje 
vzgojnovarstvene organizacije in 
mi jim bomo pomagali. Ne gre le 
za varstvo, primarna je vzgoja. 
Šola v svojem področju dela 
nima predšolske dejavnosti in 
ravnatelj bo težko strokovno vo-
dil delo vrtca. Bojim se, da bo ta 
reorganizacija vplivala tudi na 
kvaliteto vzgoje. Mogoče pa bo v 
redu." 

Katere bistvene novosti še 
prinaša zakon? 

Božena Bratuž: "Bistven je 
način financiranja, določanja 
deleža staršev. Po novem bo vsa-
ka občina posebej določala, koli-
ko bodo starši prispevali k 
ekonomski ceni. Občina bo 
pokrila razliko med deležem 
staršev in ekonomsko ceno. 
Starši, ki bodo upravičeni do so-
cialnih pomoči, bodo upravičeni 
tudi do oprostila plačila vrtca. 
Najpomembneje je, da novi za-
kon zmanjšuje število otrok v 
prvem starostnem oddelku, to je 
v skupini otrok od 1 do 3 let. V 
teh skupinah bo lahko največ 12 
otrok, od 3. leta do vstopa v šolo 
pa 22. Tudi ta normativ se bo 
uvajal postopoma in bo začel do-
končno veljati leta 2000. Ravna-
telji ga bodo morali upoštevati, 
saj je zanje predvidena kazen v 
primeru prekoračitve. Če javne 
kapacitete ne zadoščajo potre-
bam, mora občina poskrbeti za 
podelitev koncesije ali poiskati 
druge možnosti." 

Tudi za vstop v ptujske vrtce 
je vedno preveč otrok. Kaj šele 
bo, ko boste lahko v skupine 
sprejemali še man j otrok? 

Božena Bratuž: "Če bi pričeli 
takoj upoštevati nove normative, 
bi bile kapacitete absolutno pre-
male, vendar bo po letu 2000 
bolje. Takrat namreč zaradi de-
vetletne šole ne bo pri nas malih 
šolarjev in bomo normative lažje 
upoštevali." 

M i l e n a Zupanič 

Božena Bratuž, ravnatel -
j ica Vzgo jnovars tvenega 
zavoda Ptuj 

SEJEM IGRAČ V NURNBERGU / 
PRI IGRAČAH NE ZAOSTAJAMO 

Prvi teden v februarju je Niirnberg spet vsem, ki se na profesio-
nalni način ukvarjamo z igračami, na široko predstavil vso sve-
tovno paleto programov igrač. Tokratni sejem, že 47., je bil na-
jvečji po obsegu doslej. Na njem se je predstavilo 2661 
razstavljal cev oz. proizvajalcev igrač, iger in otroške literature 
iz 50 držav sveta. Bilo je kar 130 razstavljalcev več kot lani. 

Na sejmu sta se predstavila tudi dva slovenska proizvajalca igrač: 
Mehano iz Izole in Efekt iz Črnič. 

Dnevno obišče sejem čez 30.000 ljudi. Število r i t i ni tako veliko, 
dokler ne izveš, da je obisk sejma možen le z uradnim povabilom 
razstavljalcev. Otrokom do 16 let vstop na sejem ni dovoljen, ker je 
poslovnega značaja. Sejem igrač v Niirnbergu je največji, in če želiš 
razstavljati, se moraš vpisati na čakalno listo za razstavni prostor; na 
njej je sedaj okrog 770 bodočih razstavljalcev. Tolikšna čakalna lista 
prav gotovo pove, da ima sejem velik pomen. 

Vsak dan v času sejma izide časopis Die Spielzeug, v katerem 
predstavljajo novosti in uspešne proizvajalce igrač. 

In kaj smo videli? 
Proizvodnja igrač in iger je velika gospodarska panoga in se tako 

tudi obnaša. Neprenehoma izpopolnjuje programe in pripravlja no-
vosti, ki temeljijo na najnovejših medicinskih, psiholoških in peda-
goških dognanjih. Veliki proizvajalci igrač in iger skrbijo, da vsako 
leto zamenjajo tudi do 30% svojega programa. Te novosti na sejmu 
neradi pokažejo. Svoje razstavne prostore imajo zaprte in vanje spus-
tijo samo poslovne partnerje, kajti do konca leta je še dovolj časa, da 
konkurenti novosti povzamejo. 

Velik poudarek je v letošnjem letu na družabnih igrah. Z novimi 
izdelki se je predstavilo tudi podjetje Hasbro iz ZDA, ki pod svojim 
okriljem združuje več velikih proizvajalcev igrač in iger. V tem letu 
se bomo lahko v Sloveniji igrali z mnogimi že znanimi družabnimi 
igrami iz njihove zbirke : Ugani kdo, Monopoly, Goflja, Kolo sreče, 
Grad duhov, Mišolovka ... Novosti so družabne igre za najmlajše, ki so 
do sedaj manjkale v ponudbi na slovenskem trgu: Kroko doc, 
Slončkova zabava, Račji ples ... - vse v slovenskem jeziku. Veliko no-
vosti bo pri Batmanu, Legu, Crayoli, Play Dohu, Barbie ... Za potr-
pežljive prihajajo tridimenzionalne in trikotne sestavljanke. Plišaste 
igrače so še vedno "in", zato se pojavljajo v stoterih motivih in veli-
kostih. Zanimiv je bil plišasti komisar Rex, ki prav tako prihaja v 
naše prodajalne. 

Tudi pri igračah je čutiti, da se vračajo stvari iz časov naših staršev 
in starih staršev. Se spomnite rumenih kodrastih medvedkov, punčk 
iz cunj, porcelanastih lutk ...? 

Mi iz Pikapolonice smo sejem obiskali iz dveh razlogov. Prvi 
razlog je bilo povabilo naših poslovnih partnerjev in drugi narediti 
primerjavo med slovensko in svetovno ponudbo igrač in iger. Bili 
smo zadovoljni z videnim in slišanim, kajti ugotovili smo, da se slo-
venski otroci igrajo z enakimi igračami in igrami kot otroci drugod 
po svetu. To jim omogoča, da lahko popolnoma enako razvijajo svoje 
sposobnosti, ker velja: igra je otrokova temeljna potreba in željal 

Silva V o l g e m u t , viš. d e l . , t e r a p . 
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P T U J / BAMBUSOV G O Z D V DRAVSKI ULICI 

Kitajske jedi v Ptuju 

Prejšnji četrtek so v Ptuju odprli prvo kitajsko restavracijo 
Bambusov gozd. Gre za pomembno pridobitev in obogatitev 
ptujske gost inske ponudbe ter uresničitev prizadevanj po 
kvalitetni vsebini in dejavnosti v starem mes tnem jedru, kjer 
smo v zadnjem času priče opuščanja nekaterih dejavnosti . 

Udeležba na otvoritvi potrjuje 
zanimanje Ptujčanov in drugih 
gostov za kitajsko hrano. Med 
drugim se je je udeležil tudi 
Jožef Školč, predsednik držav-
nega zbora, ki je bil tokrat na za-
sebnem obisku v Ptuju. V imenu 
novega podjetja Pentlja, d.o.o., 
in družine Jurgec, ki sta najbolj 
zaslužna za odprtje prve kitajske 
restavracije v Ptuju, je govoril 
Ivan Rojs. "Zelja po dobri in 
drugačni prehrani ter popestrit-
vi gostinske ponudbe v mestu 

Ptuj nas je v lanskem letu v no-
voustanovljenem podjetju 
Pentlja skupaj z družino Jurgec 
vodila k navezavi stikov s ki-
tajskim kuharjem Shi Ying Yan-
gom, ki je bil na dopustu v Slo-
veniji in ki je izrazil željo po za-
poslitvi oziroma pripravljanju 
kitajske hrane v Ptuju." 

V prvi kitajski restavraciji v 
Ptuju bodo pripravljali 
izključno kitajsko hrano iz vseh 
šestih pokrajin Kitajske, prireje-
no evropskemu okusu, ki ga ku-

har Shi že dobro pozna, saj v Ev-
ropi kuha že šest let. H kitajski 
hrani bodo postregli kitajsko 
žganje, vino in pivo, bogata pa je 
tudi ponudba izbranih slovens-
kih vin in drugih pijač, ki sodijo 
k dobri hrani. 

Trenutno ima kitajska restav-
racija Bambusov gozd en prostor 
za goste, že v kratkem pa bo bo-
gatejša za posebno sobo, v kateri 
bodo stregli za zaključene 
družbe. 

Prvim gostom so postregli 
škampovo luskino, spomla-
danske zvitke, koruzno juho, 
kislo pikantno juho, svinino s 
kitajskimi gobami in bambusom 
ter druga jedila z bogatega ki-
tajskega jedilnika. 

M G 

Otvoritve prve k i ta jske restavraci je v Ptuju se je udeleži l tudi predsednik 
d r ž a v n e g a zbora Jožef Školč . Foto: Langerholc 

P T U J / M O D N A REVIJA MLADIH OBLIKOVALK 

Hodno oblikovalke 
se predstavljajo 

Pokrajinski muzej Ptuj in 
skupina mladih modnih obli-
kovalk pripravljata v petek, 15. 
marca, ob 20. uri v romanskem 
palaciju ptujskega gradu 
modno revijo in otvoritev 
razstave modnih skic. 

Revijo je zasnovala skupina 
mladih modnih oblikovalk, ki so 
se že začele prebijati v svetu slo-
venske in mednarodne modne 
scene. 

Cilj revije je predstavitev krea-
cij oz. kolekcij sodelujočih obis-
kovalk, ki se s svojim delom 
izpostavljajo javnosti in s tem 
prikažejo rezultate svojega dela 
in razmišljanja. Skupne teme re-
vije ni, tako je vsakemu posa-
mezniku omogočeno, da se spus-
ti v področje, ki mu je najbližje. 
Predstavljene bodo tudi modne 
skice, ki nastajajo na podlagi 
idej, oblik, barv in pomenijo 
začetek ustvarjanja oblačila. 

Do sedaj so se mladi modni 
obiskovalci skupaj predstavljali 
že dvakrat: 12. septembra 1995 v 
Portorožu s pomočjo sklada za 
nadarjene študente in drugih 
sponzorjev, 25. oktobra 1995 pa 
v Ljubljani v okviru študentskih 
kulturnih dnevov, ki jih je orga-
nizirala šola Ljubljana. 

Modne oblikovalke, nekatere 
še študentke, se tokrat 
predstavljajo na Ptuju. Tokratni 
projekt vodi udeleženka skupine 
Stanislava Vauda. Sodelujejo: 

Aleksandra Gregi, Aleksandra 
Saronjič, Amadeja Fjoreli, 
Chang Jee-Eun, Darja Mak-
Iaužič, Elena Fajt-Velikonja, 
Eva Udovič, Lea Pisani, Mile-
na Kirn, Mojca Celin, Muni 
Ravnjak, Nataša Grčar, Pia 
Premzl, Polona Honingsman, 
Renata Rudolf, Sanja Grcič, 
Song Yun-Young, Stanislava 
Vauda, Tadeja Mučič, Tina 

Perko, Valerijan Kalan, Vladi-
mira Berlič. 

To bo zanimiv prikaz modne-
ga ustvarjanja mladih, zatorej 
vabljeni! Rezervacija kart: 771-
308 (grajska blagajna). 

S.V. 

PREJELI SMO / ŽENSKI FORUM O R M O Ž 

Povečati vpliv 
žensk na 
odločanje 

Udeleženci iniciativnega ses-
tanka za ustanovitev ženskega 
foruma, ki je bil v Ormožu 23. 
februarja, smo sklenili spodbu-
diti večji vpliv žensk na 
odločanje v družbi, zlasti pa na 
sprejemanje odločitev o po-
membnih razvojnih načrtih v 
naši občini. 

Predlagamo, da ob sestavljanju 
kandidatnih list za volitve v sve-
te KS storite kar največ za to, da 

bi bilo izvoljenih več žensk kot 
doslej. Zato je potrebno na kan-
didatne liste uvrstiti čim več 
žensk, ki uživajo ugled v svojem 
okolju, in so pripravljene 
prevzeti odgovorne naloge v or-
ganih odločanja. Pomembno je 
tudi, da so ženske na kandidat-
nih listah uvrščene na prva mes-
ta, da bodo imele stvarne 
možnosti za izvolitev. 

Predlagamo še, da občinskim 
svetnikom naložite, naj ob obn-
ravnavi osnutka občinskega pro-
računa za leto 1996 zahtevajo, da 
se čim več sredstev nameni za 
izobraževanje in znanost. Ob 
pregledu osnutka letošnjega 
občinskga proračuna smo ugoto-

vili, da je za obnovo sakralnih 
spomenikov in spomenikov v 
zasebni lasti namenjenih 
9.020.000,00 SIT, a ni opredelje-
no, za katere spomenike naj bi 
bil denar porabljen. Polovico teh 
sredstev naj se porabi za štipen-
dije, interesne dejavnosti in de-
lovanje društev prijateljev mla-
dine oziroma zveze prijateljev 
mladine. 

Pričakujemo, da boste te pobu-
de obravnavali in nas obvestili o 
sprejetih stališčih. 

Za Ženski forum: 
M a r t a Peršak 
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G O R I S N I C A / SEDMI KVIZ MLADI IN KMETIJSTVO 

Najboljši Kidriiani 
Ptujska svetovalna služba Obdravskega zavoda za veteri-

narstvo in ž ivinorejo je minu lo soboto v gorišniški obč in i 
že s e d m i č organizirala m e d o b č i n s k i kviz »Mladi in kme-
tijstvo«. Pomer i lo se je pet ekip mladih kmet i jcev . Sreča in 
seveda znanje sta bila le tos na strani tekmovalk iz o b č i n e 
Kidričevo. 

Na tovrstnem tekmovanju že 
vsa leta sodelujejo skupine mla-
dih s podeželja - kmetje in dijaki 
srednjih kmetijskih šol iz vse 
Slovenije, za organizacijo in 
strokovni potek kviza pa skrbita 
ministrstvo za kmetijstvo, goz-

darstvo in prehrano ter Zveza 
slovenske podeželske mladine. 

Za širše ptujsko področje so na 
letošnjem medobčinskem kvizu 
tekmovale ekipe iz občin 
Majšperk, Kidričevo in 
Gorišnica ter dve ekipi 
srednješolcev iz ptujske srednje 

kmetijske šole. Odgovarjali so 
na vprašanja, razdeljena v tri 
težavnostne stopnje: o organizi-
ranosti in delovanju Zveze slo-
venske podeželske mladine, raz-
voju podeželja in o direktni pro-
daji na kmetiji, o pridelovanju 

ajde ter s področja prašičereje. 
Tekmovalci so pokazali precej 
znanja, na vprašanja so dobro 
odgovarjali, največ točk pa so ob 
koncu zbrale tekmovalke iz 
očine Kidričevo, ki se lahko po-
hvalijo s podobnim uspehom že 
v lanskem letu. Drugo mesto je 

pripadlo eni izmed dveh ekip 
srednješolcev, tretji pa so bili 
Stoperčani iz majšperške 
občine. Ekipo, ki je na me-
dobčinskem kvizu zbrala največ 
točk, čaka že čez dober teden in 
pol regijski krog tekmovanja v 
Cerkvenjaku, čisto ob koncu 
meseca pa se bodo najboljše eki-
pe pomerile še na državnem tek-
movanju, ki ga letos pripravljajo 
v Slovenj Gradcu. 

Kviz Mladi in kmetijstvo po 
mnenju Ivana Brodnjaka, vodje 
ptujske svetovalne službe, z leti 
dobiva namen, kajti vse več mla-
dih s podeželja si prizadeva pri-
dobiti kar se da veliko znanja s 
področja kmetijstva. Kviz nam-
reč pomeni tudi prispevek k 
boljšemu delu svetovalne 
službe, meni Brodjak, saj je sve-
tovalna služba v letošnjem zim-
skem obdobju pripravila okrog 
150 predavanj, kar kaže na velik 
interes po dodatnem izo-
braževanju. Tudi v gorišniški 
občini je po besedah župana 
Slavka Visenjaka kmetijstvo v 
opredju in tej panogi v občini 
namenjajo precej sredstev. 

Letošnji kviz Mladi in kme-
tijstvo v Gorišnici je bil s strani 
gledalcev slabo obiskan. Tek-
movalci so ob koncu domov od-
nesli precej nagrad sponzorjev. 
Sicer pa bomo že čez nekaj dni 
lahko slišali, kako se je ekipa 
tekmovalk iz kidričevske občine 
odrezala na regijskem kvizu v 
Cerkvenjaku. 

Besedilo in posnetek: 
T. Mohorko 

V znanju iz kmetijstva se je pomerilo pet tekmovalnih ekip. 

K O G J PROJEKT KREPITVE ZDRAVJA NA 
PODEŽELJU 

• m v 5 ' • f v M • Vet zdravja na poaezeliu 
N a predlog S l o v e n s k e fundacije , centra za promoc i jo 

zdravja iz Ljubljane, je bil Kog izbran za izvedbo projek-
ta Krepitev zdravja na podeželju. Pripravila ga je nacio-
nalna koordinatorka Mateja Kožuk Novak , na Kog pa 
ga je pripeljal Zdravko H l e b e c . 

Namen projekta je zmanjšati 
razlike v zdravstvenem stanju 
prebivalcev na različnih geo-
grafskih področjih Slovenije, 
saj sodeč po rezultatih razi-
skav, prebivalci severovzhod-
ne Slovenije zbolevamo in 
umiramo bistveno hitreje kot 
prebivalci drugih predelov 
Slovenije. Zlasti ogrožene so 
ženske vseh starostnih skupin. 
Raziskave dokazujejo, da je 
prezgodnja obolevnost in 
umrljivost posledica nizkega 
socialnoekonomskega stanja. 
Vzroke za slabše zdravstveno 
stanje pripisujejo nižji stopnji 
izobrazbe, višji brezposelnosti 
in višjemu odstotku mater, 
mlajših od 18 let. Vodilni dej-
avniki tveganja pri prezgodnji 
umrljivosti so kajenje, alko-
hol, nesreče, nepravilna 
prehrana in duševne stiske, ki 
se pogosto končajo s samomo-
rom. S tem projektom po-
skušajo narediti korak v smeri 
večje zdravstvene osveščenosti 
in izobraženosti. 

Osnovni trije dejavniki za 
vzdrževanje zdravja so krea-
tivno delo, možnost aktivne 
rekreacije in dovolj počitka. 
Do neke mere so te možnosti 

dane prebivalcem večjih slo-
venskih mest, na podeželju pa 
je tovrstnih možnosti malo. 
Podobno je tudi na Kogu, kjer 
mladi tudi zaradi naštetih raz-
logov odhajajo v večje centre. 
Pred leti je bila na Kogu še 
osemletka z 250 šolarji, danes 
jih je le še okoli 100, vedno več 
pa je gospodinjstev, ki so ses-
tavljena le še iz starejših oseb. 
Potrebo po revitalizaciji kraja 
narekuje tudi lega ob meji. V 
aktivnosti krepitve zdravja na-
meravajo zajeti vse skupine 
prebivalstva, zato načrtujejo 
pet podprojektov. Na Kogu vi-
dijo možnost razvoja 
predvsem v turizmu. Pred tre-
mi leti je bil izdelan projekt 
turistične ponudbe Koga, ven-
dar se je izvedba projekta zata-
knila pri denarju. Morda bo 
podprojekt Na deželi je lepo s 
sloganom Poceni, zdravo, 
domače, veselo privabil več tu-
ristov. Vsekakor pa bodo ure-
dili in polepšali kraj in izdelali 
turistično ponudbo. Posvetili 
se bodo tudi starejšim kraja-
nom, pripravljajo vrsto aktiv-
nosti za preprečevanje obolev-
nosti in invalidnosti. Posebna 
pozornost bo namenjena temi 

zdrava kmetija, v okviru kate-
re bodo Kogovčani lahko izve-
deli vse o pridelavi zdrave hra-
ne. K zdravju na podeželju 
sodi tudi sproščeno družabno 
življenje, ki ga bodo poskušali 
ponovno obuditi. V okviru pe-
tega podprojekta pa se bodo 
ukvarjali s sožitjem na meji, 
predvidena je kulturna izmen-
java, gospodarsko sodelovanje 
in srečanje dveh narodov. 

V program se bodo vključili 
tudi člani mladega foruma 
ZLSD, ki bodo poleti izvedli 
tabor mladinskega prosto-
voljnega dela. Ukvarjali se 
bodo z urejanjem cest, pripra-
vo ceste za asfaltiranje (uredi-
tev nabrežin, jarkov, bankin 
in cestišča ter zasaditev z 
grmičevjem) in pomagali sta-
rejšim občanom pri urejanju 
okolice hiš in drugem delu. 
Kog naj bi z njihovim delom 
dobil tudi trimsko stezo in 
druge rekreacijske objekte. 

V naši državi se za podobne 
projekte namenja izjemno 
malo sredstev, zato je toliko 
bolj razveseljivo, da bo ta pro-
jekt potekal prav v ormoški 
občini. Za nekaj časa bo zago-
tovil delo tudi petim brezpo-
selnim osebam. Projekt bo tra-
jal eno leto, nad njim pa bosta 
bdela krajevna skupnost in tu-
ristično društvo Kog. 

v k 

Besede odhodnite 
Viktorju Knezu 

(z verzi Viktorja Kneza) 
Tist i večer, trenutek, preden je Viktor prestopil v ono-

stranstvo, sva z možem odhajala od Knezovih z zvezki Viktor-
jeve poezije. Prebirala s e m njegova sporočila o človeku, duši, 
cvetju. In to je bil moj zadnji pogovor z Viktorjem in njegovo 
poezijo - in to je eno. 

Letošnja 83. Viktorjeva pom-
lad se ni hotela pokazati v vsej 
svoji cvetoči lepoti, kot bi želela 
olajšati njegov odhod. Lažje se 
je posloviti od mraza, megle in 
snega kot od cvetoče in brsteče 
pomladi. Komaj sedaj, ko Vik-
torja ni več, bodo prve vijolice 
pokukale iz trave. Pesem Vik-
torjeve pomladi: 

" Vijolica, ti nežen cvet, 
v pomladni tvoj čar ves svet je 

odet, 
v zatišju opojno duhtiš, 
v vetricu lahnem drhtiš, v daljavo 

za njim hrepeniš." 
Rojen ob Studenčnici, je Vik-

tor otroška leta preživljal ob Sa-
vinji: 

"Moja mladost je radost v brstenju 
pomladi, 

v bistri Savinji, Tmavi, Stu-
denčnici, Dravi. 

Biseri cvetja s planine padajo v 
slapu v Savinjo, 

tam se iskrijo v Radmirju in dalje 
v Mozirju, 

povsod so ti biseri v čudežnih sin-
jezelenih vodah mojega življenja." 

Poseben odnos do dela in člo-
veka je Viktor prejel od svojih 
staršev: 

"Delaj vztrajno in pošteno, načelo 
tvoje, oče, v potu priborjeno, posta-
vil si življenjski borbi. 

Ljubezen do človeka, pesem tvojo, 
mama mila, globoko v srce si mi vli-
la." 

Z bratom Jožetom, ki ga tudi 
ni več med nami, sta, kot pravi 
Viktor, na Mozirski planini sku-
paj odkrivala planinski raj. In 
tako je Viktor zapisal v pesmi 
bratu: 

"Užila sva lepote maja, grozote 
prve, druge, svetovne tretje vojne, ki 
še traja. 

Kaj praviš, Jože, ali je še človek 
vreden spoštovanja, ali je sebičnost 
nadvladala prav vse kreposti, ali 
gremo zopet v nič in zopet tam 
začnemo? Ne, odločno ne, ne v pro-
past." 

Oba, Jože in Viktor, sta 
končala pravno fakulteto v hu-
dih materialnih stiskah, v eni 
obleki sta izmenjaje opravljala 
izpite. Sicer pa materialne do-
brine Viktorju nikoli niso veliko 
pomenile. Ljubezen, spoštovan-
je, umetnost in kulturno sožitje 
so vrednote, katerim je bil Vik-
tor zapisan: 

"Ljubim vse, kar je vredno ljubez-
ni, in vredno ljubezni je vse, kar je 
vredno življenja, in vredno življen-
ja je vse, kar na svetu izvira, kar 
živi, trpi in umira." 

To so besede velikega huma-
nista, ki nam jih zapušča v spo-
min in ravnanje. 

In pride vojna, druga svetovna 
vojna, leta trpljenja in grozot. Za 
Viktorja tudi leta sreče in velike 
ljubezni: 

"Pridi, draga, na srce mi vroče, 
pojdiva pod veje cvetoče, ki nama 
šepetajo čarobne skrivnosti majske 
noči. 

Poljubljam te, draga Joži, v 
duhtenju nasmeha, v pomladni 
roži. 

Lahkotno sprehajam se v tvojem 
objemu po cvetnih gredicah v šepetu 
narave. Joži, krepko v oporo mi sti-
sni roko." 

Poroka, rojstvo hčerke Nade, 
medsebojna ljubezen; ob tem je 
bilo lažje preživeti vojno. V 
pravljični utici, nad katero je bil 

napis: DEO SOLI in je še vedno 
na Knezovem vrtu, je Viktor 
premišljeval: 

"Pred mojo hišico sončnice cveto, 
za soncem se obračajo. 

Tu duh moj svoboden mater nara-
vo časti, s cvetovi žarnimi k soncu, 
svetlobi stremi. Tu mislim na tebe, 
na najino Nado, na zmago življen-
ja nad smrtjo, sonca nad mrakom." 

V idealnem zanosu in upanju v 
pravičnost novega družbenega 
reda postane Viktor del pravo-
sodja - "da bomo novi dan začeli". 
Jožica, Nada in Vlado mu sledijo 
v Maribor in Lendavo, kjer je 
delal kot tožilec, od leta 1950 do 
1973 pa na ptujskem sodišču kot 
sodnik: 

"V imenu ljudstva sem te obsodil, 
za tvoje težko otroštvo, kulturno 
uboštvo, za dobičke trgovcev z ma-
mili življenja, za tvoja zmešana 
čustva o vrednoti in praznoti. 
Tožnik, zagovornik in sodnik; vsi 
sodimo človeka, kdo njemu še zau-
pa, kdo in kako ga bo rešil praznine 
življenja, obupa?" 

Ob izjemni natančnosti in kru-
ti realnosti sodniškega dela pa se 
Viktor nenehno sprašuje: 

"Sredi jasne noči me misel zbudi, 
kdo sem in kaj hočem. Ali zanesen 
sanjač, ali sem reven berač, ali pa 
zdrav sem kovač, ki snuje in kuje 
svoje življenje? 

Ko gledam v globino tvojih skriv-
nostnih oči, postanem sanjač, ko te 
prosim za sončni nasmeh, sem 
berač, ko terjam pravico življenja, 
sem pa kovač." 

Posloviva se, Viktor, tudi od 
tvoje violine, ki si ji zapisal: 

" Violina moja zvesta, vse pesmi 
mi poješ, od serenade do protesta. 
Ob tihih večerih v objemu sva 
srečna kramljala in nežno sem sti-
skal te k licu, ko sva jokala." 

In sedaj sva tukaj. Kot si rekel, 
na koncu življenja je vedno križ. 
Tvoja dobrota in poštenost te 
bosta popeljala v neslutene ne-
skončnosti onostranstva. Kajti 
zapisano je: -Po njih delih jih bos-
te spoznali, ne po znamenjih ali 
molitvah. In tvoje življenje je 
bilo dejanje najvišjih moralnih 
vrednot. Tvojim rodovom spo-
ročava: 

"Čar se nadaljuje. Ni me več. 
Narave tajna sila me je v roso 

spremenila." 
Božena Čačkovič 

M A R K O V O , CIRKOVCE / S R E Č A N J E O T R O Š K I H Z B O R O V 

Pesem iz otroških grl 
Prejšni četrtek in petek je bila v organizaciji Zveze kultur-

nih organizacij Ptuj v sode lovanju z o s n o v n i m a šo lama 
Markovc i in Cirkovce m e d o b č i n s k a revija otroških pev-
skih zborov. 

V četrtek se je v Markovcih 
predstavilo sedem pevskih zbo-
rov. Nastopili so otroški pevski 
zbori iz Vrtca v Dornavi pod 
vodstvom Darinke Barin Turi-
ce in osnovnih šol iz Markovcev 
pod vodstvom Jerneje Bombek 
Gobec, Cirkulan pod vodstvom 
Irene Sabler, Juršincev s Kseni-
jo Ličen, Vidma pri Ptuju s 
Sonjo Vinkler, Gorišnice s Sla-
v k o Cvitanič in iz Ptuja šola 
Olge Meglič pod vodstvom 
Magde Damiš. 

V Cirkovcah je nastopilo šest 
otroških zborov: iz Cirkovc pod 
vodstvom Marjana Krajnca, iz 
Grajene z Romano Pukšič, Ki-
dričevega s podružnico Lovrenc 
na Dravskem polju z Liljano 
Krošl, z Destrnika z Marijo 
Stoger, iz Majšperka s Stanko 

Erjavec, revijo pa je sklenil zbor 
iz Dornave pod vodstvom Met-
ke Zagoršek. 

Pri otroških pevskih zborih je 
zelo pomembna tudi klavirska 
spremljava. Levji delež pri 
spremljanju je opravila Tanja 
Kožar, ki je spremljala kar se-
dem pevskih zborov, sicer pa so 
zbore spremljali še Metka 
Žižek, Irena Vesenjak, Darja 
Žganec, Marjan Krajnc, Igor 
Koser in Lidija Zgeč. 

Prednost letošnje medobčin-
ske revije je bila v tem, da so 
nastopi bili neprimerno krajši, 
kar je omogočalo koncertno 
koncentracijo, zborovodje in 
pevci pa so se lahko medsebojno 
poslušali. 

Kot strokovna svetovalka je 
zbore poslušala Majda Haupt-

man, zborovodka iz Ljubljane, 
in po vsaki reviji opravila stro-
kovni razgovor. Obe reviji je 
zelo dobro ocenila po organiza-
cijski in vsebinski plati, pohva-
lila delo zborovodij ter izrazila 
željo, da bi posamezni zboro-
vodje pokazali v bodoče več sa-
mozavesti pri prijavljanju svojih 
zborov za republiško revijo v 
Zagorju, saj so bili na reviji vsaj 
štirje zbori, ki po svoji kvaliteti 
sodijo v slovenski vrh otroškega 
petja. Izrazila je tudi zanimivo 
misel, da se ob poslušanju petja 
otroških zborov na teh dveh re-
vijah več ne boji toliko kot sicer 
kvarnega vpliva televizijskih ka-
raok na razvoj otroškega petja. 

Naslednji četrtek bo me-
dobčinska revija mladinskih 
pevskih zborov v Gorišnici. Na 
tokratni reviji smo pogrešali 
mlade pevce kar lepega števila 
osnovnih šol, upajmo pa, da jih 
bo v Gorišnici več. 

F. Lačen 
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Uradno mnenje prihodnji teden 
V ČETRTEK ZJUTRAJ SE ZRUŠIL DEL STARE ZAVRŠE ŠOLE # PO INŠPEKCIJSKEM 
PREGLEDU NA O B L I N I ČAKAJO NA MNENJE STROKOVNJAKOV • UCENCI BODO 
SOLSKO LETO KONČALI V ZAVRCU 

Še pred dobrima dvema tednoma, ko so v 
Zavrču skupaj s šolskim ministrom dr. Slav-
kom Gabrom slovesno vzidali temelje za nov 
šolski prizidek, je ponosna 108 let stara hiša 
učenosti, ki leži na hribu med završko cerkvijo 
in pokopališčem, posnosno stala in najverjet-
neje nihče ni pomislil, da se bodo kmalu potem 
na njej pojavile razpoke. Le dva dni po pripravi 
gradbenega terena in prvih zemeljskih izkopih 
so morali delo prikiniti. V sredo so se namreč 
na zgradbi pojavile večje razpoke, v četrtek 
nekaj po 6. uri zjutraj se je nepodkleteni del 
šole pričel pogrezati. Sreča v nesreči je bila, 
da takrat v zgradbi ni bilo nikogar, za učence 
pa so tako in tako že dan prej določili naravos-
lovno - športni dan v naravi. 

Na završki občini pravijo, da 
so imeli za gradnjo prizidka vso 
potrebno dokumentacijo, nare-
jene so bile geološke raziskave 
terena, končno besedo pa bo 
dala inšpekcijska komisija, ki 
je med drugim opravila tudi te-
meljit ogled gradbišča. 

"Nismo pričakovali, da bo 
prišlo do nezgode, zato smo še 
danes pod tem vtisom. Zavrčani 
si namreč že mnogo let prizade-
vamo, da bi imeli novo šolo. 
Uspelo nam je: dobili naj bi pri-
zidek, sedaj pa smo priča novim 
težavam. Lahko le rečem, da 
imamo na občini za gradnjo vso 
dokumentacijo, ki jo je bilo po-
trebno pridobiti, tudi geološko 
je teren pregledan, strokovnih 
sklepov o dokumentaciji pa mi 
ne moremo dajati. Inšpekcijske 
službe in strokovnjaki bodo na 
začetku prihodnjega tedna dali 
strokovno mnenje in šele takrat 
bomo lahko o nezgodi dali urad-
no sporočilo," je na petkovem 
sestanku v Zavrču - pripravili so 
ga člani očinskega odbora SDSS 
- dejal završki župan Franc 
Majcenovič. 

Člani ene od strank, ki je šele 
pred kratkim začela aktivno de-
lati v občini, namreč z obveščan-
jem o nezgodi niso bili zado-
voljni, povedali pa so tudi, da 
želijo občani pri nezgodi poma-
gati. 

"Šola in sedaj še nezgoda sta 
problem vseh v Zavrču. Naš 
skupni cilj mora biti usmerjen v 
novo šolo, ne smemo pozabiti, 

da želimo staro šolo obdržati in s 
tem pridobiti nove površine. Že 
dalj časa smo vedeli, da je stara 
šole dodobra izčrpana in odmik 
zemlje kakšnih sedem metrov 
vztran je naredil svoje. Poleg 
strokovnjakov bodo morali do-
dati svoje tudi krajani, šolniki pa 
smo sedaj predvsem v fazi 
reševanja prostorske stiske. 
Vemo, da bi lahko 70 završkih 
otrok vsak dan vozili v Cirkula-
ne, vendar smo od tega odstopili. 
Še enkrat poudarjam, da otroci 
ostajajo v Zavrču, pouk se po-
novno začenja v ponedeljek, 
učilnice pa smo začasno uredili v 
župnišču in bližnji jedilnici. 

Poskrbeli smo za ogrevanje pros-
torov in za vsakodnevno prehra-
no, sredi šolskega leta pač težav 
ne želimo še dodajati," pravi rav-
natelj OŠ Cirkulane Franc Ke-
kec, katere podružnica je 
završka šola. 

Sicer pa smo izvedeli, da so 
završki učitelji in ravnatelj 
starše o normalnem poteku pou-
ka obvestili, v teh dneh pa bodo 

za vse pripravili še sestanek. Ker 
stara šola ni več varna, bodo 
težave tudi pri preselitvi nekate-
rih najnujnejših predmetov iz 
nje, zato pravijo, da bodo potre-
bovali prevsem največ pomoči 
strokovnjakov. 

Za sedaj o tem, kdo bo moral 
nekako odgovarjati za nastalo 
nezgodo, ne moremo govoriti, 
mnenje strokovnjakov bo nam-
reč znano šele prihodnji torek. 
Tudi tega ne vemo, kako bo s 
staro šolsko zgradbo - ali jo bodo 
morali resnično dokončno 
porušiti in ali bo namesto nje 
tam morda v prihodnje stala 
nova šola. 

Besedilo in posnefek: 
Ta t jana M o h o r k o 

Staro šolsko poslopje daje žalostno podobo. 

O R M O Ž / T E Ž A V E V K O N C E R N U CARRERA 

Upajo v dobro rešitev 
Od začetka tedna je večina okrog 700 zaposle-

nih ormoškega gospodarskega giganta Carrere 
na kolektivnem dopustu in čaka, da se bo v Av-
striji odločila usoda njihove tovarne. 

Prvo resnejšo krizo je kon-
cem prestal pred nekaj leti, ko 
se je zanje zavzel celo kancler 
Vranitzky. Sredstva, ki so jih 
takrat dobili od različnih bank, 
so konec 1995 pošla in po 15. 
februarju se je pojavila nova 
kriza, ko so upniki zahtevali 
poravnavo pred sodiščem. 

Predporavnava je bila 6. marca 
na deželnem sodišču v Lienzu. 
Stvari so se dokončno zapletle, 
ko so banke upnice blokirale 
račune vseh firm, s katerimi Car-
rera poslovno sodeluje. Pri sodni 
obravnavi je bil podan predlog 

sanacije in sprememb lastnin-
skih odnosov, vendar so omenje-
ne banke zahtevale, da jim novi 
interesenti predložijo garancijo 
v višini 55 milijonov avstrijskih 
šilingov. S tem je seveda onemo-
gočeno poslovanje, ki je koncem 
pripeljalo na rob stečaja. 

V ormoški tovarni so s 7. mar-
cem plačali vse zapadle obvez-
nosti in ustavili dobavo vseh 
materialov, do 15. marca pa naj 
bi bilo znano, kakšna nevarnost 
preti ormoškemu podjetju. An-
ton Rizman, direktor ormoške 
Carrere, je bil v torek še vedno 

optimističen v napovedih usode 
tovarne, ki daje kruh tretjini 
vseh zaposlenih v občini. Dejal 
je, da je stanje sicer resno, ven-
dar pričakuje pozitivno rešitev 
za Ormož, še posebej če se bodo 
bodoči lastniki koncema lahko 
pogovarjali p separatnem odku-
pu. 

Tudi avstrijski mediji po-
svečajo težavam koncema veliko 
pozornost in govorijo o tem, da 
bi bil to največji stečaj v Zgornji 
Avstriji po letu 1945. Tega pa 
najbrž ne bodo dopustili. Direk-
tor je poudaril tudi to, da težave 
niso nastale po krivdi ormoške 
tovarne in da je rešitev za tovar-
no v rokah Avstrijcev. 

vk 

P T U J / JUTRI PODPIS IZVAJALSKE 
P O G O D B E O GRADNJI P O D V O Z A 

Podvoz zgrajen 
v 14 mesecih 

V Mestni hiši v Ptuju se bo jutri ob 12. uri zgodil pomemben 
dogodek, na katerega v mestni občini Ptuj čakajo že precej 
časa, najmanj pa od trenutka, ko je bila decembra leta 1994 
porušena bencinska črpalka ob magistralni cesti M/3 v Ptuju. 
Predstavniki ministrstva za promet in zveze Republike Slove-
nije bodo opravili svečan podpis izvajalske pogodbe za izvedbo 
rekonstrukcije križanja magistralne ceste M/3 z železnico (to je 
gradnjo podvoza v Ptuju) z italijansko firmo, ki je bila izbrana 
na mednarodnem natečaju kot najboljši ponudnik. Ministrst-
vo in mestna občina pa sta pogodbo o sofinanciranju gradnje 
podpisala že lansko pomlad. Za gradnjo se bodo potrebna 
sredstva zagotovila z mednarodnim kreditom (Evropska ban-
ka za obnovo in razvoj), iz republiškega proračuna in blagajne 
mestne občine Ptuj. Začetek gradnje in vrednost del sta pred 
jutrišnjim svečanim podpisom še skrivnost. Ve pa se, da je rok 
gradnje zaradi uporabe nove tehnologije skrajšan: dela bodo 
morala biti opravljena v 14 mesecih od začetka gradnje. 
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Kakšne volitve? 
V najnovejši javnomnenjski ra-

ziskavi Dela se je velika večina 
vprašanih opredelila za večinski 
volilni sistem, katerega uvedbo 
je prav te dni predlagala Janševa 
Socialdemokratska stranka. Na-
sprotniki večinskega sistema 
zdaj dokazujejo, da ljudem niso 
jasne vse pomanjkljivosti tega 
sistema, za zagovornike večin-
skega sistema pa je to samo še 
dodatno potrdilo, da sedanji 
proporcialni sistem, ko ljudje v 
bistvu glasujejo za posamezne 
stranke in ne za konkretne pos-
lance, ni dober. 

Na splošno pa bi lahko rekli, 
da ljudje z opredeljevanjem za 
novi sistem pravzaprav izražajo 
nezadovoljstvo s prepogostimi 
spremembami v obstoječem vo-
lilnem sistemu, z njegovo ne-
preglednostjo, predvsem pa tudi 
zaradi ravnanja posameznih pos-
lancev in različnih neprijetnih 
epizod v državnem zboru. Nič 
čudnega ni, da so ljudje zmedeni 
in nezadovoljni, saj ravno iz pos-
lanskih in strankarskih vrst pri-
hajajo najrazličnejše ostre kriti-
ke volilnega sistema, ne da bi 
bile prav pojasnjene in utemelje-
ne. Zakaj naj bi volilci bolje ve-
deli, kaj so prednosti in slabosti 
proporcionalnega in večinskega 
sistema, če tega ne razumejo in 
ne znajo prv dokazati niti tisti, 
ki se s temi vprašanji neposred-
no (in profesionalno) ukvarjajo. 

Na tem področju je odločno pre-
več nesporazumov in izključnos-
ti. 

KAJ JE PREVARA VOLIL-
CEV? 

Socialdemokrati so svojo idejo 
o vzpostavitvi večinskega volil-
nega sistema v Sloveniji tako 
oprli tudi na ločeno mnenje us-
tavnega sodnika Matevža Krivi-
ca pri odločbi o ustavnosti na-
cionalnih list. Krivičevo kritiko 
deformacij v proporcionalnem 
sistemu so očitno dojeli kot zav-
zemanje za večinski sistem. Zdaj 
pa Krivic pojasnjuje, da se s svo-
jo ugotovitvijo, da je za navadne-
ga volivca veljavni volilni sistem 
do nerazpoznavnosti deformiran 
"proporcionalni" sistem, ki ga 
večina ne more več dojeti za pro-
porcionalnega, ni zavzemal za 
večinski sistem, ampak da je 
samo kritiziral popačenja pro-
porcionalnega sistema. Krivic je 
namreč med drugim, kot je 
poročal Slovenec, tudi dejal, da 
lahko govorimo o prevari večine 
volilcev, če v takšen sistem 
vključimo še nacionalne liste, saj 
so le-ti mislili, da volijo konkret-
ne kandidate. "Predmet moje us-
tavnopravne kritike so kritike 
deformacije (popačenja) propor-
cionalnega sistema v sloven-
skem volilnem sistemu, ne pa 
proporcionalni sistem kot tak 
(oziroma kot nasprotje večinske-

ga sistema). Kdor je imel 
možnost prebrati moje ločeno 
mnenje v celoti (in politiki so jo 
imeli), bi zlasti v poglavju II.b 
lahko videl, kaj si ne le jaz, am-
pak tudi nemška ustavnopravna 
teorija misli o večinskem siste-
mu: da pomeni tako grobo 
kršitev ustavnega načela enakos-
ti volilne pravice, da je ustavno-
pravno nedopusten," pojasnjuje 
ustavni sodnik Krivic. 

DELITEV NA DVA (IDEO-
LOŠKA) POLA 

Po mnenju vodstva Socialde-
mokratske stranke potrebuje 
Slovenija večinski volilni sis-
tem, ki bi onemogočil zlorabe in 
volilcem dejansko omogočil 
odločanje med posameznimi 
kandidati, torej ne samo med 
strankami. Sedanji proporcio-
nalni sistem naj bi (kljub neka-
terim navideznim sestavinam 
večinskega sistema) povzročil 
predvsem nesporazume in 
razočaranje volilcev. Socialde-
mokrati predlagajo sistem dvo-
krožnega večinskega glasovanja 
in možnost zamenjave tistih 
poslancev, ki ne bi izpolnjevali 
predvolilnih obljub. S takšnim 
sistemom bi prišlo do 
zmanjšanja števila političnih 
strank, pravzaprav bi prišlo do 
delitve na dva glavna politična 
bloka - na levega in desnega. To 

naj ne bi bil za socialdemokra-
te nikakršen poseben problem, 
ker je po njihovem mnenju slo-
venski politični prostor že tako 
razdeljen na dva pola. Ne skrbi 
jih tudi očitek, da bi bile po no-
vem v slabšem položaju ali celo 
iztisnjene manjše stranke, saj bi 
te - kot pravijo - lahko vstopale v 
predvolilne koalicije. Janez 
Janša je v zadnjem pogovoru na 
slovenski televiziji dejal, da ima-
jo pravi smisel predvolilne koa-
licije, ker volilci tako vedo, 
kakšne združbe in kakšne pro-
grame naj bi podprli in kakšnih 
ne. V proporcionalnem sistemu 
pa stranke (večinoma in po pra-
vilu) nastopajo na volitvah sa-
mostojno, koalicijo pa sklepajo 
šele po volitvah. Zagovorniki 
proporcionalnega sistema pravi-
jo, da proporcionalni sistem 
omogoča manjše volilne polari-
zacije, večjo avtonomnost strank 
in fleksibilnejše povolilno sode-
lovanje med različnimi stranka-
mi. Ob tem je seveda treba 
upoštevati tudi to, da med tako 
imenovanimi strankami "slo-
venske pomladi" nikakor ne 
more priti do tesnejšega sodelo-
vanja in povezovanja. Janez 
Janša je v imenu socialdemokra-
tov že pred časom predlagal 
predvolilno koalicijo med "pom-
ladnimi" strankami in dogovor o 
nenapadanju, vendar sta tako 
Podobnikova Slovenska ljudska 
stranka kot Peterletova SKD po-
kazali do tega precej zadržkov. 
Ali želi zdaj Janša takšno koali-
cijo izsiliti s spremembo volilne 
zakonodaje? Sicer pa so social-

demokrati povabili tako SKD 
kot SLS, naj sodelujeta in pod-
preta njihov predlog. 

Že takoj na začetku se je poka-
zalo, da ne bo manjkalo zapletov 
in težav. Pri krščanskih demo-
kratih in Slovenski ljudski 
stranki so užaljeni, ker jih soci-
aldemokrati niso naprej obvest-
ili o svoji nameri, predsednik 
državnega zbora pa je sporočil, 
da pobuda Socialdemokratske 
stranke Slovenije za razpis refe-
renduma o zakonu o volitvah 
poslank in poslancev ni v skladu 
z zakonom o referendumu in 
ljudski iniciativi, ker ima Social-
demokratska stranka hkrati v 
parlamentarni proceduri že tudi 
svoj predlog za novelo sedanjega 
volilnega zakona. V SDSS pa se s 
takšno odločitvijo ne strinjajo in 
so že sprožili upravni spor na 
vrhovnem sodišču (zaradi 
kršenja temeljnih človekovih 
pravic), vložili pa so tudi ustav-
no pritožbo na ustavno sodišče. 

VEČINA STRANK - PROTI 

Dnevnik poroča, da predstav-
niki večine parlamentarnih 
strank niso navdušeni nad 
možnostjo, da bi volilni sistem 
tako rekoč tik pred volitvami na 
vrat na nos povsem spremenili, 
kaj šele, da bi bil to večinski sis-
tem. Če bi LDS kot največji 
stranki tak sistem morda celo 
ustrezal (po besedah Toneta An-
derliča bi, ampak le na kratki 
rok), pa seveda ni možnosti, da 
bi podprla Janšev predlog. V 
SKD po drugi strani ocenjujejo, 
da je Janševa ideja o uvedbi 

večinskega sistema v tem trenut-
ku na meji politične fantastike, v 
Združeni listi, ki je že znana po 
odločnem zavaračanju čistega 
večinskega sistema, pa menijo, 
da gre preprosto za norost. Slo-
venska ljudska stranka Janšev 
predlog očitno načelno podpira, 
pri tem pa ima nekatere pomis-
leke glede kratkega roka za stro-
kovno in premišljeno pripravo 
volilnega zakona. Resne podpore 
pa seveda Janša ne more iskati 
niti med manjšimi parlamentar-
nimi strankami, saj bi jim večin-
ski volilni sistem dokončno 
zaprl vrata parlamenta." 

Tako ni čudno, da je desničar-
ski poslanec Marjan Poljšak že 
kritiziral Janšo, da je nasploh 
neresno pristopil k pripravi refe-
renduma za spremembo volilne-
ga sistema, saj po njegovem 
mnenju ni izpolnil vseh potreb-
nih formalnih pogojev. Je to 
samo predvolilna igra oziroma 
"blef1, se sprašuje Poljšak. 

Nekaj podobnega se sprašuje 
tudi komentator Slovenca, lista, 
ki je sicer zelo blizu Janši in nje-
govi stranki. Komentator misli, 
da lahko Janšev predlog volilne-
ga sistema Slovenijo ideološko 
razadeli na dva bloka in pravza-
prav omogoči tudi formalno 
prevlado levih sil. Komentator 
pravi, da poznavalci o predlogu 
SDSS govorijo kot o lepem 
rdečem jabolku iz Cankarjeve 
črtice, "ki je bilo kljub lepi in 
vabljivi zunanjosti nagnito in 
tako neužitno". 

Jak Koprive 



SLOVENSKA BISTRICA / ZIMSKI VEČERI V RESTAVRACIJI GIT MURKO 

Minuli teden v gosteh 
Pobrajieva in Jelinčič 
Gost instvo in turizem Murko iz S lovenske Bistrice že ne-
kaj let slovi po tem, da vabi na pogovore znane Slovenke in 
Slovence. Sinočnji , že peti letošnji z imski večer in petintri-
deseti , odkar so se pri GIT M u r k o odločil i za to obl iko 
predstavljanja s lovenskih polit ikov, kulturnikov, športni-
kov ter drugih, j e bil v znamenju s lovenske l iberalne demo-
kracije. Gost večera je bil namreč predsednik državnega 
zbora Jože Školč. 

Prva letošnja gostja s področja 
politike je bila poslanka sloven-
skega parlamenta in članica DS 
Slovenije Danica Simšič, minuli 
teden pa sta v Slovenski Bistrici 
blestela Polonca Dobrajc in 
Zmago Jelinčič. Omeniti pa je 
potrebno tudi prva dva letošnja 
zimska večera. V počastitev slo-
venskega kulturnega praznika so 
pri GIT Murko gostili znani 
Mariborčanki - igralko SNG 
Maribor Mileno Muhič, ki jo je 
poslušalstvo sprejelo izredno to-
plo, še posebej njeno Liziko, ter 
'šefico' Borštnikovega srečanja 
Olgo Jančar. Gostja drugega 
večera je bila priljubljena vodi-
teljica karaok Deja Mušič. Tako 
kot ves čas, odkar slovenjebi-
striški gostinec Nikolaj Murko, 
ki dela pod geslom Naš gost je 
kralj, prireja ta večerna srečanja, 
je tudi sinočnjega (razen ob paru 
Dobrajc - Jelinčič) vodila Dani-
ca Godec. 

Polonca Dobrajc in Zmago Je-
linčič, ki sta v Slovensko Bistri-
co prispela tik pred dvajseto uro, 
ko se večeri prično, sta imela ve-
liko pripomb na vse prej kot do-
bro cestno povezavo med sloven-
sko prestolnico in Štajersko. 
Zmago je požel prvi spontani 
aplavz ob kritiki ceste, še pose-
bej viadukta, ki ga obnavljajo, 
ter vožnje madžarskih tovornja-
kov, ki po naših cestah vozijo, 
kot bi bila doma na Madžar-
skem. "Vsi ti tovornjaki bi se 
prek slovenskega ozemlja morali 
peljati na vlaku," je sklenil to 
temo Zmago. 

Zanimivo je bilo, kako sta se 
odrezala ob vprašanju, kakšno je 
njuno vedenje o Slovenski Bi-
strici. Polonca je odgovorila, da 
ve za star gabrov drevored v graj-
skem parku ter za olja Gea, Zma-
go pa je povedal, da imajo v gra-
du Slovenska Bistrica več zbirk 
in ena med njimi je tudi zbirka 
starih molitvenikov. Da bi se 
njihovo število povečalo, jih je 
nekaj prinesel tudi sam, obljubil 
pa je, da se bo potrudil še za 
kakšen primerek več. Podaril pa 
je še dve knjigi, ki govorita o nu-
mizmatiki, kar je med drugim 

ena izmed Jelinčičevih 'ljubez-
ni'. 

Gosta sta odgovarjala na števil-
na vprašanja, ki jima jih je pos-
tavljal moderator večera, ter na 
številna vprašanja občinstva. 
Oba sta med drugim zatrdila, da 
bosta na letošnjih volitvah brez 
dvoma kandidirala. Bolj za šalo 
kot zares sta bila povabljena v 
poročno sobo bistriškega gradu, 
da bi se poročila. V odgovor sta 
se samo spogledala. Govorila sta 

tudi o ugledu poslancev, ki so 
zaradi dela, ki ga opravljajo, v 
javnosti najbolj na udaru. Oba 
sta za neposredne televizijske 
prenose dela državnega zbora, 
saj novinarji o delu te najvišje 
slovenske institucije velikokrat 
povedo pač tisto, kar ustreza 
njim ali pa tistim, ki jih na seje 
pošiljajo. Odgovoriti sta morala 
tudi na vprašanje, kam po nju-
nem mnenju po kakovosti pos-
lanskega dela sodijo trije sloven-
jebistriški poslanci v državnem 
zboru. "V sam vrh poslancev," 
sta odgovorila, kljub temu da so 
tuintam na različnih političnih 
bregovih. Odgovarjala sta tudi 
na vprašanja o vključevanju 
predmeta etika in verstva v 
osnovne šole ter o moratoriju na 
vračanje gozdov. 

Ker je bil to večer pred osmim 
marcem, mednarodnim prazni-
kom žensk, je bila tema tudi ena-

kopravnost žensk z moškimi. 
Polonca Dobrajc je odločno po-
vedala, da ne pristane na moško 
in žensko gledanje nekega pro-
blema. Izvedeli smo tudi, da se 
ne počuti ogroženo od moških, 
temveč jo je strah feministk in 
farjev. 

Še veliko vprašanj je bilo, na 
katera sta odgovarjala nadvse 
duhovito in ob tem požela spon-
tani aplavz. Med drugim sta jav-
no povedala, koliko sta prejela 
plače za marec, od tem pa pri-
pomnila, da razni slovenski di-
rektorji, katerih plače so tajne, 
lahko k njunim 260 tisočakom 
in še kakšnemu tolarju zraven 
mirne duše pripišejo še eno 
ničlo, pa vendar mnogi v svojih 
podjetjih niso kaj prida uspešni. 
Veliko vprašanj je bilo tudi o 
slovenski pomladi. Oba sta od-

govorila, da je le-ta last vseh Slo-
vencev, ker pa sta optimista, me-
nita, da sadovi bodo, vendar jih 
bomo obirali vsi skupaj. Beseda 
je bila tudi o skorajšnjem obisku 
papeža v Sloveniji. Tu je bila Po-
lonca dokaj odločna, saj je meni-
la, da bi Slovenija kot suverena 
država morala imeti kardinala, 
kar bi lahko dobila tudi ob tem 
obisku, Zmago pa je dejal, da bi 
denar, ki je v državnem pro-
računu namenjen za obisk svete-
ga očeta, lahko razdelili med slo-
venske upokojence. Da je ob tem 
požel buren aplavz, menda ni 
potrebno posebej govoriti. Pre-
cej kritičnih odgovorov je bilo 
tudi na vprašanja o naši zunanji 
politki, še posebej o odnosih s 
Hrvaško in Italijo, saj kot je de-
jal Zmago Jelinčič, se vlada ob 
vsem tem dela, da ni nič, in lovi 
muhe. 

V i d a Topolovee 

P o l o n c a D o b r a j c in Z m a g o Je l inč ič na č e t r t e m 
z i m s k e m v e č e r u v GIT M u r k o . Foto: VT 

PTUJ / SOCIOLOSKO DRUŠTVO VABI NA OKROGLO MIZO 

Neprofitne in prosto-
voljne organizacije 
Socio loško društvo Ptuj in Bistra pripravljata v petek, 
15. marca, ob 19. uri v gledal iški kleti predavanje in 
okroglo inizo z nas lovom Neprofitne in prostovoljne orga-
nizacije v Sloveniji. Vodila j o bo Zinka Kolarič , doktorica 
sociologije , zapos lena na fakultet i za družbene vede in 
docentka za področje soc ia lne polit ike. 

Sistematično raziskovanje 
neprofitnih in prostovoljnih 
organizacij se je pričelo komaj 
v 70. letih, seveda pa so huma-
nitarne študije o humanitar-
nih organizacijah, socialnih 
servisih, socialni politiki... po-
tekale že veliko prej. Sčasoma 
je raziskovanje teh organizacij 
postalo eno od interdiscipli-
narnih področij v družbenih 
znanostih. Tako se je obliko-
valo kar nekaj paradigem za 
interpretacijo vloge teh orga-
nizacij v družbi, pričelo se je 

njihovo empirično raziskovan-
je in v poznih 80. letih tudi 
mednarodno primerjalno razi-
skovanje. Mikavnost medna-
rodnih raziskovalnih študij 
moramo iskati zlasti v velikih 
razlikah tako v strukturi kakor 
v obsegu in vlogi teh organiza-
cij v različnih socialnih, eko-
nomskih, političnih in kultur-
nih okoljih. 

Raziskave so pokazale, da 
imajo prav neprofitne prosto-
voljne organizacije pomembno 
vlogo v oblikovanju družbe 

tako v razvitih zahodnih indu-
strijskih družbah kakor tudi v 
manj razvitih družbah tretjega 
sveta. Raziskave so pokazale, 
da so take organizacije obstaja-
le in obstajajo v vseh družbah 
tako v času kot v prostoru. 

Ali ste morda včlanjeni v 
kakšno športno, kulturno, ga-
silsko društvo ali klub? Ali 
veste, koliko takšnih in po-
dobnih neprofitnih prosto-
voljnih organizacij imamo v 
Sloveniji, kako se med seboj 
razlikujejo, kakšna je njihova 
resnična in kakšna bi lahko 
bila njihova vloga v slovenski 
družbi danes? Potem se zago-
tovo udeležite predavanja in 
okrogle mize. Ne bo vam žal. 

Tjaša M r g o l e Jukič 

ORMOŽ / LJUDSKA UNIVERZA - SREDISCE ZA UČENJE 

»Prihodnost se lahko laine« 
S tem ges lom so minul i teden v Ormožu odprli novo sre-
dišče za samostojno učenje. V Sloveniji j e tvrstna ponudba 
novost , v svetu pa je že povsem običajna. Gre za alternativ-
no obliko izobraževanja, ki j e poslej na voljo tudi 
Ormožanom. 

Direktor ljudske univerze Er-
nest Vodopivec je dejal, da že 
usposabljajo kadre, ki bodo 
obiskovalcem pomagali pri iz-
biri programov in uporabi teh-
nike. Na ta način se razširjajo 
ponudbo ljudske univerze, ki 
postaja poleg središča za 
poučevanje vse bolj tudi sre-
dišče za učenje. 

Dobrodošel je vsak, ki čuti 
željo po učenju. Ob prvem obi-
sku izpolnite vprašalnik, na pod-
lagi katerega svetujejo izbiro 
programa in tehnike. Uporabni-
kom je na voljo multimedijsko 
gradivo, ki v celoti nadomesti 
izobraževalca. Prednost 
takšnega načina učenja je, da 
lahko vsak slušatelj sam izbira, 
kdaj, kako pogosto in na kakšen 
način se želi učiti. V centru se bo 
lahko učilo šest slušateljev hkra-
ti, saj je video, avdio in računal-
niška tehnologija povezana s 
slušalkami, tako da se učenci 
med seboj ne motijo. Tisti, ki 
imajo doma na voljo računalnik 
in modem, pa se bodo lahko 
učili kar doma. Za odmor med 
učenjem lahko izbirajo še med 
nekaj prijetnimi programi, med 
drugim lahko s simulacijo leten-
ja poletite v vesolje, prisluhnete 
glasbi za sprostitev ali si ogleda-
te kakšno videokaseto. 

Uporaba vse naštete tehnologi-
je in medijev je brezplačna, po-
trebni sta le volja in veselje do 
učenja. Svetovanje mentorjev, 
inštrukcije, pole za testiranja in 

drugi potrošni material pa bo se-
veda potrebno plačati. Najšib-
kejša točka vseh podobnih sre-

dišč v Sloveniji je, da še ne ob-
stajajo programi v slovenskem 
jeziku. Zato je za sedaj učenje 
tistim, ki ne obvladajo ang-
leščine ali nemščine, še 
otežkočeno. V začetku pričaku-
jejo, da se bodo v središču izo-
braževali izobraženi. Ko pa bodo 
izdelani slovenski programi, je 
pričakovati tudi druge ciljne 
skupine, ki se bodo izobraževale 
za pridobitev drugega poklica, 
za prekvalifikacijo in dokvalifi-
kacijo, predvsem pa za strokov-
no izobraževanje odraslih po 
peti stopnji izobrazbe. 

Središče je nastalo na ponudbo 
andragoškega centra. V Ormožu 
so se za idejo takoj ogreli, se pri-
merno usposobili za začetek dela 
in izdelali projekt za središče. 
Finančno plat so rešili s 
pomočjo ministrstva za šolstvo 
in šport, projekt pa je podprla 
tudi občina, ki se je udeležila s 

polovico sredstev. 
Vsem, ki še omahujete in ne 

morete storiti koraka v središče 
za samostojno učenje, pa v raz-
mislek rek, ki so ga zapisali v 
zloženko: "Obstaja en sam 
kotiček v vesolju, za katerega ste 
lahko prepričani, da se ga da iz-
boljšati - to ste vi sami!" V sre-
dišču se lahko oglasite vsak dan 
od 8. do 15. ure, ob torkih, sre-
dah in četrtkih pa tudi od 16. do 
20. ure. 

v k 

Prostor s r e d i š č a z a u č e n j e j e ure jen m o d e r n o in 
f u n k c i o n a l n o . Foto Hozyan 

LENART / VLADAJOČA KOALICIJA RAZPADLA 

Župan oprostil A Zavernika 
O zadevi Eventus ter odgovornost i nekdanjega predsed-
nika lenarškega izvršnega sveta Avgusta Zavernika smo 
že poročal i . Pred časom je svoje delo končala tr ič lanska 
d i sc ip l inska komis i ja , ki j o j e vodil lenarški župan dr. 
Slavko Kramberger . Komis i ja je ugotovi la , da Zaverni-
ka ne bremeni nobeno dejanje in je še naprej zapos len 
kot svetovalec v občinski upravi. 

Svojega dela pa še ni 
končala komisija, ki ugotav-
lja Zavernikovo odškodnin-
sko odgovornost in jo vodi 
Stanko Kranvogel, saj še 
zmeraj nimajo dovolj podat-
kov. Kot nam je povedal le-
narški župan, pa zadevo 
preučujejo tudi pristojni or-
gani. 

Ker je lenarški župan Slavko 
Kramberger pred časom raz-
rešil podžupana Stanka Kran-
vogla, je razpadla lenarška vla-
dajoča koalicija. Koalicijske 
stranke so sklenile, da glede na 
spremembo preneha veljati 
dosedanji koalicijski dogovor. 
Delovanje občinske uprave in 
občinskega sveta ostane po nji-

hovem mnenju zaenkrat ne-
spremenjeno. Pred zasedan-
jem občinskega sveta pa naj bi 
se predsednik občinskega sve-
ta posvetoval o sprejemanju 
odločitev z vsemi predsedniki 
strank, ki so zastopane v 
občinskem svetu. 

Lenarški župan dr. Slavko 
Kramberger ni hotel komenti-
rati novice o razpadu lenarške 
vladajoče koalicije, kajti ko 
smo ga o tem vprašali, je bila 
naša informacija o tem zanj 
nova. 

MS 

STRANKARSKI 
KOTIČEK 

JURŠINCI • LDS predvsem 
o bližnjih volitvah 

V ponedeljek so se v juršinski 
občin i sestali na zboru člani in 
članice občinskega odbora LDS. 
Članstvo je vse bliže številki 30, 
le tošn je leto pa bo zanje 
predvsem delavno na vol i lnem 
področju. 

Tudi de lovan je s t ranke v 
m inu lem letu so oceni l i kot 
zadovo l j i vo , p redvsem 
vzpodbudno pa naj bi bilo število 

s impat i ze r jev . Člani LDS v 
Ju rš inc ih so po leg de la v 
strankarskih vrstah delavni še na 
mnog ih d rug ih področ j i h , 
predvsem v domačih društvih. V 
občinskem svetu imajo iz svojih 
vrst dva sve tn ika , v plan 
letošnjega dela pa so zapisali, da 
b o d o na jveč časa nameni l i 
novim volitvam, zato so že sedaj 
predvolilno naravnani. 

TM 
DORNAVA # Sestali so se 

člani SDSS 
V Dornav i je bi la obč inska 

konferenca članov SDSS, katere 
sta se udeležila tudi Milan Zver, 

član predses tva SDSS, in dr. 
Miroslav Luci ter p reds tav i la 
večinski volilni sistem. Povedala 
sta tud i o de lovan ju st ranke v 
slovenskem prostoru. Miran Tuš 
je govor i l o de lu s t ranke v 
Dornavi, o njihovih problemih ter 
načr t ih za p r ihodn je . Najpre j 
bodo ustanovil i krajevni odbor 
s t ranke na Po lenšaku in se 
zavzemali za povečanje števila 
članov. 

Predsednikovanje so v Dornavi 
tudi v prihodnje zaupali Feliksu 
Žižku, izvol i l i pa so še č lane 
predsestva in nadzorne komisije. 

MS 
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PTUJ / PO 18 LETIH DOSTOP SE VEDNO NEUREJEN 

Kcfcvf po pločniku na 
mostno pokopališče ? 
Osemnajst let je od takrat, ko so v Ptuju pričeli uporablja-
ti novo pokopališče na Rogoznici, ki se razprostira med 
Rogozniško cesto in železniško progo. Pokopališče ima da-
nes 1683 grobov (kar je skoraj polovica predvidenih), po-
kopanih pa je seveda bistveno več. 

Nedvomno je pokopališče 
eden najpomembnejših objektov 
vsakega kraja, kaj šele občine z 
več kot 32 tisoč prebivalci. Res, 
da so na območju mestne občine 
pokopališča tudi na Hajdini, v 
Markovcih in na Grajenščaku, 
pokopavajo še na staro rogoz-
niško pokopališče, svojci pa obi-
skujejo svoje drage še na starem 
mestnem pokopališču ob Volk-
merjevi, vendar je z novim ro-
gozniškim pokopališčem pove-
zanih že tisoče Ptujčanov. 

Pokopališče obiskujejo neka-
teri celo vsak dan, drugi enkrat 
tedensko ali redkeje. Tja se 
mnogi napotijo peš - nekateri za-
radi sprehoda, saj je pokopališče 
ravno prav oddaljeno od mesta 
za pošten sprehod, večina pa 
zato, ker nimajo avtomobila. Če 
gredo ob Potrčevi cesti in čez 
železniški nadvoz, je vse v naj-
lepšem redu do prihoda na Ro-
gozniško. Tu pa zmanjka pločni-
kov in na pokopališče namenje-
ni obiskovalci so obsojeni na na-
tančno kilometer hoje ob dokaj 
prometni in tako ozki cesti, da se 

dve veliki vozili težko srečata, ne 
da bi se vsaj eno moralo umakni-
ti na bankino. Tam pa se v blatu 
in lužah že stiskajo pešci in kole-
sarji. 

Vendar tudi tisti, ki se pripel-
jejo na pokopališče z avtomobi-
lom, niso veliko na boljšem. Av-
tomobil lahko parkirajo namreč 
samo na gramoziranem parki-
rišču, ki ga ob vsakem večjem 
dežju prekrije voda, da ne govo-
rimo o tem, da parkirni prostori 
seveda niso označeni in prihaja 
zato ob vsakem večjem pogrebu 
do nepotrebne gneče in nestrp-
nosti voznikov. 

LETOS POKRITI 
PROSTORI PRED 
VEŽICAMI 

Nepozornost ptujske občine 
do tako pomembnega objekta, 
kot je pokopališče, je izjemno 
narazumljiva. Poleg parkirišča z 
250 parkirnimi prostori in zasa-
ditve dreves na severnem koncu 
pokopališča (ki bi zmanjševala 
hrup vlakov), kot je predvidel že 

prvotni projekt, potrebuje poko-
pališče še cerkvico in pokrite 
čakalnice za sorodnike umrlih. 
Nobene teh investicij občini v 
dveh desetletjih ni uspelo izpel-
jati. In kako bo letos? 

Vodja Oddelka za okolje, 
prostor in gospodarsko infra-
strukturo mesne občine Ptuj 
Stane Napast je povedal, da tudi 
letos ni rezerviranih proračun-
skih sredstev ne za parkirišče ne 
za pločnik: "Pločnike načrtujemo, 
vendar moramo hkrati položiti ka-
nalizacijo za naselje Rogoznica. V 
letošnjem letu bomo polagali stran-
ske vode kanalizacije, nato pa bo 
na vrsti Rogozniška cesta. Preden 
bomo gradili pločnike, bo potrebno 
odkupiti od posameznih lastnikov 
pas zemljišča ob cesti, kar utegne 
povzročiti probleme. Prav tako letos 
gotovo ne bo asfaltirano glavno par-
kirišče ob pokopališču, pač pa po 
vsej verjetnosti del saniranega odla-
gališča odpadkov na nasprotni stra-
ni ceste, kjer bo tudi parkirišče. Ne-
kaj sredstev bo v letošnjem letu na-
menjenih postavitvi pokritih prosto-
rov pred mrliškimi vežicami, da ne 
bodo obiskovalci več stali na dežju, 
sprejeli naj bi projekt sakralnega 
objekta na pokopališču in nasadili 
drevesa proti železnici" 

M i l e n a Zupanič 

ODTOD 
IN TAM 
ORMOŽ • 
Sprejeli 
osnutek 
proračuna 

Na petkovi seji občinskega 
sveta je bilo glede na obsežen 
dnevni red pričakovati burne 
razprave, vendar je seja minila 
relativno mirno. 

Največ časa so namenili po-
govoru o letošnjem pro-
računu. Glede na to, da ni bilo 
bistvenih vsebinskih pri-
pomb, je pričakovati, da ga 
bodo z manjšimi kozme-
tičnimi popravki sprejeli. 
Svetniki so sprejeli tudi dolgo 
pričakovani odlok o gospo-
darskih javnih službah v 
občini. Njegove posledice 
bomo čutili čez čas, ko bodo 
pričeli oddajati najrazličnejše 
koncesije, saj sta si obe na-
sprotujoči si struji pustili do-
volj manevrskega prostora. 

Kmalu pa bomo v denarnici 
čutili posledice sklepa o ceni 
odvajanja in čiščenja odpadne 
vode v mestu Ormož. Od kon-
ca 1994 namreč v Ormožu de-
luje biološka čistilna naprava 
in je letos dobila uporabno 
dovoljenje. Za obratovanje 
obstoječega kanalizacijskega 
sistema in čistilne naprave bo 
potrebno zagotoviti sredstva, 
ki znašajo letno 20.984.423,00 
tolarjev. Zato so svetniki 
opredelili izhodiščno ceno za 
kubični meter odvedene in 
prečiščene odpadne vode pri 
normalni stopnji one-
snaženosti. Dogovorili so se, 
da bo izhodiščna cena za 
kubični meter vode znašala 
97,80 tolarjev. V stroške pa je 
vključena tudi amortizacija 
strojne opreme. 

vlc 

CIRKULANE • 
Občinski 
praznik na 
anino? 

Poleg poročila o lanskem 
zaključnem računu so člani 
komisije za turizem, ki dela v 
okviru odbora za gospodarst-
vo v gorišniški občini, slišali 
še o smernicah razvoja in kre-
ditiranju kmetijstva in malega 

gospodarstva v občini za 
letošnje leto. 

Program turističnih priredi-
tev bo podrobno znan v pri-
hodnjih dneh, turizem v 
občini pa naj bi bil usmerjen 
predvsem v dokončanje pro-
jekta vinskoturističnih cest in 
prireditev na gradu Bori. 

Predsednik komisije za tu-
rizem Stanislav Gole je pou-
daril, da je projekt strategije 
razvoja gospodarstva v občini 
končan, tudi dokumentacija 
bo poslana po posameznih or-
ganizacijah v občini. V Cirku-
lanah in Gorišnici bodo letos 
priravili veliko prireditev, ne-
katere pa so bile že v prvih 
letošnjih mesecih. Kulturna 
in druga društva bodo po-
drobnejši plan prireditev pri-
pravila do naslednjega sestan-
ka. 

26. julija naj bi imeli 
gorišniški občinski praznik, v 
poletnih mesecih pa ponovno 
pomagali pri organizaciji 
mednarodnega tabora IDRI-
ART. Kako bo z usodo gradu 
Bori, člani komisije za turi-
zem niso znali povedati, pou-
darili so le, da bodo v 
letošnjem letu na gradu izpel-
jali nekaj delovnih akcij, 
predvsem čistilnih, podali pa 
so še predlog za izdelavo 
brošure o Borlu. 

T. Mohorko 

PTUJ • Lovska 
društva brez 
lovišč 

Ustanovitev novih občin je 
narekovala tudi reorganizaci-
jo nekaterih društev in orga-
nizacij. Mednje sodi lovska 
bratovščina, ki je na območju 
občin Gorišnica, Dornava in 
Destrnik-Trnovska vas v 
okviru novih občinskih meja 
med prvimi ustanovila lovska 
društva. Ta so v okviru nove-
ga zakona o društvih sicer re-
gistrirana za gojitev in lov 
divjadi na svojem območju, 
nimajo pa realne možnosti, da 
bi to izvajali, saj zaenkrat še 
nimajo svojih lovišč, ker so ta 
še zmeraj v upravljanju lov-
skih družin. Te zadeve so 
razčiščevali na skupnem de-
lovnem sestanku sredi 
prejšnjega tedna, največ pri-
pomb pa so imeli na ne-
dovršeno zakonodajo na tem 
področju. 

Več o lovski problematki v 
prihodnjem Tedniku. 

• O M 

ČISTO MESTO 
PTUJ • Pred 
spomladanskim 
čiščenjem 

Čisto mesto Ptuj tudi letos 
organizira spomladanski 
brezplačen odvoz kosovnih 
odpadkov po naseljih vseh 
občin ptujskega območja. Od 
19. marca do 3. aprila bodo 
odpadke pobirali vsem, tudi 
tistim, ki sicer v redni odvoz 
komunalnih odpadkov niso 
vključeni, vse podrobne infor-
macije pa so zapisali v letaku, 
ki so ga v teh dneh dobila vsa 
gospodinjstva. 

Čistilna akcija večjega obse-
ga je postala že nuja, kajti pri 
Čistem mestu so prepričani, 
da so bližajoči se velikonočni 
prazniki primerni za temeljito 
čiščenje po podstrešjih, kle-
teh, garažah, gospodarskih 
poslopjih in okrog hiše. In ker 
se odpadkov nabere veliko -
mnogi ne gorijo in ne zgnijejo 
na gnoju ali kompostu -, je or-
ganizirani brezplačni odvoz 
najprimernejši. Čisto mesto 
želi s spomladanskim čiščen-
jem preprečiti, da bi vsakdo 
odpadke odlagal na vseh 
mogočih in nemogočih mes-
tih, kajti potem bi morali 
zaračunati čiščenje teh mest. 

V letaku je objavljen 
zgoščen urnik dnevov odvoza 
kosovnih odpadkov, v nekate-
rih oddaljenih in odmaknje-
nih krajih pa bodo nastavili 
zabojnike. Plastike, papirja, 
stekla, blaga in tetrapaka naj 
v zabojnike ne bi odlagali, 
pobirali pa bodo različno 
železo, pohištvo, kolesa, ko-
palniško opremo, tudi velike 
neuporabne gospodinjske 
aparate, ne bodo pa odvažali 
avtomobilskih školjk in po-
sebnih odpadkov. 

Čisto mesto namerava po 
razširitvi odlagališča v Brstju 
in njegovi posodobitvi poso-
dobiti odvoz komunalnih od-
padkov iz gospodinjstev. Sku-
paj z občinami tega območja 
načrtujejo sredi letošnjega leta 
pričetek gradnje tako imeno-
vanih zbirnih reciklažnih dvo-
rišč, kjer bodo lahko vsa go-
spodinjstva odlagala vse tiste 
odpadke, ki nikakor ne sodijo 
na odlagališče komunalnih 
odpadkov. 

T. Mohorko 

PTUJ / PREDAVANJE O KITAJSKI V PALACIJU GRADU 

Imajo KfffdfCf modre oči? 
O kitajskih modrih očeh je pisal že znamenit i Plinij v 

starem Rimu (motil se je, saj Kitajci nimajo modrih oči), 
kajti Rimljani so vzpostavili trgovski stik s to daljno 
deželo, ki je burila njihovo domišljijo in jim o b e n e m os-
tala skrivnostna, tako kot je v m n o g o č e m skrivnostna in 
neznana tudi nam ob koncu 20. stoletja. 

"Nekje za Indijo meji morje na 
neko deželo. V notranjosti te 
dežele je veliko mesto, ki se ime-
nuje Thinae. Od tod prihajajo 
volna (bombaž), svileno vezenje 
in svilene tkanine. /..J ni prepros-
to dospeti v Tin in le malo ljudi 
pride od tam. Dežela leži nepos-
redno pod Malim vozom." Tako 
je pisal o Kitajski grški trgovec 
v pomorskem priročniku "Pe-
riplous maris Erythraei". 
Deželo, ki jo danes imenujemo 
Kitajska, obdaja na vzhodu 
morje, na severu in severoza-
hodu so mrzli mandžurski 
gozdovi in mongolske 
puščave, na zahodu se dvigajo 
velikanske gorske verige, prav 
tako pa so na jugu in jugozaho-
du težko prehodna gorstva, po-
rasla z džunglo. Razumljivo je 
torej, da je dežela ostala na 
neki način zaprta in težko dos-
topna ter slabo poznana 
(omenjali smo že trgovske sti-
ke, ki pa so imeli točno 
določene cilje, spomnimo se 
samo, kako so premeteni Bi-

zantinci ukradli Kitajcem svi-
loprejko). Kitajska civilizacija 
je živela sama zase v svoji po-
polnosti (toaletni papir so poz-
nali, ko se Evropejcem še o sa-
mem papirju ni sanjalo), ni 
imela ambicij ali morda rado-
vednosti, da bi pogledala čez 
visoke himalajske vrhove ter 
čez popeljala vojščake ali mor-
da samo misijonarje, pa kljub 
temu imamo danes marsikaj, 
kar izvira iz Kitajske, ne da bi 
se tega sploh zavedali, kajti 
naše vedenje o tej deželi je v 
mnogočem omejeno. 

Naš pogled na svet je evropo-
centričen, kar samo po sebi ni 
nič slabega, stara gospa je le 
naša domovina, vendar nam 
daje kaj slabo podlago za razu-
mevanje kitajske zgodovine, 
filozofije in književnosti (da 
ne omenjamo kitajskih pi-
smenk, 50.000 znamenj, od ka-
terih pa jih - za tolažbo - za 
običajne potrebe zadošča že tri 
do pet tisoč). Tako tudi sodob-
ni Marko Polo nima nič 

lažjega dela kot njegov pred-
hodnik pred sedemsto leti, ko 
se skuša prebiti skozi vse ovi-
re, ki ga ločijo od kitajske kul-
ture, in jo želi zajeti globlje, 
kot so kitajske restavracije. 

Pokrajinski muzej Ptuj pri-
pravlja 18. marca ob 19. uri v 
palaciju gradu zanimivo pre-
davanje o Kitajski z naslov-
om Pogled s Tajšana - Kitajci 
in njihova tradicija. Predaval 
bo Vlado Sestan, ki je pet let 
preživel na Kitajskem in je 
dober poznavalec kitajske 
kulture. V predavanju bo 
skušal posredovati svoj pog-
led na bogastvo kitajske du-
hovne tradicije s posebnim 
poudarkom na kitajskem hu-
manizmu. Predavatelj je av-
tor knjižice Spisi o tajšan-
skem romarju, v kateri skuša 
na literaren način približati 
bralcem duha te humanis-
tične tradicije. Predavanje 
spremljajo diapozitivi iz enaj-
stih kitajskih provinc, ki pri-
kazujejo deželo v vsej njeni 
pestrosti in raznolikosti. Go-
spod Šestan je tudi donator 
Pokrajinskega muzeja Ptuj, 
saj mu je daroval kar nekaj 
dragocenih vzhodnjaških in-
strumentov. 

M a r t i n Šteiner 

Dr. Erika 
Cvetko-
Snoj 
doktorica 
znanosti 

V torek je diplomo za doktor-
sko nalogo prejela Ptujčanka 
asist. dr. Erika Cvetko-Snoj, dr. 

stomatologije, ki dela kot asis-
tentka na Medicinski fakulteti v 
Ljubljani. Njeni delovni po-
dročji sta anatomija in zoboz-
dravstvo, v nalogi pa je obdelala 
regeneracijo mišic. Dr. Erika 
Cvetko-Snoj je ena mlajših slo-
venskih doktoric znanosti in ena 
izmed redkih v mestni občini 
Ptuj s tem naslovom. 

Novi doktorici znanosti tudi 
naše iskrene čestitke! 

MG 

MARIBOR / USPESNO BANČNO LETO 1995 

Nova KBM poslo-
vala z dobičkom 

Nova Kreditna banka Maribor je lani poslovala z 
dobičkom, so povedali prejšnji teden na tiskovni konferen-
ci. Njen dobiček znaša dobri dve milijardi tolarjev. Tudi 
drugi kazalci o poslovanju banke so ugodni. Tako je bila 
bančna bilančna vsota lani večja za dobrih 35 milijard in 
je konec lanskega leta znašala 168 milijard tolarjev. 

Jamstveni kapital banke je v 
lanskem letu porasel za 12 od-
stotkov, koeficient kapitalske 
ustreznosti je bil 16,7-odstoten 
in banka je tako izpolnila 
določila zakona o bankah. Banka 
je v lanskem letu povečala tolar-
ska sredstva za četrtino, devizna 
pa za 31 odstotkov. Najvišjo rast 
so dosegli tolarski depoziti go-
spodarstva, ki so bili večji kar za 
61 odsotkov, nadpovprečno rast 
pa so zabeležili tudi pri depozi-
tih prebivalstva. Tolarske 
naložbe banke so se nominalno 

povečale za 27 in devizne za 26 
odstotkov. Naložbe v gospo-
darstvo so bile večje za 45 odsot-
kov, medtem ko je bil obseg kre-
ditov občanom večji kar za 70 
odstotkov. Pomemben je tudi 
podatek, da je imela banka ko-
nec lanskega leta kar 90 odstot-
kov terjatev v bonitetni katego-
riji A in dva odstotka v bonitetni 
kategoriji B. 

V začetku marca so začeli v 
Novi KBM akcijo za dodatno 
uveljavitev uporabe trajnikov. 
Gre za trajna pooblastila, ki jih 

dajo imetniki tekočega računa 
banki, da poskrbi za plačevanje 
njihovih rednih mesečnih ob-
veznosti. Ne gre sicer za novost, 
temveč za ugotovitev, da to 
možnost komitenti še premalo 
uporabljajo. Plačevanje položnic 
prek trajnika ima nekaj prednos-
ti: provizija je nižja kot pri 
plačevanju pri bančnih ali 
poštnih okencih, obveznosti so 
plačane na dan njihove zapad-
losti, s pomočjo izpiskov pa ima 
komitent natančen pregled nad 
poravnavo obveznosti. Z upor-
abo trajnikov so razbremenjene 
bančne enote, tako da lahko 
bančniki več časa posvetijo 
pomoči svojim komitentom, ki 
želijo nasvete ali pomoč pri iz-
vedbi zahtevnejših bančnih pos-
lov. 

JB 
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STROKOVNJAKI SVETUJEJO 

Dognojevanje pšenice 
in zašiita pred pleveli 

Tehnologija pridelovanja žit je že desetletja 
poznana in prav sedaj spomladi je pravi čas, da 
se odločimo, ali bomo upoštevali priporočeno 
tehnologijo in s tem dosegli visoke pridelke, ki 
$o edini ekonomični. Narava je živa stvar, zato 
moramo od parcele do parcele ravnati nekoliko 
drugače, vsako leto pa se moramo prilagajati 
tudi danim vremenskim razmeram. 

Klub tako različnim razmeram veljajo pri pride-
lavi nekatera pravila, ki jih velja upoštevati. V lan-
skem letu so vsi pridelovalci, ki so upoštevali naša 
navodila, pridelali več kot 6 t suhega zrnja pšenice 
z visoko vsebnostjo beljakovin. 

OSNOVNO GNOJENJE 

Na njivah, dobro založenih s fosforjem in kali-
jem, je pridelek odvisen predvsem od količine do-
danega dušika. Z dognojevanjem pa moramo biti 
zelo previdni zaradi možnosti poleganja ter izpi-
ranja. 

Visokega in kvalitetnega pri-
delka ne moremo doseči s samo 
enim dognojevanjem. Dušik, 
dodan v amidni obliki (KAN), 
deluje najmočneje do tri tedne 
po trošenju, pozneje, ko ga rast-
lina najbolj potrebuje, v fazi for-
miranja klasov in polnjenja 
zrnja pa ga primanjkuje. Za 
pšenico je najprimerneje, če po-
trebno količino fosforja in kalija 
potrosimo že jeseni. Če ga še ni-
smo potrosili in nimamo na raz-
polago analize tal, lahko to stori-
mo tudi med 10. in 15. marcem, 
in sicer 350 do 500 kg/ha NPK 
15:15:15. 

PRVO DOGNOJEVANJE 

Na parcelah, gnojenih že jese-
ni, dognojujemo samo s KAN-
om, s čimer vplivamo samo na 
gostoto in bujnost posevka. 
Gnojimo, ko se povprečne dnev-
ne temperature dvignejo nad 5 
stopinj. Pri nas je to običajno od 10. do 15. marca. 
Količina dodanega dušika je odvisna od gostote 
posevka in količine vezanega dušika v tleh. Za 
prvo dognojevanje naj bi potrosili 50 - 80 kg čiste-
ga dušika, kar pomeni 200 - 300 kg KAN-a. 

Če je posevek zaradi prezimitve preredek, lahko 
količino povečamo za 50 kg/ha KAN-a, s čimer 
povečamo razraščanje. Iz ene rastline lahko ob za-
dostni založenosti s hranili zraste tudi do 15 ena-
kovrednih bili. Na splošno velja, da s prvim dog-
nojevanjem nima smisla pretiravati, ker prevelika 
gostota ne vpliva pozitivno na pridelek, vpliva pa 
na poleganje in občutljivost na bolezni. 

VARSTVO ŽIT PRED PLEVELI 

Plevele lahko poceni in učinkovito zatiramo le, 
če poznamo plevelni sestav. Različni herbicidi 

namreč različno učinkovito delujejo na različne 
plevele. Najpogostejše napake se poleg nepozna-
vanja plevelov in s tem nepravilne izbire herbicida 
pojavljajo zaradi neprimernega termina škropljen-
ja. Večina pridelovalcev ozimnih žit škropi s her-
bicidi prepozno, ko so le ti že v fazi dveh ali več 
kolenc. Takšno škropljenje povzroča zmanjšanje 
pridelka zaradi poškodb, zmanjšana pa je tudi 
učinkovitost herbicida, ker so pleveli že preveliki. 

ZATIRANJE TRAVNIH PLEVELOV 

Na našem območju sta od plevelov najbolj 
razširjena srakoperec in njivski lisičji rep. Za 
spomladansko zatiranje le-teh sta najprimernejša 
dicuran forte 1 , 5 - 2 l/ha, ali cugar 1,5 l/ha, ki 
uničita tudi večino širokolistnih plevelov. Upo-
rabljamo ju lahko do zgodnje pomladi, ko so dnev-
ne temperature nad 10 stopinj, ponoči pa vsaj ne-
kaj dni ne pričakujemo slane. Uporabljamo ju le 
do konca razraščanja žit. 

ZATIRANJE ŠIROKOLISTNIH 
PLEVELOV 

Ko so dnevne temperature med 8 in 10 stopinja-
mi in ponoči več ne zmrzuje, sta zelo učinkovita 
herbicida granstar 16 g/ha + 1 del močila pinovit 
na 100 1 vode ali starane 250 0,6 - 1,2 l/ha. Posebej 
starane zelo dobro deluje na smolenec, slabo pa na 
vijolico, jetičnik in kamilico. V primeru, ko ne 
vemo, kateri pleveli se bodo pojavili na parceli, je 
najbolje, da uporabimo dicofluid MP kombi ali 
aniten MPD; oba herbicida damo v količini 4 l/ha, 
delujeta pa samo na širokolistne plevele. 

Kmetijska svetovalna služba Ptuj: 

Ivan Brodnjak 

DRBETINCI / ŠE EN TEČAJ KUHANJA PRI DRUZOVIČEVIH 

Pripravljale so peste jedilnike 
Pri Druzovičevih v Drbe-

tincih pri Vitomarcih so se 
gospodinje srečale tudi letos 
in pripravile zaključek lan-
skega začetnega tečaja ku-
hanja. Tečaj so tudi tokrat 
organizirali v okviru vito-
marškega turističnega 
društva, tečajnice pa so za 
uspešen zaključek preiz-
kušnje v kuharskih spret-
nostih dobile posebna priz-
nanja ptujske svetovalne 
službe. 

Že lanski začetni tečaj ku-
hanja je dobro uspel, zato so 
obljubo, pripraviti še nadalje-
valnega, gospodinje ure-
sničile. V februarju so se ob 
popoldnevih večkrat srečale 
na turistični kmetiji pri Dru-
zovičevih in v dveh kuhinjah 
pripravljale jedi. Z Nado in 
Vladom Pignarjem, ki sta tudi 
letos poskrbela za strokovno 
vodenje tečaja, so tečajnice ses-
tavljale bogate menije. Pri-
pravljele so hladne jedi, dodale 
nekaj tradicionalnih domačih 

jedi, poudarek je bil na raz-
ličnih juhah z boljšimi priku-
hami ter na narodnih jedeh 
madžarske in italijanske ku-
hinje. Med mnogimi sladicami 
so se lotile peke pletenic, tort 
in rogljičkov, tokratna poseb-
nost pa je bil orehov narastek z 
vinsko peno. Gospodinje so si 

pri pripravi jedi pomagale s 
posebej pripravljenimi skipti. 

Izobraževanje je poleg go-
spodinj iz domačega kraja pri-
tegnilo še gospodinje iz Cer-
kvenjaka, podobna izo-
braževalna srečanja pa bodo 
pripravili tudi v prihodnje. 

T. Mohorko 

Vse pripravljne jedi so tokrat razstavili. 

J U R Š I N C I / DRUŠTVO VINOGRADNIKOV IN SADJARJEV 

Natoiili so najboljšega 
ENOLOGI SO OCENILI VEČ KOT 120 VZORCEV VIN LANSKEGA LETNIKA 

Društvo vinogradnikov in sadjarjev Ptuj je pripravilo ob 
koncu preteklega tedna v domu trsničarjev in drevesničar-
jev v Juršincih zdaj že tradicionalno ocenjevanje vin letni-
ka 1995. Vinogradniki in kletarji so prinesli več kot 120 
vzorcev s širšega območja severovzhodne Slovenije, oceni-
la pa jih je strokovna komisija enologov v sestavi: Tone Vo-
dovnik (predsednik) in člani Franjo Jager, Jani Gonc, Mi-
livoj Trstenjak in Lidija Veber. 

Doseženi so bili tile rezultati 
in ocene: 

- zvrst (mešano belo): 1. Mar-
tin Slodnjak, Bodkovci (18 
točk), 2. Ivan Šuen, Sakušak 
(17,88 točke), 3. Milan Šuen, 
Senčak (17,82 točke) ... 

- laški rizling: 1. Janez Druzo-
vič, Drbetinci (18,06 točke), 2. 
Daniel Cajnko, Rakovci (17,90 
točke), 3. Vlado Horvat, Mure-
tinci (17,84 točke)... 

- šipon: 1. Stanko Plut, 
Krčevina (17,40 točke), 2. Ivan 
Rašl, Placar (16,96 točke), 3. Ro-

man Bec, Zagorci (16,92 točke) 

- renski rizling: 1. Roman Bec, 
Zagorci (18,24 točke), 2. Janez 
Druzovič, Drbetinci (17,98 
točke), 3. Franjo Jager, Mestni 
Vrh (17,66 točke)... 

- sauvignon: 1. Ivan Rašl, Pla-
car (18,72 točke), 2. Rajh Stanko, 

Ptuj (18,68 točke), 3. Janez Šter-
bal, Gorišnica (18,02 točke)... 

- beli pinot: 1. Simon Toplak, 
Juršinci (18,10 točke), 2. Janez 
Druzovič, Drbetinci (17,52 
točke), 3. Milan Gačnik (17,32 
točke)... 

- sivi pinot: 1. Simon Toplak, 
Juršinci (18,32 točke), 2. Janez 
Druzovič, Drbetinci (18,30 
točke), 3. Edi Kupčič, Vitomarci 
(17,64-točke)... 

- chardonnay: 1. Janez Druzo-
vič, Drbetinci (18,38 točke), 2. 
Roman Bec, Zagorci (17,78 
točke), 3. Stanko Plut, Krčevina 
(17,68 točke)... 

- kerner: 1. Ivan Petreno, Sav-
ci (18,16 točke), 2. Janez Druzo-
vič, Drbetinci (17,96 točke), 3. 

Stanko Toplak, Mostje (17,24 
točke)... 

- traminec: 1. Ignac Toš, Dra-
govič (17,62 točke) 

- rumeni muškat: 1. Martin 
Slodnjak, Bodkovci, in Ivan 
Šuen, Sakušak (oba 18,62 točke), 
2. Roman Bec, Zagorci (18,34 
točke), 3. Ivan Petreno, Savci 
(18,22 točke)... 

- rose: 1. Mojca in Marjan 
Druzovič, Drbetinci (16,78 
točke), 2. Anton Urek, Mestni 
Vrh (15,90 točke) 

• sauvignon - pozna trgatev: 
1. Metka in Jože Mlinarič, Dor-
nava (18,50 točke) 2. Metka in 
Jože Mlinarič, Dornava (18,26 
točke). 

Najvišje ocenjeno vino je bil 
sauvignon Ivana Rašla iz Pla-
carja, ki je z 18,72 točk šampion 
ocenjevanja vin v Juršincih. 

Mag. tone Vodovnik je v ime-
nu strokovne komisije enologov 
poudaril, da je iz leta v leto viden 
spodbuden napredek kakovosti 
ocenjenih vinskih vzorcev. Za-
hvala za to gre seveda strokov-
nim predavanjem in tudi posa-
meznim vinogradnikom in nji-
hovemu individualnemu izo-
braževanju. 

Priznanje za najbolje ocenjene 
vzorce bodo kletarji prejeli na 
bližajočem se občnem zboru 
društva vinogradnikov in sadjar-
jev Ptuj. 

(JOS) 

Foto: JOS 

SOVIČE / ENODNEVNI IZOBRAŽEVALNI TEČAJ ZA GOSPODINJE 

Peltfe slavne potkm ih pleten ice 
Članice aktiva kmečkih žensk iz Leskovca so se na praznik 

žensk srečale pri Mariji Habjanič v Sovičah, nekaj uric izo-
braževanja pa so namenile pripravi ter peki različnih potic in 
pletenic v krušni peči. Tečaj je obiskalo 20 gospodinj in je ne-
kakšna priprava na bližnjo ptujsko razstavo Dobrote slovenskih 
kmetij ter velikonočne praznike. 

| "Predvsem potice gospodin-
| jam povzročajo ponavadi veli-
| ko preglavic in smo se želeli 
| izobraževati o tem," so poveda-
li le udeleženke tečaja. Spekle so 
| različne vrstepotic z raznimi 
1 nadevi: najbolj poznano oreho-

vo, makovo in rožičevo, lotile 
1 pa so se tudi pletenic. Tečaj je 

vodila Marija Rošar z mari-
borske Srednje živilske šole. 

Pred tednom dni so pripravi-
| le nov delovni plan, ki 
| vključuje zimska izobraževanja 
| - poleg kuhanja tudi učenja 
I ročnih spretnosti in zeliščarst-

va. Predvsem bi rade spoznale 
nekatere značilne domače 
obrti, pripravo jedi in drugih 
domačih izdelkov. Poleg že 
tradicionalne razstave - letos 
bo ta na lovrenčevo v avgustu -
bodo najverjetneje skupaj s 
ptujsko svetovalno službo 
prvič izpeljale še ocenjevanje 
urejenosti domov po krajevni 
skupnosti. 

Leskovške članice aktiva 
kmečkih žensk dobro sodeluje-
jo s podlehniškimi članicami. 
Tudi te so v zadnjem tednu 
pripravile tečaj kuhanja. Izbra-

le so pripravo perutnine in 
peko peciva, v prihodnje pa 
bodo dodale še tečaj krašenja 
tort. Oba aktiva v videmski 

občini naj bi se že letos 

združila v Društvo gospodinj. 

T. Mohorko 

Gospodinje smo zmotili še pred peko potic. 



14 - RAZMIŠLJANJA 14. MAREC 1996 TEDNIK 
PIŠE:Klo$ Ber l ič / MEDIJSKA KONSTRUKCIJA REALNOSTI S P O U D A R K O M N A POLITIKI - 4.DEL 

Kar se ni pojavilo v medijih, se ni zgodilo 
Zato politika temelji na mešetarjenju s simboli. Politiki 

nam ponujajo srečo, blagostanje, ljubezen ali sovraštvo 
ipd., čeprav se hkrati tudi sami zavedajo, da so preveč vpeti 
v celoten sistem, da bi lahko takšne obljube izpolnili, da so 
v bistvu nemočni! 

Z raziskavami javnega mnenja 
skušajo volilni štabi ugotoviti, 
kakšen profil politika bi najbol-
je ustrezal volilcem. S pomočjo 
medijskih tehnik skušajo pred-
staviti politika kot odgovor na 
njihove želje. Pri prenosu 
imidža politika do volilcev pa 
igrajo ključno vlogo prav medi-
ji. Ti kot neskončne tipalke 
omogočijo politiku, da seže v 
vsako hišo, da se pojavi v vsaki 
dnevni sobi, da se nasmehne 

vsakemu posamezniku, čeprav 
ga ni še nikoli videl. Obraz poli-
tika se pojavi na malem ekranu, 
njegov glas slišimo, ko se zjutraj 
peljemo v službo, njegove bese-
de preberemo v časopisu. Tako 
si ustvarimo mnenje o njem (ali 
neki politični stranki). To 
mnenje za nas ni le podoba, ki 
visi na steni, ki je neka iluzija, to 
mnenje za nas pomeni realnost. 
Pomeni to, kar mislimo, da je, 
kar mislimo, da objektivno ob-

stoja. S tem, ko zbiramo infor-
macije iz različnih virov, misli-
mo, da smo pretentali upravljal-
ce z imidži in da smo našli re-
snico. Ne zavedamo pa se, da je 
vsaka pojavitev politika v me-
dijih do neke mere preračunana, 
premišljena in načrtovana, ne 
zavemo se, da smo nasedli neko-
mu, ki iz ozadja vleče niti, ki vo-
dijo naše misli. Izkušnje iz 
Amerike pravijo, da se politika 
personalizira. To pomeni, da 
politični programi izgubljajo 
moč, da ideologija izginja iz po-
litičnega repertoarja in da na 
teži pridobivajo osebnostne last-
nosti kandidatov. Tako je na 
zadnjih predsedniških volitvah 
v Ameriki Bili Clinton večkrat 
nastopil v oddajah, ki nimajo 

nič skupnega s politiko in kjer 
tudi ni tekla beseda o politiki, 
ampak o povsem drugih stva-
reh. Tako je npr. sodeloval v 
neki oddaji na MTV, kjer se je 
pogovarjal o tem, kakšne 
spodnjice nosi ipd. Nekajkrat je 
v dobro takšnim oddajam celo 
zavrnil politične intervjuje! 

Politik je v večini primerov iz-
vor politične komunikacije. 
Veljko Rus omenja kot lastnosti 
izvora komunikacije nalednje 
lastnosti (Rus, 1994): 

a) fizična privlačnost 
b) obleke, akcent, hitrost go-

vorjenja, višina glasu in drugi 
statusni indikatorji 

c) demografske značilnosti, 
kot so npr. rasa, religija, nacio-

nalna pripadnost, spol, socialni 
status 

d) stališča, ki jih ima 
e) odnos izvora komunikacije 

do cilja komunikacije 
Zato politiki uporabljajo sto-

ritve različnih strokovnjakov, ki 
jih naličijo, jim uredijo 
pričesko, jih primerno oblečejo 
... Prav tako so deležni komuni-
kacijski treningov, kjer jih 
naučijo, kako morajo reagirati v 
določenih situacijah, kako mo-
rajo govoriti, da bodo prepričlji-
vi, kako se lahko izvlečejo iz ne-
prijetnih situacij, kako naj mir-
no prenesejo žalitve ipd. 

Imidž je skrbno načrtovan, 
vendar se udejani šele, ko ga 
prejemnik komunikacije zazna 

in interpretira. Če je cilj poli-
tične komunikacije ustvarjanje 
imidža, je potrebno upoštevati, 
da je končni učinek vedno indi-
vidualno različen, kajti imidž se 
ponovno vzpostavi vedno le v 
glavi posameznika. Zato je po-
trebno pri ustvarjanju imidža 
vedno upoštevati dejstvo, da bo 
imidž zaznan skozi sito indivi-
dualne recepcije in ga je potreb-
no zato v nekaterih komponen-
tah oslabiti, v nekaterih pa 
ojačiti, da bo končni rezultat 
vsaj približno enak želenemu, 
podobno kot spremenimo zvok 
z dodajanjem/odvzemanjem vi-
sokih in nizkih tonov. 

Se nadalfu|e! 

S i v e s t e r V o g r i n e c / MOJSTRI MODROSTI 1 0 

Mcher Hcilici 
Meher Baba velja za AVATARJA Nove Dobe, za utelešno božansko inkarnacijo. Bil je 

indijski sufljski mistik, ki je 44 let učil z molkom in s tem uresničil Nostradamusovo na-
poved, da bo veliki Učitelj, ki bo povzdignil našo zavest, "govoril resnico z zaprtimi usti". 
Njegovi pristaši so med protestanti, katoliki in židi na Zahodu, med hindujci, muslimani, 
zaratustrovci in budisti na Vzhodu in celo med agnostiki in ateisti. 

ŽIVLJENJEPIS 
Meher Baba se je rodil 25. februarja 1894 v 

mestu Pooni vzhodno od Bombaya. Njegovi 
starši so emigrirali iz Perzije. Ob rojstvu je do-
bil ime Merzuan Sharier Irani. Leta 1914 ga je na 
čelo poljubila belolasa starka Hazrat Babajan, ki 
je veljala za sadguru ali za Popolnega Učitelja in 
je v Pooni bila prava svetnica. Ko je Merwan 
prejel njen poljub na sedmo čakro, ki ji v Indiji 
pravijo tudi tretje oko, se mu je razkrila njegova 
prava identiteta AVATARJA. Sanskrtska bese-
da avatar pomeni "spust boga." Na Vzhodu je 
zelo razširjeno prepričanje, da se avatar na 
Zemlji pojavi vsakih 700 do 1400 let, da bi 
človeštvu pomagal dvigniti duhovno zavest. 

Leta 1915 je Baba srečal svojega drugega 
učitelja Upasnija Maharaja. Popolni Učitelj je 
postal 1. 1921, leta 1922 pa je z veliko skupino 
učencev odšel iz Poone v Bombay in tam usta-
novil prem ašram ali "skupnost univerzalne ljubez-
ni". Njegovi prvi učenci so mu tedaj dali ime 
Meher Baba, kar pomeni Usmiljeni. 

Po enem letu je Baba preselil svojo skupino v 
opuščeno vaško področje Ahmednagarja, kjer je 
ustanovil Meherabad, sedež, iz katerega je z 
učenci odhajal na dolga potovanja do Karachi-
ja, Quette in v Iran. Vedno je potoval inkognito. 
V raznih vaseh je zbiral revne in gobave, jih 
umival, hranil in oblačil. 

Leta 1925 je oznanil, da ne bo več govoril. Z 
učenci se je poslej sporazumeval s pomočjo pra-
vokotne plošče, na kateri je bila napisana abece-
da. Med leti 1927 in 1929 je ustanovil šolo za 
otroke, ki so prihajali iz vseh kast in religij. 
Leta 1931 je prvič odpotoval na Zahod in šel 
celo skozi naše kraje. Leto dni kasneje so ga v 
Hoollywoodu že slavili vsi, ki jih imamo za 
filmske velikane. V naslednjih sedmih letih je 
sedemkrat potoval na Zahod in dvakrat obšel 
svet. 

Med leti 1946 in 1948 je potoval po Indiji in 
skrbel za t.i. masti. To so bili ljudje, ki so bili 
obsedeni z bogom in so živeli v popolni duševni 
odmaknjenosti od ljudi. 

Naslednja faza Babovega delovanja, t.i. "Novo 
življenje", se je začela 16. oktobra 1949 in je tra-
jala tri leta. V tej radikalni prekinitvi ne samo s 
svojim starim načinom življenja, temveč tudi z 
običajno prakso spiritualnega učenja, se je Baba 
z dvajsetimi učenci podal v novo življenje po-
polnega "brezupa, nemoči in brezciljnosti". Odrekli 
so se vsemu premoženju, zadržali le obleko, ki 
so jo imeli na sebi, in potovali po Indiji inkog-
nito, brez denarja in beračili za hrano. 

Aprila 1952 je odšel na prvo od treh načrtova-
nih potovanj na Zahod. Že naslednji mesec je v 
ZDA, v Oklahomi, doživel hudo prometno nes-
rečo, ki jo je napovedal že 1. 1928, ko je dejal, da 
bo njegova kri prelita v Ameriki. 

Leta 1954 je v Ahmednagaru na množičnem 
shodu, imenovanem darshani, potrdil, da je ava-
tar ali bogočlovek; ne svetnik ali mahatma, niti 
pir ali jogi, ne sadguru ali Popolni Učitelj, tem-
več sam bog v človeški podobi. Danes se nam 
takšne besede lahko zdijo pretirane ali celo sa-
mohvalne, toda tudi Jezus je zase trdil, da je me-
sija in Božji sin. 

Zadnjih sedem let je Baba živel v samoti in 
skoraj ni potoval. To je bilo njegovo najbolj ne-
navadno obdobje, ko je ustvarjal t.i Univerzalno 
delo. Vsak dan je ure in ure meditiral. Tega no-
tranjega spiritualnega dela, ki je potekalo z me-
todično natančnostjo, Baba skoraj ni razlagal, 
razen da je poudaril njegov velik pomen za 
človeštvo. Z napredovanjem Dela se je njegovo 
zdravstveno stanje hudo poslabšalo. Na prošnjo 
najbližjih, da bi ga pregledali zdravniki, je de-
jal: "Za moje stanje ni medicinske razlage, je zgolj 
posledica mojega Dela." Naslednje tedne je 
večkrat ponovil: "Moj čas se izteka". Fizično telo 
je zapustil 31. januarja 1969. 

BABOV NAUK 
Meher Baba je za svoje poslanstvo dejal: "Ni-

sem prišel zato, da bi ustanovil neki kult, skupnost 
ali organizacijo; niti da utemeljim novo religijo. Re-
ligija, ki vam jo dajem, uči o znanju Enega v 
mnoštvu ... Prinesel bom harmoničen spoj Uma in 
Srca. Oživil bom vse religije in kulte ter jih spojil kot 
bisere na ogrlici". 

O Babi je bilo napisanih več kot štirideset 
knjig. Sam je narekoval nekaj knjig, med kate-
rimi osrednje mesto pripada delu "Bog govori". 
Lastnoročno je napisal le eno knjigo ("The 
Book"), ki pa še ni izdana. Izšla bo tedaj, kot je 
sam rekel, ko bo napočil čas. Desetina vsebine 
te knjige je zajeta v delih "Bog govori" ter "Nič in 
Vse". 

Baba je učil o reinkarnaciji, torej o preselje-
vanju duš. Učil je, da je življenje večno in neu-
ničljivo; da vsak človek doseže nivo bogočlove-
ka, ko se v njem realizirajo božanske kvalitete. 
Zase je dejal: "Bil sem Rama, bil sem Krišna, bil 
sem Ta in Oni. Sedaj sem Meher Baba - to isto 
Prastaro Eno - iz mesa in krvi - to isto Eno, ki ga 
večno obožujejo in pozabljajo." 

Ko so ga vprašali zakaj se je odločil za živl-
jenjski molk, jim je preko simbolov odvrnil: "V 
preteklosti sem vam dal dovolj besed. Napočil je čas, 
da jih opustim". Baba je rekel, da ko bo prekinil 
svoj molk, bo izrekel samo "eno Besedo, in ta be-
seda bo prodrla v srca vseh ljudi, tako da bo celo 
grešnik začutil, da mu je namenjeno postati svetnik, 
svetnik pa bo spoznal, da je Bog tako v grešniku kot 
v njem." 

Kritiki njegovih del so zapisali: "Meherja Babo 
je težko razumeti, lahko ljubiti, težavno spoznati in 
skoraj nemogoče uresničiti." 

P I S E : M i r k o K o s t a n j e v e « / PR IKAZ P R E D P I S O V IN P R A 

Generalni 
državni tožilec - 3 
Po določbi zadnjega odstavka 42. čl. ZDT se določbe o disciplinski odgovornosti ne upo-

rabljajo za generalnega državnega tožilca, kar pomeni, da se proti njemu ne more uvesti dis-
ciplinski postopek pri disciplinski komisiji, ki izreka disciplinske sankcije: razrešitev funk-
cije drž. tožilca, ustavitev napredovanja ali zmanjšanje plače. 

Če generalni državni tožilec stori hujši prekršek, n. pr. iz 44. čl. ZDT, za storitev katerega 
lahko disciplinska komisija drugim državnim tožilcem izreče razrešitev funkcije, se lahko 
proti njemu sproži postopek za razrešitev funkcije, nato pa bo o predlogu za razrešitev odločil 
državni zbor. 

# Suspenz generalnega državnega tožilca 
Na predlog ministra za pravosodje odloči vlada o 

suspenzu generalnega državnega tožilca, če je zo-
per njega uveden kazenski postopek zaradi kazni-
vega dejanja, storjenega z zlorabo njegove funkci-
je, ali za drugo kaznivo dejanje, zaradi katerega je 
osebnostno neprimeren za opravljanje funkcije 
generalnega državnega tožilca (49. čl. ZDT). Gle-
de suspenza državnih tožilcev se smiselno upo-
rabljajo določbe 4. oddelka VII. poglavja ZSS. 

# Razrešitev gen. drž. tožilca 
O razrešitvi generalnega državnega tožilca 

odloči na predlog vlade državni zbor v tehle pri-
merih: 

a) če je obsojen za kaznivo dejanje, storjeno z 
zlorabo svoje funkcije, ali za drugo kaznivo dejan-
je na zaporno kazen, daljšo od šestih mesecev, ali 
na krajšo zaporno ali neprostostno kazen, če gre za 
kaznivo dejanje, zaradi katerega je osebnostno ne-
primeren za opravljanje funkcije generalnega drž. 
tožilca (40. čl. ZDT) 

b) če kot vodja državnega tožilstva RS svoje 
funkcije ne opravlja po predpisih in pravočasno 

c) če se kot vodja državnega tožilstva RS s svojim 
ukrepanjem in ravnanjem izkaže, da ni sposoben 
ali primeren za opravljanje vodstvene funkcije 
(41. čl. ZDT) 

Ker je generalni državni tožilec in vodja držav-
nega tožilstva RS ena in ista oseba, se s predlogom, 
da ga razrešijo vodje državnega tožilstva RS, in če 
je tak predlog osvojen, doseže tudi razrešitev ge-
neralnega državnega tožilca. 

Po mojem mnenju se pod c) navedena določba 
ne nanaša samo na strokovno opravljanje vodstve-
ne funkcije, temveč tudi na primernost biti vodja, 
gledano s strani državljanov. Gre torej za oseb-
nostno primernost, o kateri sem že pisal. 

# Prenehanje funkcije gen. drž. tožilca 
Tudi generalnemu državnemu tožilcu preneha 

funkcija: 
1. z upokojitvijo, vendar najkasneje, ko dopolni 

70 let starosti, 
2. če izgubi državljanstvo Republike Slovenije, 
3. če izgubi poslovno sposobnost ali zdravstveno 

zmožnost za opravljanje službe, 
4. če se odpove službi gen. drž. tožilca, 
5. če po poteku šestih let ni ponovno imenovan, 
6. če sprejme funkcijo, začne opravljati dejavnost 

ali sklene delovno razmerje oziroma kljub prepo-
vedi opravlja dejavnost ali delo, ki ni združljivo s 
funkcijo generalnega državnega tožilca, 

7. če iz ocene njegove službe dvakrat zaporedo-
ma izhaja, da ne ustreza državnotožilski službi 
(glej čl. 39 in 41 ZDT ter čl. 63 ZS). 

Opozorim naj, da so v 74. čl. ZSS navedeni isti 
razlogi za prenehanje sodniške funkcije, kot so v 

39. čl. ZDT za prenehanje državnotožilske funkci-
je. V 76. čl. ZSS je določeno, da o prenehanju sod-
niške funkcije izda ugotovitveno odločbo sodni 
svet, v ZDT pa ni navedeno, kdo izda ugotovitve-
no odločbo o prenehanju državnotožilske funkci-
je. Mislim, da bi za izdajo take odločbe za general-
nega državnega tožilca bila pristojna vlada. 

V tej zvezi se mi zdi potrebno še omeniti, da je 
prvak Združene liste socialnih demokratov mag. 
Janez Kocijančič javno pozval sedanjega general-
nega tožilca dr. Antona Drobniča k odstopu in 
med drugim navedel, da je podan razlog za prene-
hanje njegove funkcije, ker je državni zbor 
poročilo javnega tožilstva za leti 1992 in 1993 
zavrnil. Kot je razvidno iz intervjuja novinarke 
Nade Ravter z mag. Kocijančičem in dr. Drob-
ničem, objavljenega v tedniku 7 D 31. 5.1995, je v 
pozivu k odstopu naveden tudi razlog in navedena 
točka 7 39. čl. ZDT, kar pa po mojem mnenju ni 
pravilno, ker se omenjena točka 39. čl. ZDT 
nanaša le na oceno personalne komisije, ne pa na 
oceno službe generalnega državnega tožilca, ki jo 
sprejme državni zbor. 

# Pobuda za začetek postopka za razrešitev 
sedanjega gen. drž. tožilca 

Zaradi velikega interesa slovenske javnosti in 
možnosti, da vidimo, kako se v praksi uporabljajo 
določbe ZDT, navajam dosedanji potek postopka 
za razrešitev sedanjega generalnega državnega 
tožilca, kot potek poznam iz časopisnih poročil. 

Ker dr. Anton Drobnič ni postopal po pozivu na 
odstop, je mag. Janez Kocijančič dal pobudo za 
začetek postopka razrešitev dr. Drobniča s funkci-
je generalnega državnega tožilca in mu poleg stro-
kovnih napak očital tudi rušenje ugleda in dosto-
janstva državnega tožilstva nasploh ter vnašanje 
osebnih političnih stališč v delo državnega tožilst-
va. Omenjena pobuda je bila že junija 1995 
vložena pri odboru državnega zbora za notranjo 
politiko in pravosodje, ta pa je odločanje o pobudi 
odložil do pridobitve pravnega mnenja parlamen-
tarnega sekretariata za zakonodajo in pravne zade-
ve o tem, ali je odbor sploh pristojen podati pred-
log za razrešitev generalnega državnega tožilca 
(Glej Večer, 12.IV.1995.). Ni mi znano, kakšno 
pravno mnenje je prejel omenjeni odbor. Kot pa je 
razvidno iz poročila v Večeru dne 21. VII. 1995, je 
o pobudi mag. Kocijančiča začela na svoji seji dne 
20. VII. 1995 razpravljati komisija državnega zbo-
ra za volitve, imenovanja in administrativne zade-
ve (KVIAZ), a je razpravo prekinila in jo bo na-
daljevala, ko bo predlagatelj pobude obrazložitev 
dopolnil še z novimi argumenti. Kakšna bo na-
daljnja usoda Kocijančičeve pobude, kar vsekakor 
zanima slovensko javnost, pa je glede na to, da 
bodo pri odločanju o razrešitvi igrali odločilno 
vlogo politični vidiki, nemogoče napovedati. 



NOGOMET / BRANKO KRAJNC - VODJA STROKOVNEGA SVETA PRI NK DRAVA 

Optimizem ma realnih osnovah 
Nogometaši ptujske Drave so dobro startali v spomladanskem delu prvenstva v drugi slovenski 
nogometni ligi: premagali so Zagorje na njihovem igrišču in zasluženo prinesli tri točke, ki veliko 
pomenijo. 

O strokovnem delu, Dravi in vsem, kar je povezano s ptuj-
skim drugoligašem, smo se pogovarjali z vodjem strotivne-
ga tirna Brankom Krajncem, trenerjem mladinske ekipe in 
nekoč odličnim levokrilnim napadalcem. 

# Kako je prišlo do vašega 
imenovanja za vodjo strokov-
nega sveta pri NK Drava? 

Branko Krajnc: "Na tem mes-
tu še nisem dolgo časa. Vprašali 
so me, ali bi bil pripravljen prev-
zeti mesto strokovnega vodje 
mlajših selekcij. Trenerji so bili 
namreč prepuščeni sami sebi. 
Ko sva z Dušanom Čehom 
pričela delati, je bilo to samoini-
ciativno. Pojavilo se je pet 
mlajših selekcij, pričelo je priha-
jati do razlik v letnikih - manjka 
nam selekcija pionirjev B. Ker 
delam z mlajšimi selekcija več 
kot osem let, razmere v klubu 
dobro poznam, zato sem sprejel 
ta izziv." 

# Koliko časa ima Drava po-
polnjene vse mlajše selekcije 
in je praktično brez skrbi za 
svojo prihodnost? 

Branko Krajnc: "Drava ima 
urejeno za tri, štiri leta, takrat pa 
bi že morala pričeti prihajati B 
selekcija. Pionirsko selekcijo 
vodi nekdanji uspešni igralec 
Dušan Hvaleč. Njegova ekipa bo 
šla med kadete, kadeti Dušana 
Čeha že prestopajo v mladinsko 
vrsto, moji mladinci v člansko. 
To je potrebno urediti dobro in 
sistematično in ta koordinacija 
naj bi bila moje delo." 

9 Kaj pa prehod mladincev 
v delo članske ekipe? 

Branko Krajnc: "Kompetence 
prvega moštva so jasne: tukaj 
odloča trener Osman Zenuno-
vič." 

# Kako so sprejeli vaše ime-
novanje? 

Branko Krajnc: "Nobenega 
podtikanja ali metanja polen 
pod noge ni bilo. Vsi se namreč 
zavedajo, da je to zelo nehva-
ležno delo. Delo pri mlajših se-
lekcijah je potrebno drugače zas-
taviti, premalo so delali, prema-
lo trenirali." 

# Kako bo s trenerji, ko bo 
njihova ekipa prestara za svoj 
dosedanji tekmovalni razred: 
bo prihajalo do rotacij? 

Branko Krajnc: "Kljub temu 
da po novih spoznanjih naj ne bi 
bilo najboljše, če bi zraven ekipe 
šli še trenerji, bo vseeno prihaja-
lo do rotacij. Sam bi še rad treni-
ral mladinsko moštvo leto ali 
dve - do njihovega prehoda med 
člane. Pri kadetski ekipi pa bo 
Dušan Čeh treniral do konca 
prvenstva." 

# Ali si želite voditi prvo 
ekipo? 

Branko Krajnc: "Seveda si 
želim. A mislim, da ima Drava 
perspektivo v svojem kadru. Po-
trebno bo potrpeti in vzdržati v 
drugi slovenski ligi, za prvo ligo 
še ni pogojev. Če bi se Drava 
obdržala v tem rangu, bo to že 

velik uspeh." 
# Drava se bo po vsej verjet-

nosti obdržala v drugi sloven-
ski nogometni ligi, še verjet-
nejša je njena pot po lestvici 
navzgor. Kaj pa jo čaka v nas-
lednjem prvenstvu? 

Branko Krajnc: "Najprej se 
mora organizirati odbor. To, da 
sloni delo na ramenih peščice 
entuziastov, je kratkoročna 
rešitev. Tudi okrepitve niso bile 
odmevne. Kljub temu sem opti-
mist. Mlajši igralci si bodo v tem 
delu prvenstva nabrali potrebne 
izkušnje in se naučili trdosti 
drugoligaškega nogometa." 

# Če malce karikiramo: 
Dravo vodijo in delajo v njej 
igralci iz sosednje Skorbe ... 

Branko Krajnc: "To je nakl-
jučje. Že takrat, ko je Drava 
igrala v MNZ Ptuj, ni bilo odbo-
r3, potrebno je bilo pripeljati 
ljudi, ki bi jo pripeljali višje. Kot 

trener mlajših selekcij sem for-
miral odbor staršev. Pokazale so 
se potrebe in smo odstopili te 
ljudi za delo v klubu. Rezultati 
so poznani. Drava uspešno igra 
v drugi slovenski nogometni ligi 
in ime organizirano delo z pom-
ladkom." 

# Koliko bi stalo sponzorst-
vo za klub, ki naj bi se boril za 
uvrstitev v prvo ligo? Ali je Ptuj 
to sposoben prenesti? 

Branko Krajnc: "Celoten pro-
gram bi stal okrog 250.000 
DEM. Sponzor bi pač prispeval 
svoj delež. V Ptuju bi se to dalo 
urediti, saj je naše mesto nogo-
metno obarvano. Velik delež bi 
naredili v klubu, le večji interes 
države do tega športa bi moral 
obstajati. Drava od države dobi 
svoje, le pomoč pri iskanju 
sponzorjev bi lahko uredili s sa-
mega vrha." 

0 Kakšna je povezava s tret-
jeligašem iz Kidričevega, klubi 
medobčinske nogometne zve-
ze in MNZ Ptuj? 

Branko Krajnc: "Glede tega 
ni najboljše urejeno. Pride nam-
reč do tega, da nekateri klubi 
zelo mastno zaračunajo za svoje-
ga igralca in to brez popuščanja. 
Ni jim cilj, da bi igralec zaigral v 
višjem rangu in napredoval. To 
bi se dalo urediti tudi drugače." 

0 Obstaja pri vas optimizem 
glede Drave? 

Branko Krajnc: "Vsekakor. Še 
posebej ker je ta na realnih osno-
vah." 

Danilo Klafnšek 

ŠPORTNI PORTRET / KARATE ISTKA LILJANA VOGRINEC 

Borilne ifešiine - ocria miru 
Liljana je na izboru za športnico leta 1995 zasedla 2. mesto. To je največji uspeh ptujskega žen-

skega karateja doslej. 
Njeni rezultati za to leto so: karate - 2. mesto na Evrop-

skem pokalu 1KSA, 3. mesto na državnem prvenstvu; kendo 
(japonsko mečevanje) - 3. mesto na Pokalu Španije. Vse re-
zultate je dosegla v članski konkurenci. Njena tekmovalna 
kariera sega v leto 1993, ko si je na državnem prvenstvu kot 
nosilka modrega pasu izborila 2. mesto ter s svojim silovi-
tim nastopom in talentom opozorila nase. V letu 1995 se je 
zraven tekmovanj udeleževala tudi demonstracij in na za-
grebškem Budo Gala Showu osvojila 2. mesto. 

Liljana je nosilka mojstrskega 
naziva druge stopnje (2. DAN) v 
karateju in modrega pasu (2. 
KYU) v kendu. Leto dni je tre-
nirala tudi aikido. 

Ob tekmovalni karieri se je že 
izkazala tudi na področju orga-
nizacije športa. Med letoma 
1992 in 1995 je bila predsednica 
karate kluba Poetovio in sodelo-
vala pri organizaciji tretjega in 
četrtega pokala Poetovio, držav-
nega prvenstva, druge državne 
lige in štirih občinskih prven-
stev. Sedaj je predsednica Aka-
demije borilnih športov. 

# Liljana, kakšni so vaši vti-
si s podelitve priznanj športni-
kom leta? 

Liljana Vogrinec: "Vesela 
sem, da živim v mestu, kjer je ta 
prireditev tako izvrstno organi-
zirana in spremljana s tolikšnim 
zanimanjem. To je dokaz, da 
tako mestnim veljakom kot tudi 
Širši javnosti ni vseeno, kaj se 
dogaja s športom. Mnoge šport-
nice iz različnih koncev Sloveni-
je so mi povedale, da pri njih 
tovrstnega izbora sploh nimajo. 

Ob tem bi se rada zahvalila 
svojemu trenerju, kajti brez nje-

gove spodbude in strokovnosti 
ne bi dosegla rezultatov, ki so 
me uvrstili v ožji krog športni-
kov leta." 

# Konec leta 1995 ste diplo-
mirali na Fakulteti za družbene 
vede. Kako ste usklajevali tek-
movalno kariero s študijem in 
službo? 

Liljana Vogrinec: "Morala 
sem si zelo dobro organizirati 
čas. Človek lahko ogromno na-
redi, če se popolnoma preda 
stvari, ki jo v nekem trenutku 

počne, pa naj je to trening, tek-
ma, študij ali služba. Potrebna je 
popolna koncentracija. Prav ta 
sposobnost je ena od osnovnih 
kvalitet, ki si jih pridobiš v bo-
rilnih veščinah in ki jo z leti 
vedno bolj obvladuješ. Vsekakor 
pa tudi brez podpore v družin-
skem krogu ne bi šlo." 

# Kolikokrat na teden treni-
rate? 

Liljana Vogrinec: "Karate in 
kendo vadim štirikrat na teden. 
Zraven tega obiskujem fitness 
center Panter, kajti brez opti-
malne telesne pripravljenosti ne 
gre. Seveda se obseg in intenziv-
nost priprav pred tekmo maksi-
malno povečata." 

# Kaj vidite v borilnih 
veščinah? 

Liljana Vogrinec: "Borilne 
veščine so zame kot oaza miru. 
Ko izvajam katerokoli od boril-
nih veščin, enostavno uživam. 
Takrat zunanji svet zame ne ob-
staja več. Po drugi strani pa mi 
karate in kendo predstavljata 
svojevrsten izziv. Z vsakim tre-
ningom ali tekmovanjem vedno 
znova preizkušam meje svoje 
psihične in fizične vzdržljivos-
ti." 

# Kakšni so vaši načrti za 
prihodnost? 

Liljana Vogrinec: "Ob borbah 
bi se rada specializirala še za 
glasbene kate, v katerih je 
možno v večji meri izraziti last-
no osebnost kot v tradicionalnih 
katah, kjer so gibi striktno 
določeni vnaprej. Prav tako si 

želim svoje znanje in izkušnje 
prenesti na mlajše, saj me naj-
bolj veseli delo z otroki." 

Jovo Zorčič 

MALI NOGOMET/ 
KMN MAJOLKA IZ VIDMA 

Zasiuieno pmrii 
Igralci KMN Majolka iz Vidma pri Ptuju so zasluženo 

osvojili naslov prvaka v prvi ligi malega nogometa pri MNZ 
Ptuj. V končnico so prišli šele po pritožbi in z zelo dobrimi 
igrami osvojili naslov prvaka, s tem pa pravico nastopa v 
kvalifikacijah za prvo slovensko malonogometno ligo. 

O delu KMN Majolka smo se pogovarjali s Frederikom 
Bračičem, predsednikom in sponzorjem ekipe. 

# Je bilo prvo mesto 
pričakovano? 

"Z ekipo in doslej doseženimi 
rezultati smo lahko pričakovali 
uvrstitev v sam vrh, a priprave 
niso potekale tako, kot bi mora-
le. Spoznali smo, da moramo v 
zadevo bolj zagristi. Proti koncu 
prvega dela smo stvari le uredi-
li." 

# A vseeno igre niso bile 
prepričljive, še posebej ne v 
prvem delu tekmovanja ... 

"Ekipa ni bila pripravljena 
tako, kot bi morala biti, in to se 
je pokazalo na rezultatih. Zadnji 
del tekmovanja je ekipo vodil 
trener Ivan Zaje, ki ima tudi ve-
liko zaslug za osvojitev prvega 
mesta." 

0 V končnici vam ni bilo 
lahko? 

"Vitomarci in Tomaž so pozi-
tivno presenetili, vidi se njihov 
napredek. To nam je dalo vede-
ti, da moramo vse tekme do 
konca odigrati maksimalno 
angažirani. Končalo pa se je 
tako, kot smo pričakovali." 

# Kako ste osebno doživljali 

srečanja, ki so odločala o nas-
lovu prvaka? 

"Mislim, da so bila vsa 
srečanja enako težka in 
odločilna za osvojitev prvega 
mesta. Naslov prvaka smo pros-
lavili zmerno in primerno osvo-
jenemu naslovu." 

# Z osvojitvijo naslova ste si 
pridobili pravico nastopa v 

kvalifikacijah za uvrstitev v 1. 
slovensko malonogometno 
ligo. Če bi pridobili pravico 
nastopa, ali bi tekmovali v tej 
ligi? 

"Vsi igralci Majolke izvirajo iz 
enega kluba velikega nogometa. 
Tako veliki kot mali nogomet 
imata svojo populacijo. Če bi že 
prišlo do tega, bi to bil nedvom-
no velik uspeh za občino Vi-
dem. Verjetno bi morali 
srečanja igrati na Ptuju. Sicer pa 
počakajmo rajši izid kvalifika-
cij. Če pa se nam ne uspe uvrstiti 
v 1. SLMN, bomo nastopili v 
novoustanovljeni drugi malono-
gometni ligi. 

Tekst In foto: 
Danilo Klafnšek 

Od leve proti desni stoje: Kozel, Zemljak, M. Mohorko, Ciglar, Zaje 
(trener), F. Bračič (sponzor); čepijo: Bračič, Ostroško, D. Mohorko, Selak 
in Bučar. 

BOKS 

V prejšnji številki smo poročali o velikem uspehu ptujskih boksarjev na državnem 
prvenstvu posameznikov v Mariboru. Tokrat objavljamo rezultate. 

Mladinci - do 18 let: lahka 
kategorija: Rakuš (BK Ptuj) -
Jančič (BK Slov. B.) 2:0; pol-
velter: Holc (KB Ptuj) - Sur-
bek (BK Slov. B.) 2:0; 
srednja: Brumen (BK Ptuj) -
Lanšteiner (BK Slov. B.) 2:0. 

Člani: papirna kategorija: 
Zelenko - b.b., zlata medalja; 
bantam: Mlakar (BK Ptuj) -
Salkič (BK Kranj) 0:2; pols-
rednja: Krajnc (BK Ptuj) -
Rašič (BK Maribor) 2:0 - pre-
daja v drugi rundi, Krajnc pro-
glašen za najboljšega boksarja 
na prvenstvu; srednja: Horvat 
(BK Ptuj) - Habjan (Slov. B.) 
2:0; super težka: Fleicher 
(BK Ptuj) - Herič (ŽBK Mari-
bor) 2:0 - predaja v drugi run-
di. 

Arman Krajnc, najboljši 
boksar prvenstva: "Ponosen 
sem, da lahko pripomorem k 
promociji kraja, iz katerega iz-

hajam. Živim sicer na Šved-
skem, vendar od tam z vesel-
jem prihajam med klubske to-
variše, treniram in tekmujem 
za BK Ptuj. Ponosen sem, da 
so me izbrali za udeležbo na 

evropskem prvenstvu, ki bo 
aprila na Danskem. Po svoji 
moči bom poskušal braniti 
naslove, ki sem jih doslej že 
dosegel, in poskušal doseči 
čim boljšo uvrstitev." 

Člani BK Ptuj - udeleženci državnega boksarskega prvenstva. 
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25. januar - črn dan slovenskih upokojentev! 
K o n č n o je v lad i le uspe lo , da se je p o l a k o m n i l a de la d e n a r j a 

s lovensk ih u p o k o j e n c e v in inval idov. To si je na vse kripl je pri-
z a d e v a l a ž e n e k a j z a d n j i let. Z n e t o č n i m i in nepr imer l j iv imi podatk i 
je načr tno kaza la s p rs tom na u p o k o j e n c e , ki d a so kr ivec za 
g o s p o d a r s k e težave Sloveni je . G o s p o d j e iz v l a d e in n jene oko l ice 
so se pri t e m spušča l i ce lo v t v e g a n o in ze lo n e v a r n o H u j s k a n j e oz. 
ne ten je m e d g e n e r a c i j s k e g a spora . S lovensk i javnost i so prika-
zoval i , d a stroški z a poko jn insko- inva l idsk i s i s tem zav i ra jo 
hitrejši razvoj , da bo d ržava zuarad i t ega bankrot i ra la , d a se bo 
poko jn insk i s is tem sesul , d a bo s e d a n j a akt ivna generac i ja imela 
niž je p o k o j n i n e kot d o s e d a n j a itd. Č e bi ti g o s p o d j e očisti l i pok-
o jn insko- inva l idsk i s is tem v s e nav lake , ki s e je po nj ihovi zas lug i 
nabra la v n j e m in van j ne sodi , bi videli , d a to v s e s k u p a j ni res. Prav 
ta n a v l a k a je kriva, da so izdatki na t e m p o d r o č j u resn ično visoki , 
z a kar pa u p o k o j e n c i ne nosi jo n o b e n e kr ivde. 

S s p r e j e t j e m z a k o n a o s p r e m e m -
b a h i n d o p o l n i t v a h z a k o n a o po-
k o j n i n s k o - i n v a l i d s k e m z a v a r o -
v a n j u b o d o v b o d o č e s l o v e n s k i 
u p o k o j e n c i n a s i lo d a j a l i v e č na 
"o l t a r g o s p o d a r s k e g a r azvo ja" Slo-
v e n i j e k o t dos le j . G l e d e na t o i m a -
jo n a j b r ž p r a v i c o i z v e d e t i , k o l i k o 
b o d o v ta n a m e n d o d a t n o p r i m a -
k n i l i g o s p o d j e D r n o v š e k , P e t e r l e , 
G a s p a r i , K o p a č i n vsi t i s t i , ki so 
s o d e l o v a l i p r i n a s t a j a n j u tega za-
k o n a i n k i so g l a sova l i z a n j . Č e 
s a m i n e b o d o n i č e s a r p r i s p e v a l i , je 
t o , k a r so n a r e d i l i s l o v e n s k i m u p o -
k o j e n c e m , s k r a j n o n e m o r a l n o de-
j an j e . 

P r a v i j o , da g r e le za s e d e m m i l i -
j a rd to la r jev . N e v e r j e t n o , k a k o 
m a l o d e n a r j a je v l ad i p o t r e b n o , da 
se b o S l o v e n i j a z n e b i l a g o s p o d a r -
s k i h t ežav! S a m o d o b e r o d s t o t e k 
p r o r a č u n a ! Ta d e n a r b i g o s p o d j e 
m i r n e d u š e p r i h r a n i l i z r a c i o n a l -
n e j š o d r ž a v n o u p r a v o , z z m a n j š a n -
j e m p o t o v a n j f u n k c i o n a r j e v p o 
s v e t u , z m a n j r a z k o š n i m i p r i r e d i t -
v a m i , z m a n j d r a g i m i a v t o m o b i l i , 
l u k s u z n i m i z g r a d b a m i i td . Toda t o 
o č i t n o n e gre . T a k š n i h p r i h r a n k o v 
si S l o v e n i j a n e s m e p r i v o š č i t i , sa j 
b i " t rpe l n j e n ug l ed ! " Al i r e s? 

I n k a k o z a v a j a j o č e so de lova l i 

p r e d s t a v n i k i v l a d e s p r e d s e d n i -
k o m n a če lu , k o so o b r a z n i h p r i -
l o ž n o s t i h " p r i p r a v l j a l i t e r e n " za 
s p r e j e m z a k o n a o p o k o j n i n s k o - i n -
v a l i d s k e m z a v a r o v a n j u v d r ž a v -
n e m z b o r u . G o v o r i l i so , da se b o d o 
p o k o j n i n e še le s t e m i s p r e m e m b a -
m i g i b a l e v s k l a d u s p l a č a m i , da se 
p o k o j n i n e n e b o d o zn i ža l e , da n e 
b o n e g a t i v n i h p o r a č u n o v i t d . Ta je 
s eveda b o s a , k a j t i o b v s e m n j i h o -
v e m l e p o r e č j u b o d o p o u v e l j a v i t v i 
t ega z a k o n a m e s e č n i d o h o d k i u p o -
k o j e n c e v n i ž j i i n v e d n o b o l j b o d o 
z a o s t a j a l i za p l a č a m i . 

D o g a j a n j e v d r ž a v n e m z b o r u o b 
s p r e j e m a n j u t ega z a k o n a je b i l o 
t u d i s i ce r n e n a v a d n o . L D S i n 
S K D s ta s s v o j i m i in n e k a t e r i m i 
g l a sov i o p o z i c i j e z a g o t o v i l i sp r e -
j e m tega z a k o n a . Z L , k i je s i ce r 
g l a s o v a l a p r o t i z a k o n u , je žal v e n -
d a r l e n a n e k i n a č i n t u d i b o t r o v a l a 
n j e g o v e m u s p r e j e m u , sa j je p r e d -
h o d n o da la p r i s t a n e k n a p r e d l o g 
p r o r a č u n a i n z n i ž a n j e p r i s p e v n e 
s t o p n j e , k a r je m o r a l o i m e t i za 
p o s l e d i c o z n i ž a n j e p o k o j n i n . Z a n i -
m i v o je, da so o t e m s t r a n k e s lo-
v e n s k e p o m l a d i r a z l i č n o g la sova le . 
D a l j e , o p o z i c i j a , k i n a j b i b i l a p o 
p r i č a k o v a n j u p r o t i p r e d l o g u v l a d e , 
je s k u p a j z v l a d n o Z L z b r a l a le 
s k r o m n i h š e s t i n d v a j s e t g l a sov 

p r o t i z a k o n u . Več k o t d v a j s e t pos -
l a n c e v n i g l a s o v a l o ali pa n i s o b i l i 
v d v o r a n i . R e z u l t a t g l a s o v a n j a do-
v o l j u j e d o m n e v o , d a je v l a d a 
p o s k r b e l a , da so b i l i p o s l a n c i , k i s o 
jo p o d p i r a l i , p o l n o š t e v i l n o p r i s o t -
n i in " z d i s c i p l i n i r a n i " ( ce lo n e k a -
t e r i p o s l a n c i - u p o k o j e n c i so g laso-
va l i za z a k o n ! ) , m e d t e m k o n e k a -
t e r i h , k i b i m o r d a p o d p r l i u p o k o -
j ence , n i b i l o v d v o r a n i . K o t da je 
t o n e k d o s p r e t n o z r ež i r a l ! O b t e m 
se s a m o p o seb i p o n u j a v p r a š a n j e , 
ali so b i l a t o z g o l j n a k l j u č j a ali pa 
je š lo za v n a p r e j p r i p r a v l j e n sce-
n a r i j , ki je i m e l za c i l j p o b r a t i u p o -
k o j e n c e m dena r . K d o b i v e d e l ! 

B i t k o s m o t o k r a t u p o k o j e n c i si-
ce r i z g u b i l i , t o d a v o j n e v l a d a še 
z d a l e č n i d o b i l a . Z a s v o j e p r a v i c e 
se b o m o b o r i l i še n a p r e j . T u d i za 
te , k i so n a m j ih s e d a j t a k o g r o b o 
p o b r a l i . S i ce r pa b o m o u p o k o j e n c i 
i m e l i p r i l o ž n o s t , da se v s e m , k i so 
t o k r a t b r e z k a n č k a s r a m u poseg l i 
p o n a š i h z a s l u ž e n i h i n p l a č a n i h 
p r a v i c a h , p r i m e r n o o d d o l ž i l i in 
z a h v a l i l i n a l e t o š n j i h d r ž a v n o z -
b o r s k i h v o l i t v a h . N a j n e r a č u n a j o , 
da b o m o d o t a k r a t p o z a b i l i n a č r n 
d a n s l o v e n s k i h u p o k o j e n c e v - 25. 
j a n u a r ! 

Emil Tomazič, 
DeSUS Maribor 

"Ptujska denacionalizacija" 
P o d t e m n a s l o v o m se še v e d n o pojavl ja jo nespošt l j iv i č lanki o 

n e u č a k a n i h kmet ih s P tu jskega polja, ki h o č e j o svo jo zeml jo 
naza j , o n j i h o v e m s k u p i n s k e m sojenju , ker so lani na svoj im 
p o v r š i n a m ust rezn ih površ inah orali s e d a j d r ž a v n o zeml jo . T a k o 
je bi lo r e c i m o z a p i s a n o v tedn iku 7 D d n e 1 2 . 2 . 9 6 . K t e m u pisanju 
naš ih m e d i j e v d o d a j a m š e svoje mnen je : 

K m e t j e , pa še k d o , o zadev i m i s -
l i m o d r u g a č e , n a m r e č da t o n i b i l a 
n e u č a k a n o s t i n p o h l e p , le o b l i k a 
p r o t e s t a d o o b l a s t i , k i v d e m o k r a -
ci j i n a j n e b i b i l g r e h , k e r ta zav-
l a č u j e s p o p r a v k o m k r iv i c , s t o r j e -
n i m l j u d e m v k o m u n i z m u , o z i r o -
m a n a m d a j e o b č u t e k p r o l o n g i r a -

n o s t i b i v š e g a r e ž i m a , k a k o r da so 
k m e t j e še n a p r e j "na jveč j i sov-
r a ž n i k i l j u d s t v a " k o t t e d a j . Vsa za-
deva je n a m r e č b i l a s p e l j a n a na 
n a i v n o p l a t p r e k n e o d v i s n e g a 
s o d s t v a k o t p r i v a t n a t o ž b a z o p e r 
o b i č a j n o m o t e n j e poses t i . 

O za n e k a t e r e s p o r n i a r o n d a c i j i 

pa n a s l e d n j e : K e r še d a n e s k m e t j e 
n e p r e m o r e j o h e l i k o p t e r j e v , 
p r e d v s e m p a n e t a k i h o r j a š k i h , da 
b i p r e s t a v i l i vse p o t r e b n o o r o d j e 
za o b d e l a v o svo jega n e k o č o d v z e -
t ega k o s a z e m l j e t a m d a n e s n e k j e 
b o l j v s r e d i n i a g r a r n e g a k o m p l e k -
sa, so si o b t e j p r i l i k i p r i p a d a j o č e 
k o s e o d m e r i l i n e k j e n a z a č e t k u 
k o m p l e k s a . M i s l i m p a , da b i s t v e -
n o d r u g a č e n e b o t a k r a t , k o b o š lo 
za u r a d n o o d m e r i t e v . R a z u m l j i v o 
pa m o r a b i t i v s a k e m u , da se je v 
t e h p e t d e s e t i h l e t i h n e k a j le m o r a -
lo s p r e m e n i t i , k a r se t i če k u l t i v i -
r a n j a a g r a r n i h p o v r š i n , sa j s m o 
v e n d a r v to p l ačeva l i vsi . 

Z d a j p a k t e m u , k d o k o m u re-
s n i č n o m o t i p o s e s t ! S k l i c u j o č se 
n a r e s n i č n o p r a v i č n o s t i n ves t , n e 
n a j u r i z e m , sa j je v e n d a r l e " n e o d -
v i s n o " s o d s t v o o b s t o j a l o t u d i ta-
k r a t , k o so se t e k r i v i c e de la le , pa 
m e n i m , da g r e v ce lo t i g l e d a n o za 
m o t e n j e p o s e s t i p r a v t e m o š k o d o -

v a n c e m - k m e t o m , k i so b i l i s e d a j 
o b s o j e n i za is t i p r e d m e t . Al i ti r es 
n e t r p i j o m o t e n j n a s v o j i h poses t -
v i h že s k o r a j p e t d e s e t le t , pa b i še 
m o r a l i n a p r e j ? Z a k a j je o b s o j e n le 
e n k r i v e c ? Al i n e g r e za n e k o v r s t o 
s o d n e z m o t e ? 

V e m , d a p r a v n i r e d v p r a v n i 
d r ž a v i m o r a b i t i in da je d e j a n s k o 
v s a k r š n o m o t e n j e pose s t i k a z n i v o 
d e j a n j e . M i s l i m pa t u d i , da je t o 
o b č u t l j i v o z a d e v o p o t r e b n o p o g l e -
d a t i t u d i iz d r u g e p l a t i i n n a t o n a j -
ti n e k a j s p r e j e m l j i v e g a za o b e s t r a -
ni . Č e g r e za p r a v i c o , p o t e m n a j 
g r e p o cel i č r t i . P o m i r j a j o č e s p r a v -
n e b e s e d e o š k o d o v a n i m k m e t o m , 
p r e d v s e m pa h i t r a r e š i t ev o z i r o m a 
v r n i t e v n j i h o v e g a i m e t j a b i v s e k a -
k o r b i l a n e k a r e h a b i l i t a c i j a , n e da 
se j ih še d a n e s , po t o l i k o l e t i h , k o t 
t a k r a t s s k u p i n s k i m i s o d b a m i in 
k r e p k i m i n e s p o š t l j i v i m i n a s l o v i 
o b r a v n a v a p o m e d i j i h . 

Raj ko Topolovec, Ptuj 

GORAN CEBULJ / S K R I V N O S T M E Š A N J A PIJAČ - 9 . 

Portsko vino 
N e k d a j se je v ino k r a l j e v in 

u g l e d n i h a n g l e š k i h k l u b o v v i -
s o k e d r u ž b e i m e n o v a l o por t , 
d a n e s p a je portovec a l i por t -
sko v ino n a vol jo v s e m . 

Leto 1860 je pomembno leto v 
zgodovini portskega vina, saj so ga 
takrat angleški trgovci z vinom prvič 
obogati l i z vinskimi destilati, da bi za-
gotovili njegovo obstojnost na dolgi 
vožnji z ladjo iz Portugalske v Anglijo. 
Takrat niso vedeli, da dodatek alko-
hola v vinu zadrži njegov razvoj in s 
tem vino pridobi popolnoma druge 
vrednote in lastnosti. Tako odkrita 
metoda se je kasneje izpopolnila, 
vendar v bistvu do danes prav nič 
spremenila. 

Portsko vino, portovec ali portugal-
sko likersko vino je svetle ali temne 
barve in ga pridobivajo le na omeje-
nem območju v dolini reke Douro, 
približno sto kilometrov vzhodno od 
mesta Porto, po katerem je vino do-
bilo ime. Pridobivajo ga iz belih in 
rdečih sort grozdja, tako da delno 
prevretemu moštu dodajo 1 del vin-
skega destilata na pet delov vina in 
tako zaustavijo proces vrenja. Po 
vsakem pretoku pa dodajo še toliko 
vinskega destilata, da na koncu vse-
buje od 19 do 22 odstotkov alkoho-
la. Zorenje vina poteka v velikanskih 
skladiščih tudi do 50 let, šele po de-

setih letih pa sme vino dobili oznako 
"velho", kar pomeni da je staro več 
kot deset let. Ves postopek proiz-
vodnje vina porto ureja približno 200 
let star zakonik, ki sodi med najsta-
rejše vinske zakone na svetu. 

Po kakovosti so portska vina raz-
deljena na več skupin: vintage port, 
ki je kakovostno vino iz rdeče sorte 
grozdja in je staro najmanj tri leta, 
late bottled vintage je oznaka, ki jo 
vino pridobi s 4- do 6-letnim staran-
jem, erusted port je podobna prve-
mu, le da je njegova proizvodnja 
omejena, najbolj razširjena vrsta por-
ta pa je tawny port, ki s staranjem v 
hrastovih sodih pridobi svojo megle-
no rjavo barvo. Znan proizvod je tudi 
white port, ki je proizveden iz bele 
sorte grozdja in je v primerjavi z 
rdečimi vrstami izredno suh, zato je 
primeren kot aperitiv. 

Portsko vino je tudi pri pripravi 
mešanih pijač zelo uporabno, zato 
sem za vas pripravil recepturo z 
osnovo portskega vina. Za tiste, ki 
imate radi sladke mešane pijače, pa 
sem zmešal pijačo svvimming pool 
(plavalni bazen), ki slovi po vsem sve-
tu. O b pripravi vam želim obilo za-
bave. 

PORTOVEC 
Z a e n o p i j a č o p o t r e b u j e m o : 

5 cl portskega vina 
2 cl konjaka 
12 cl rdečega vina 

P i j a č o p r i p r a v l j a m o v g o s t o v e m 
k o z a r c u , k i ga p r e d t e m d o v r h a 
n a p o l n i m o z l e d o m in t r e m i rez i -
n a m i p o m a r a n č e . P r e d s e r v i r a n -
j e m d o b r o p r e m e š a m o z b a r s k o 
ž l ico . 

SVVIMMING POOL 
Z a e n o p i j a č o p o t r e b u j e m o : 

3 cl vodke 
3 cl likerja Adria plavi 
2 cl sladke smetane 
10 cl ananasovega soka 
2 cl kokosovega likerja 

P r i p r a v l j a m o v r o č n e m m e š a l -
n i k u . D e k o r i r a m o z j a g o d o in 
p o s t r e ž e m o v v e l i k e m t u m b l e r ko -
z a r c u z z d r o b l j e n i m l e d o m . 

PTUJ / PLESNA SOLA URŠKA 

Zaplešimo skupaj 
P l e s n a šola U r š k a je s v o j o p l e s n o d e j a v n o s t v P t u j u p r i č e l a v 

l e t o š n j e m š o l s k e m le tu . N j i h o v e p l e s n e s k u p i n e d e l a j o p o n e k a t e r i h 
š o l a h , o b t o r k i h p o p o l d a n pa v š p o r t n i d v o r a n i M l a d i k a . N j i h o v p r o -
g r a m je n a m e n j e m v s e m g e n e r a c i j a m - o d p l e s n e p r i p r a v n i c e za 
p r e d š o l s k e o t r o k e d o šo le za o d r a s l e . U č i j o l a t i n s k o a m e r i š k e , s t a n d -
a r d n e , d r u ž a b n e , d i s c o i n s k u p i n s k e p lese , r o c k ' n ' r o l l , jazz, s t e p , t e c h n o 
... Svo j e de lo so že p r i k a z a l i o b l e t o š n j e m p u s t u . 

U r š k i n i p l e s a l c i s o s e p r e d s t a v i l i v p u s t n e m š o t o r u . 

B r a l c i T e d n i k a l a h k o s t o n a r o č i l n i c o k u p i t e k n j i g o V e -
k o s l a v a G r m i č a " M o j a m i s e l " s 1 7 % p o p u s t o m p o c e n i 
1 . 9 9 0 , - S I T . K n j i g o b o s t e p r e j e l i p o p o š t i . C e n a 
v k l j u č u j e p r o m e t n i d a v e k i n s t r o š k e p o š t n i n e . 
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VEK0SIAV GRMIČ / MOJA MISEL (odlomki - 2) 

Svobodam odgovornost 
Č l o v e k o v o o s e b n a o d g o v o r n o s t j e d r u g a s t r a n č l o v e -

k o v e s v o b o d e . A b s o l u t n i d e t e r m i n i z e m a l i f a t a l i z e m 
z a n i k a v s a k o r e s n i č n o m o ž n o s t s v o b o d n e g a o d l o č a n j a . 
S t e m p a t u d i o d k l a n j a p o j e m o s e b n e o d g o v o r n o s t i . 
N a s p r o t n o p a z a g o v o r n i k i č l o v e k o v e s v o b o d e p r i z n a -
v a j o i n p o u d a r j a j o č l o v e k o v o o s e b n o o d g o v o r n o s t . 
O s e b n a I n m o r a l n a o d g o v o r n o s t s ta n a r a v n o s t d o k a z , 
e t i č n i d o k a z z a č l o v e k o v o s v o b o d o . I n res n o b e n a 
č l o v e š k a d r u ž b a n e s p r e j e m a v c e l o t i f a t a l i s t i č n i h p o g -
l e d o v n a č l o v e k a , a m p a k se o p r i j e m a t u d i a v t o n o m i s -
t i čn ih r e š i t e v i n s a n k c i o n i r a n j a o d g o v o r n o s t i . 

Človek je torej za svoje ravnanje tudi odgovoren, čeprav lahko marsi-
kaj zmanjšuje to odgovornost, ker zmanjšuje svobodnost. Včasih pa jo 
tudi onemogoči, izključi. Odgovoren biti za nekaj se namreč pravi spre-
jemati tisto za popolnoma svoje, se s tistim ravnanjem poistiti in prizna-
vati razlog zanj v sebi, v svoji odločitvi, prav tako pa sprejemati tudi pos-
ledice, ki sledijo. Čut za odgovornost včlenjuje nasploh neko mero 
ponižnosti, skromnosti, zavest dolžnosti in priznanje, da so človeku pos-
tavljene neke meje za njegovo odločanje in ravnanje. 

Odgovoren je človek kot oseba pred seboj, pred svojo vestjo, pred 
človeško družbo, katere del je; pred okoljem, naravo, ki ji pripada, ki 
ima neke svoje pravice in je od nje odvisen; pred Bogom končno, česar 
se seveda lahko zaveda samo tisti, ki je veren v ožjem pomenu. Različne 
redukcije razumevanja človeka kot osebe imajo gotovo posledice za re-
dukcijo v razumevanju njegove odgovornosti. 

V zvezi z odgovornostjo moramo sedaj še posebej poudariti dejstvo, ki 
smo ga že omenili, da je namreč človekova svoboda bolj svoboda za 
nekaj kakor prostost od nečesa. Človek je res svoboden, če je zvest sa-
memu sebi, če se čuti odgovornega sebi, kolikor ga razumemo kot bitje 
z več razsežnostmi, kot osebo v polnem pomenu, kolikor gledamo nanj 
celostno kot na individualno, družbeno, kozmično naravnano in reli-
giozno bitje. Kar zadeva religioznost, razume človek svobodo kot po-
darjeno in od Boga zamejeno in je v tem pogledu zagovornik teonomi-
je, ne gole avtonomije. A kljub temu velja tudi zanj ali velja še bolj, da 
mora svojo svobodo in odgovornost predvsem razumeti kot zvestobo 
sebi, svoji osebni biti z vsemi njenimi razsežnostmi. 

Iz izkustva tudi vemo, da marsikaj nasprotuje človekovi svobodi, kakor 
je bilo prav tako že povedano, in da zato moramo jemati svobodo 
predvsem kot nalogo, kot nekaj v čemer lahko napredujemo ali raste-
mo, lahko pa tudi nazadujemo in tako postanemo vedno bolj sužnji, 
smo vedno manj svobodni. Vemo, da nas k temu nagibajo notranji in 
zunanji dejavniki, fizični ali moralni nagibi in vplivi. Vse, kar nasprotuje 
kategoričnemu imperativu, nasprotuje končno tudi resnični človekovi 
svobodi in človek lahko tako postane velikan, ki so ga zvezali Liliputanci 
- povsem nesvoboden. Vest je v resnici garant naše svobode, ker je ga-
rant naše zvestobe sebi. Da, vest je tudi garant našega čuta odgovor-
nosti, prebujenega čuta odgovornosti. Lahko pa bi prav tako rekli, da so 
merilo človekove svobode in odgovornosti splošno človeške kvalitete, se 
pravi, da je človek resnično svoboden in se lahko čuti odgovoren za svo-
je odločanja in ravnanja, kolikor so mu te kvalitete svete in se hoče v 
skladu z njimi ravnati. Sem spada posebej ljubezen, ki razširja in odpira 
človekov jaz ter ga varuje pred zlom, ki je neljubezen, pomanjkanje lju-
bezni, oženje človekovega jaza, egoizem. Dr. M. Scott Peck pravi v tej 
zvezi: »Toda čim večje je naše zavedanje, tem več podatkov moramo 
asimilirati in vgraditi v naše odločanje. Več vemo, bolj zapletene posta-
nejo odločitve. Toda čim več vemo, tem bolj nam je omogočeno, da 
predvidevamo, kaj se bo zgodilo.« Ljubezen, ki razširja in odpira člove-
kov jaz, da, človekovo zavest, je torej pogoj za svobodno odločanje in 
odgovornost, je pogoj za človekovo zvestobo sebi in duhovno rast. Ni 
čudno tudi, da je pogoj, da, najgloblja vsebina človekove religioznosti. 
Za kristjana je Bog evangelija Bog ljubezni, je ljubezen. 

Zapiranje vase, v svoj zožen jaz, egoizem, strah pred spreminjanjem 
stanja, kakršno pač trenutno je, strah, da bomo mogoče izgubili tisto, 
kar imamo, če si bomo drznili iti dalje, preseči doseženo in nekakšna le-
noba v tem pogledu onemogočajo ljubezen, svobodo in prebujeni čut 
za odgovornost ter sploh duhovno rast, ki je rast iz ljubezni, svobode in 
zavesti odgovornosti, kakor tudi življenje iz največje mere zavesti sploh, 
iz Boga. Vse, kar širi človekovo zavest, kar mu daje duhovno moč, 
spolnjuje tudi njegovo resnično svobodno odločanje in mu omogoča 
resnično odgovornost, da, stik z Bogom. Tukaj se nam pokaže izreden 
pomen samorefleksije, meditacije in življenja iz ljubezni za duhovno rast, 
svobodo in odgovornost, za resnično človeškost, resnični humanizem. 
Čim izrazitejša je človekova usmerjenost v brezmejnost, tem svobodnejši 
je in tem laže prevzema nase odgovornost za vse, kar dela. 

Rekli smo že, da je odgovornost druga stran svobode. Čim bolj se člo-
vek zaveda svoje resnične svobode, tem bolj se zaveda tudi svoje odgo-
vornosti. Hkrati pa duhovna rast, širjenje zavesti pomeni za človeka na-
por in negotovost, tveganje. Zato je razumljivo, da prihaja vedno znova 
do strahu, strahu tudi pred svobodo in bega pred njo, do iskanja var-
nosti brez svobodnega odločanja in odgovornosti. J. Musek ugotavlja: 
»Obstaja pa tudi možnost, da so sodobne različice fatalizma svojevrsten 
idejni odraz krize odgovornosti, ki je po našem mnenju ena najpogub-
nejših bolezni časa, v katerem živimo. Svobodno odločanje in osebna 
odgovornost sicer obstajata, a se kažeta v skrajno zaostreni dilemski 
obliki. Človek dejansko še nikoli lastne usode ni tako dobesedno imel v 
svojih rokah, kakor jo ima danes. Še nikoli ni bilo človeštvo v celoti 
soočeno s tako usodnim izborom, s tako usodno odločitvijo med življen-
jem in uničenjem, kakor je danes. Odgovornost je izredno zaostrena in 
nikakor ni čudno, da jo doživljamo tudi kot breme; ni čudno, da se poj-
avljajo številni poskusi, da bi se odgovornosti otresli z najrazličnejšimi 
oblikami in načini bega pred svobodo.« Takšna situacija pa predstavlja 
plodna tla za tiste, ki drugim kratijo svobodo z brezobzirnim gospodo-
vanjem in vladanjem nad njimi, s svojo avtoritarnostjo. Spomnimo se 
velikega inkvizitorja v Bratih Karamazovih Dostojevskega, ki izjavlja Kris-
tusu, da so ljudje sami prišli in ponudili svojo svobodo inkvizitorskim av-
toritetam. Svoboda in odgovornost sta jim bili pretežko breme. 

Ljudje, ki dejansko niso sami notranje v pravem pomenu svobodni, ki 
jih razjeda nezaupanje vase, ne zaupajo tudi drugim ljudem in jim ne 
privoščijo svobode. Zidajo pa konec koncev prav tako na verjetnosti nji-
hovega strahu pred svobodo in na pripravljenosti, da se zato odpovedo 
svobodi in odgovornosti. Da, taki ljudje se potem zapirajo v svoj ozki jaz 
in se zatekajo v iluzorno gotovost samovolje. Naravnost obsedeni pos-
tanejo z močjo in oblastjo, ker jih je strah pred svojo resnično svobodo, 
sproščenostjo in svobodo drugih. Medtem pa ko pomanjkanje lastne 
svobode in čuta odgovornosti pokrivajo s samovoljo in brezobzirnim 
uveljavljanjem sebe, teptajo hkrati svobodo drugih z vsakovrstnim nasil-
jem makiavelijske moči in oblasti. 
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Kuhtusu nasveti 
Poln/eni 
zrezki 

Že zadnjič sem omenila, da bo 
tokratni prispevek namenjen 
polnjenim zrezkom. Najpogos-
tejši polnjeni zrezki so ljubljan-
ski, švicarski, cordon bleu in po-
dobni. Ljubljanskega pripravi-
mo tako, da vrežemo iz telečjega 
stegna zelo tanko rezino mesa in 

jo napolnimo z jajčnim sirom in 
rezino šunke. Jajčni sir pripravi-
mo tako, da cela jajca razžvrklja-
mo, jih narahlo solimo in popra-
mo (če imate beli mleti poper, je 
zelo dobro, če začinite z njim za-
radi lepšega videza) in dodamo 
še mleko ali kislo smetano (raz-
merje med jajci in mlekom je 
ena proti ena, na primer če vza-
mete eno jajce, je dovolj ena 
žlica kisle smetane ali mleka). 
Če uporabljate kislo smetano, 
dobite veliko kompaktnejši 
jajčni sir. Pripravljeno zmes 
nato vlijemo v manjšo posodo, 
lonec, kožico ali pekač, obložen 
z alufolijo, posodo dobro pokri-
jemo s pokrovko ali folijo, nato 
jo postavimo nad drugo posodo 
s toplo vodo in počasi kuhamo 
petnajst do dvajset minut oziro-
ma tako dolgo, da se masa strdi. 
Kuhani jajčni sir takoj izsiplje-
mo in odluščimo od folije ter ga 
ohladimo. Narežemo ga na pri-
merne rezine. Na polovico zrez-
ka najprej položimo rezino 
šunke, na šunko položimo rezi-
no jajčnika oziroma jačnega sira, 
po robo narahlo potresemo 
moko, meso prekrijemo čez 
jajčni sir in šunko ter s kladi-

vom narahlo potolčemo po robu, 
da se meso sprime. Tako pri-
pravljene zrezke pariško panira-
mo, tako da jih povaljamo v 
moki, nato v raztepenih jajcih in 
postopek ponovimo. Zrezke 
ocvremo. V primerjavi z dunaj-
skimi zrezki polnjene cvremo 
dve do tri minute dalj časa. 

Še o švicarskem zrezku: pri-
pravimo ga tako, da zrezek na-
polnimo z gnjatjo, nanjo 
položimo rezino švicarskega 
sira, pri nas lahko uporabimo 

kvaliteten naš sir, po robu prav 
tako potresemo z moko, da se 
meso lepše zalepi, in nato na-
rahlo potolčemo s kladivom. 
Zrezke dunajsko paniramo, tako 
da jih povaljamo najprej v moki, 
nato v raztepenih jajcih in na 
koncu v drobtinah. Zraven 
ljubljanskih in dunajskih zrez-
kov ob serviranju ponudimo 
krhelj limone. Limona se z 
ocvrtimi jedmi ujema z okusom, 
limonin sok pa rahlja ocvrto 
skorjo. 

Zraven teh zrezkov poznamo 
še veliko različnih zvitkov, kot 
so praški zvitek, ocvrte ruladice z 
zeliščnim maslom, različne kuhane 
ruladice z različnimi nadevi, te 
na primer lahko nadevamo z ze-
lenjavo, kot je korenje, kisle ku-
marce, por, in tudi s sadjem. 
Sploh suho sadje je zelo primer-
no, vendar ga dodajamo v 
manjših količinah, da ne daje 
premočnega okusa. 

Praške zvitke pripravimo tako, 
da iz telečjega stegna, frikando-
ja, vrežemo tanke zrezke, nadev 
pa pripravimo tako, da segreje-
mo manjšo količino maščobe, na 
njej prepražimo grah, ki smo ga 
najprej skuhali v slani vodi do 

polovice, če pa uporabljate grah 
iz pločevinke, kuhanje ni po-
trebno, dodamo na kocke nare-
zano gnjat, primešamo 
razžvrkljano jajce in pražimo to-
liko časa, da zmes oziroma jajce 
zakrkne. Tako pripravljen na-
dev ohladimo, ga enakomerno 
razporedimo po zrezku, močno 
zavijemo in pritrdimo z lesenim 
nabodalcem ali zobotrebcem ali 
za vežemo z vrvico. Praške zvitke 
na hitro opečemo, prilijemo 
telečjo osnovo, zgostimo s pod-
metom in počasi dušimo do 
mehkega. Omako na koncu iz-
boljšamo s kislo smetano ter do-
damo še par kapljic limoninega 
soka. 

Upam, da ste si znanje o ku-
hanju zopet nekoliko obogatili. 
Doma zrezke lahko sicer še zme-
raj pripravljate tako, kot ste jih 
do sedaj, prav pa je, da veste, 
kakšne naj bi dobili v gostinskih 
lokalih. 

Nada Pignar, 
učiteljica kuharstva 

OCVRTE ZELIŠČNE 
RULADICE 
Za 5 oseb potrebujemo: 
- 5 telečjih ali svinjskih zrezkov 
po 15 dag 
- zeliščno maslo: 10 dag masla 
ali margarine, sol, poper, fino 
sesekljana zelišča: peteršilj, 
drobnjak, pehtran, zelena... 
-10 dag moke 
-2 jajci 
-10 dag drobtin 
- maščoba za cvrenja 

Zrezke narahlo potolčemo, jih 
solimo in popramo, nato pripra-
vimo zeliščno maslo, tako da 
maslo penasto umešamo, doda-
mo sol in poper ter fino seseklja-
na zelišča (če nimate vseh zelišč, 
lahko uporabite vsaj enega, na 
primer peteršilj). S pomočjo 
žlice damo na zrezek zeliščno 
maslo, zrezek zavijemo v mladi-
co, dobro stisnemo in dunajsko 
paniramo. Ruladice v vroči 
maščobi na hitro ocvremo. Mas-
lo v sredini daje mladicam zelo 
fin okus, meso pa pridobi tudi 
sočnost. 

Veliko uspeha pri pripravi 
vam želim. 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. KLIN. PSIH. / 
DUŠEVNO ZDRAVJE OTROK IN MLADOSTNIKOV 

Neugodni odnosi v družini 
2. nad. 
Pa si poglejmo še nekatere pa-

tološke interakcijske moduse. 
3. PSEVDOSKUPNOST 
Poznamo dva tipa psevdoskup-

nosti. Pri prvem prevladuje pri 
družini nekakšen razcep, pri 
drugem pa strukturni premik. 
Za prvi tip dmžine je značilno, 
da starša d mg dmgega 
ponižujta, zaničujeta ali devljeta 
v nič. Pri drugem tipu dmžine 
česa takega sicer ni, pač pa se 
eden od zakoncev "zaradi ljube-
ga miru" in skupnega življenja 
žrtvuje in prilagodi svojemu bo-
lestnemu in motenemu partner-
ju. V bistvu gre torej za ne-
kakšno večkrat podzavestno 
maskiranje konfliktov. Zato 
taka dmžina lahko daje videz 
harmonije, čeprav vladajo v re-
snici v njej vse prej kot mental-
nohigiensko ugodne razmere. 

3. MISTIFIKACIJA 
To je v bistvu dmga oblika 

niaskiranja konfliktov v dmžini. 
Posebno žene, ki so v bistvu pra-
ve žrtve svojih mož, skušajo 

okolici, predvsem pa otrokom 
dopovedati, da je to, kar vidijo, 
"povsem v redu in normalno", da 
je tako v vseh zakonih, da je 
dolžnost žene potrpeti ipd. 
Takšne mistifikacije se oprijema 
in se z njo tolaži mati, ki nima 
dovolj moči, da bi karkoli spre-
menila v svojem življenju in za-
konu; to zelo neugodno vpliva 
tako na sina kot na hčer, saj jima 
popolnoma skrivi podobo sveta 
in še zlasti odnose med spoloma 
in v zakonu. 

4. NEKSUS 
Bistvena značilnost tega odno-

sa v družini je, da se vsako de-
janje posameznega člana pojmu-
je, kot da vpliva in se nanaša na 
vse dmge člane. Do navidezne 
enotnosti v dmžini pride v tem 
primem tako, da se vsakdo od-
pove svoji svobodi in individu-
alnosti in da vsi člani budno pa-
zijo, da se ne bi zgodilo nič take-
ga, kar bi lahko podrlo navidez-
no ravnotežje. Tistega, ki v 
dmžini pokaže željo po avto-
nomnosti ali kritizira toge odno-

se v njej, drugi člani prej ali slej 
onemogočijo. 

6. OTROK KOT "GREŠNI 
KOZEL 

Nekateri starši si ne morejo 
priznati, da so nesrečeni, ker je 
njihov zakon zavožen ali ker ne 
znajo živeti tako, kot so si nekoč 
želeli. Zato iščejo krivca za svoje 
nesreče in ga pogosto najdejo v 
svojem otroku. Tedaj se jim ne-
nadoma zazdi, da bi bilo v njiho-
vem življenju vse boljše in lepše, 
če bi se otrok več učil, bil bolj 
priden, natančen ali poslušen. 
Ker je takim staršem vedno po-
trebna samoprevara, iz dneva v 
dan iščejo napake pri otroku in 
mu nekaj očitajo, dokler ga 
končno osebnostno popolnoma 
ne zmedejo in ne zasujejo z 
občutki krivde in nemočnega re-
volta. Izkušnje iz psihoterapevt-
ske prakse kažejo, da se starši lo-
tijo naslednjega otroka, kakor 
hitro takega otroka ozdravimo. 
Če je bil otrok edinec in nimajo 
več kje iskati krivca, pride 
običajno konflikt med staršema 

nemaskirano na dan. 

7. NEPOPOLNA DRUŽINA 

Pri neki slovenski raziskavi je 
bilo ugotovljeno, da izhaja vsak 
peti osebnostno moteni mla-
dostnik iz nepopolne družine 
(pod nepopolno dmžino razu-
memo, da je bil v starosti otroka 
do desetih let zaradi razlogov, 
kot so nezakonsko rojstvo, smrt, 
ločitev zakoncev, odselitev in 
podobno, vsaj eden od staršev 
dalj časa odsoten iz družine). 

O nepopolni dmžini je že veli-
ko napisanega. Najpogosteje v 
njej manjka oče. Koliko motenj 
kaže npr. nezakonsko rojeni 
otrok, je v veliki meri odvisno 
od reakcije matere na to situaci-
jo, kako poteka življenje v tej ne-
popolni dmžini, kakšne 
možnosti zgledovanja ima otrok 
in koliko je bil star otrok ob iz-
gubi očeta. 

To temo bomo končali nas-
lednjič. 

mag. Bofan Sinko 

V vrtu 
Kjer smo se v SADNEM 

VRTU namenili saditi ali pod-
sajati sadno drevje, bo zaradi 
letošnje dolgotrajne zime s 

I spomladanskim sajenjem po-
trebno pohiteti. Brž ko se po 
zimski odjugi zemlja odtali in 
je pripravna za obdelavo, izra-
bimo vsako priložnost, da bi 
bila sadna sadika čim prej v 
tleh. Z zgodnjim spomladan-
skim sajenjem nam delno še 
uspe ujeti prednost jesenskega 
sajenja, ker smo pač takrat sadili 
v že ohlajeno zemljo, spomladi 
pa se zemlja naglo segreje, kar 
je ugodno za rast korenin mla-
de sadne sadike. 

Priprave za spomladansko sa-
jenje sadnega drevja se v 
ničemer ne razlikujejo od je-
senskega. Čeprav je bila 
letošnjo zimo zemlja večji del 
pod snežno odejo, pa je vseeno 
bilo mogoče skopati sadilne 
jame, da se je zemlja do zdaj 
dovolj prezračila, premrznila in 
se napila zimske vlage. Sadne 
sadike, ki jih bomo nabavljali 
sedaj spomladi, naj bodo samo 
iz priznane sadne drevesnice. 
Ne kupujmo in ne sadimo sad-
nih sadik raznih preprodajalcev 
na sejmih in ob tržnih dnevih 
brez znanega izvora. Korenine 
teh sadik so zaradi slabega skla-
diščenja in manipulacije pri 
transportu in trženju običajno 
izsušene, poškodovane in 
pomrzle. Pri ceneni in nakl-
jučni ponudbi sadik je ta zme-
raj izredno draga, ker se posle-
dice spoznajo šele po nekaj le-
tih. 

Sadnih sadik v nobenem pri-
mem ne prevažamo nezavaro-
vanih na avtomobilski strehi 
oziroma v odprtem prtljažniku. 
Na vetru in pri nizkih tempera-
turah se korenine izsušijo, 
prehladijo ali pomrznejo. Ne 
pozabimo, da so rastlinske ko-
renine v tleh najbolj zavarovan 
organ pred vsemi zunanjimi 
vplivi, zato moramo tako z nji-
mi tudi ravnati na poti od dre-
vesnice do sadilne jame. Kore-
ninski del sadne sadike dobro 
ovijemo v ovijalni papir, pre-
važamo pa jih v zaprtem 
prtljažniku, zavarovane pred 
vetrom. 

Pri spomladanskem sajenju za 
razliko od jesenskega korenin-
ski del več ur namakamo v 
vodi, da se korenine dobro na-
poje. Pred sajenjem pa 
pomočimo korenine v zmes 
2/3 ilovice, 1/3 kravjaka in 
vode, da se korenine poleg tega 
še obdajo s plastjo zemlje in 
hranil, ki so posebnega pomena 
za začetno rast rastline. Kore-
nin na sadiki ne krajšamo, 
porežemo le poškodovane do 
zdravega dela. Globina sajenja 
naj bo tolikšna, kot je bila v 
drevesnici. Korenine razpore-
dimo enakomerno po stožčas-
tem kupčku sprstenine, ki smo 
ganaredili pred tem, nasipano 
zemljo pa koreninam dobro 
stisnemo. Kol naj bo nekaj cen-
timetrov nižji od najnižje 
ogrodne veje. Postavimo ga na 
južno stran debla, da ga zasenči 
pred toplimi spomladanskimi 
sončnimi žarki, ali na severno 
stran, če bi mlado sadiko 
ogrožali stalni in hladni severni 
vetrovi. 

V OKRASNEM VRTU že 
kukajo iz zemlje prve znanilke 
spomladi: tulipani, narcise, hi-
jacinte, žafrani in dmge čebul-
nice. Pomagajmo jim s prvo 
nego, tako da okrog klic plitvo 
prerahljamo od zime zbito in 
spokano zemljo in po potrebi 
oplevemo, da bi nemoteno 
rastle in še bujneje vcvetele. 

Vrtne ograjice in senčnice 
bomo letos za razliko od 
prejšnjih let prekrili z dišečim 

grahorjem. To je enoletna 
okrasna metulj niča, ki jo seje-
mo ob plotovih in ograjah, kjer 
s svojimi prepletenimi stebli, 
gostim listjem in raznobarvnim 
cvetjem od pomladi do nastopa 
prvih jesenskih slan popestri 
vse tiste površine in naprave, za 
katere ne bi želeli, da bi gole sa-
mevale v okrasnem vrtu. Dišeči 
grahor ob kalitvi ni občutljiv na 
mraz, zato ga lahko sejemo na 
prosto že od sredine marca na-
prej. Sejemo ga v globoko ob-
delana, s humusom bogata in 
dobro pognojena tla. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
sadimo čebulček, šalotko in 
česen. Omenjene čebulnice so 
trdne za prezimitev, saj jih 
lahko na prosto sadimo že v je-
seni ali zgodaj spomladi, brž ko 
se zemlja odtali. 

Čebulo pridelamo s saditvijo 
čebulčka ali setvijo semena. 
Čebula, pridelana iz čebulčka, 
bo nekoliko zgodnejša, pride-
lek iz semena pa bo uporaben 
šele v avgustu. Seme čebule kali 
pri temperaturi nad 7C. Če 
smo namenili čebulo pridelati 
iz semena, gaje najbolje sejati v 
zaprto gredo ali tunel že febru-
arja v medvrstni razdalji 25 cm 
in 1,5 cm globoko. Aprila pose-
vek redčimo na 5 do 8 cm, sadi-
ke pa posadimo na gredo na 
prosto. Pridelek iz zaprte gede 
bo uporaben že zgodaj poleti 
kot zelena čebula, vzgojen iz 
sadik na prostem pa se bo razvil 
v debelejše čebule, primerne za 
zimsko hrambo. 

Čebulnice dobro uspevajo v 
lahkih do srednje težkih dreni-
ranih tleh, kakršna so značilna 
za našo lukarsko deželo Ptujsko 
polje. V ilovnatih težkih in zbi-
tih ter nezračnih tleh, kakor 
tudi na grobih peščenih tleh 
čebulnice slabo uspevajo in so 
bolj podvržene rastlinskim bo-
leznim in škodljivcem. 

Med boleznimi čebulnic so 
najpogostejše čebulova rja in 
čebulna gniloba, od škodljivcev 
pa ju najbolj ogrožata čebulova 
muha in čebulov molj. 

Škodlj ivcev in bolezni bo na 
čebulnicah manj, če dosledno 
upoštevamo rastlinski kolobar, 
po katerem si čebulnice na isti 
površini ne smejo slediti prej 
kot po štirih letih. Čebulnice 
ne prenesejo gnojenja s svežimi 
organskimi gnojili, temveč mo-
rajo slediti za vrstami vrtnin, ki 
so velik porabnik organskih 
gnojil. Varstvo čebulnic pred 
škodljivci pa bo precej uspešno 
že, če bomo upoštevali vpliv 
dobrih in slabih sosednih po-
sevkov, podsevkov ali vmesnih 
posevkov drugih vrtnin. S 
čebulnicami se ne prenašajo 
stročnice in kapusnice, ugoden 
vpliv nanje pa imajo bučnice, 
korenovke, plodovke in solat-
nice. Ugoden medsebojni vpliv 
sosedskih vrtnin enih na drugo 
vpliva na njihovo rast, s tem pa 
postanejo odpornejše proti 
rastlinskim boleznim. Rastlin-
ske škodljivce na vrtninah pa 
najbolje odvračamo s kombina-
cijo setve in vzgoje takšnih vrst, 
ki imajo zanje odvračajoče von-
jave ali neukusne rastlinske so-
kove. Čebule, sajene ob para-
dižniku, ne bo napadala čebul-
na muha, korenček pa čebula 
zavaruje, da se zaradi njenega 
ostrega vonja ne loti korenjeva 
muha. 

* * * 
Po biokoledarju je priporočljivo 

sejati in saditi rastline, kijih pri-
delujemo zaradi lista, od 10. do 
13., 18., 20. in 21. marca, zaradi 
plodov 13., IS. ter 21. in 22. 
marca, zaradi korenike 16. in 17. 
marca ter zaradi cveta in vrtna 
zelišča 17. in 18. marca. 

Miran Glušič, ing.agr. 

KRVODAJALCI 
27. februarja: Slavko Repec, Zg. 
Pristava 37; Janja Firbas, Zg. Hajdi-
na 138; Ivan Pišek, Lovrenc na Drav-
skem polju 7; Miran Ritonja, Vinta-
rovci 10, Destrnik; Milan Munda, Ul. 
25. maja 5, Ptuj; Dušan Jeza, Rim-
ska ploščad 21, Ptuj; Stanko Vajda, 
Gajevci 34, Gorišnica; Jože Kampl, 
Zg. Hajdina 104/č; Janez Mlinarič, 
Nova vas pri Markovcih; Janez 
Ivančič, Lovrenc na Dravskem polju 
1; Jože Gajzer, Lackova 9, Ptuj; 
Maks Plohi, Kraigherjeva 25, Ptuj; 
Drago Babšek, Pečke 31, Makole; 
Daniel Jeza, Kajuhova 11, Ki-
dričevo; Silvo Petek, Trajanova 9, 
Ptuj; Željko Cmrečnjak, Ul. 1. maja 
6, Ptuj; Dušan Ljubeč, Slomškova 
20, Ptuj; Franc Florjanič, Moškanjci 
64, Gorišnica; Vlado Belšak, Panon-
ska 5, Ptuj; Alojz Zoreč, Minoritski 
trg 4, Ptuj; Milan Vrabl, Sp. Hajdina 
52/A, Hajdina; Anton Danko, 
Potrčeva 40, Ptuj; Franc Matjašič, 
Vlahovičeva 5, Kidričevo; Janez 
Serdinšek, Lovrenc na Dravskem 
polju 6; Andelo Maračič, Ul. 5. pre-
komorske 2, Ptuj; Dušan Krajnc, 
Aškerčeva 10, Ptuj; Ivan Kosec, 
Moškanjci 118; Nada Kožar, Indu-
strijsko naselje, Kidričevo. 
29. februarja: Franc Pihler, Trnov-
ska vas 15/B; Bolfenk Pokrivač, So-
dinci 34, Velika Nedelja; Anica 
Plohi, Kajžar 28, Miklavž; Franc 
Zaje, Sela 34, Lovrenc na Dravskem 
polju; Marjan Valenko, Moškanjci 
19, Gorišnica; Ivan Žunkovič, 
Krčevina 74, Ptuj; Janez Plajnšek, 
Tovarniška 1, Kidričevo; Jurček La-
mot, Trnovec 1, Lovrenc na Drav-
skem polju; Leon Pišek, Apače 299, 
Lovrenc na Dravskem polju; Miran 
Kozoderc, Podlože 3, Ptujska Gora; 
Jožica Medved, Župečja vas 60/A, 
Lovrenc na Dravskem polju; Ivan 
Bezjak, Breg 37, Majšperk; Miran 
Župan, Antoličeva 22, Miklavž; Mar-
jan Cajnko, Nova vas 100/B, Ptuj; 
Jože Kolarič, Podvinci 120, Ptuj; Mi-
ran Cafuta, Čučkova 13, Kidričevo; 
Danilo Lendero, Apače 104, Lov-
renc na Dravskem polju; Zdravko 
Jernejšek, Volkrneijeva 22, Ptuj; 
Jože Bezjak, Vlahovičeva 1, Ki-
dričevo; Vinko Hvaleč, Potrčeva 17, 
Ptuj; Dušan Menoni, Lovrenc na 
Dravskem polju 1; Drago Hunjet, 
Mezgovci 39/A, Dornava; Viktor Le-
sjak, Mestni Vrh 75, Ptuj; Darko Hor-
vat, Tržeč 11/B, Videm pri Ptuju; Ja-
nez Kiseljak, Gerečja vas 112, Hajdi-
na; Stanko Munda, Lačaves 60, 
Kog; Janez Kovačič, Breg 83, 
Majšperk; Bojan Verdenik, Krčevina 
pri Vurbergu; Janez Čeh, Krčevina 
69, Ptuj; Jakob Blažek, Sela 4/A, 
Lovrenc na Dravskem polju; Anton 
Planinšek, Župečja vas 2, Lovrenc 
na Dravskem polju; Jožef Korez, 
Janški Vrh 50, Ptujska Gora; Branko 
Forstnerič, Tržeč 14, Videm pri Ptu-
ju; Boris Letonja, Breg 15; Slavko 
Kirbiš, Apače 45, Kidričevo; Marjan 
Jurkovič, Vodova 4, Ptuj; Anton 
Vučina, Grajena 26, Ptuj; Marjan 
Žižek, Vrazov trg 2, Ptuj; Jože Majer-
hofer, Hajdoše 40, Ptuj; Lovro Rap, 
Laporska c. 13, Poljčane; Branko 
Rap, Vurberk 122; Ivan Strnad, 
Koračice 47, Tomaž pri Ormožu; 
Slavko Simonič, Brezovci 7, Po-
lenšak; Jože Levak, Rimska 
ploščad 8, Ptuj; Marjan Bračič, Gra-
jena 10/D, Ptuj. 
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Štafeta v Ljubljani četrta 
V Ljubljani je bilo 9. in 10. mar-

ca zimsko absolutno sprintersko 
prvenstvo, kjer je nastopilo 458 
plavalcev iz 16 slovenskih klubov. 

Ptujski plavalci so plavali 
odlično, saj je Matevžu Božičku 
med 198 plavalci, ki so tekmovali v 
disciplini 50 m prosto, z osebnim 
rekordom 29,89 manjkalo le 8 sto-
tink do nastopa v finalu. V tej dis-
ciplini sta nastopila še Uroš Goj-
kovič, ki je s časom 32.10 za 0.51 
sekunde popravil osebni rekord, in 
Tadej Toplak, ki je po letu dni 
treniranja napredoval za 8 sekund. 
Pri kadetinjah pa sta popravili 
osebni rekord Darja Slana za 4 se-
kunde in Mojca Vogrinec za se-
kundo. 

Tekmovanje se je nadaljevalo z 
disciplino 50 m prsno, kjer je Ma-
tevž Božičko z novejšo tehniko 
prsnega plavanja za 2 sekundi iz-
boljšal osebni rekord in s časom 
39.13 zasedel 16. mesto, Boštjan 
Maračič je bil v svoji generaciji 
17. in Danijel Turk 20. Med de-
klicami, kjer je presenetljivo zma-
gala v finalu Metka Šparavec in 
premagala odlični Radovljičanki 
Natašo in Alenko Kejžar, je bila 
Darja Slana 19. 

Za konec prvega dne pa je ptuj-
ska štafeta v sestavi Gojkovič, 
Maračič, Toplak in Božičko po-
pravila svoj najboljši čas za 10 se-
kund (dosežen 4. marca na dvobo-
ju Ptuj - Cerkno) in zasedla v svoji 
generaciji odlično in odmevno 4. 
mesto. 

Ker je uprava Term dovolila 
ptujskim plavalcem trenirati v do-
datnem terminu, so lahko plaval-

cem izboljšali najzahtevnejšo teh-
niko delfin. Po poldrugem mesecu 
treniranja sta Matevž Božičko in 
Uroš Gojkovič napredovala za 3 
sekunde, dosegla normo za 
državno prvenstvo, v nedeljo nas-
topila v disciplini 50 m delfin in 
dosegla 18. in 20. mesto. 

Franjo Rozman 

P T U J /LETNA KONFERENCA ZSAM 

V avtošoli uspešno 
V ptujskem združenju šoferjev 

in avtomehanikov, ki združuje 410 
poklicnih voznikov in avtomeha-
nikov, so na letni konferenci v so-
boto, 9. marca, v dvorani Narodne-
ga doma ugodno ocenili svoje ak-
tivnosti v minulem obdobju. Kot 
je povedal predsednik združenja 
Anton Hrga so upravičili svoj na-
men tudi tako, da so s svojo dejav-
nostjo ustvarili kar 19 milijonov 
tolarjev celotnega prihodka. Levji 
delež so v blagajno primaknili z 
dejavnostjo avtošole in drugimi 
dejavnostmi, nekaj pa tudi z 
uspešno izvedbo tradicionalnega 
šoferskega plesa na pustno soboto. 

V imenu 57 uniformiranih čla-
nov ZŠAM je zbrane pozdravil nji-
hov predsednik Milan Belšak ter 
povedal, da so se v minulem letu 
udeležili vseh pomembnejših sta-
novskih srečanj, med drugim tudi 
23. mednarodnega kongresa šofer-
jev na Bledu. V svečanih unifor-
mah pa se udeležujejo tudi raznih 
slovesnosti in pogrebov svojih čla-
nov. 

Vodja avtošole Albin Primožič 
je povedal, da je v delovnem kolek-
tivu zaposlenih 5 inštruktorjev 
vožnje, pisarniška delavka in za 
polovični delovni čas čistilka. V 
lanskem letu so izvedli 14 tečajev o 
cestnoprometnih predpisih, ki se 
jih je udeležilo 281 kandidatov. Za 

dejavnost avtošole so lani kupili 
dva osebna avtomobila, dva pa 
prodali. Kljub poplavam raznih 
zasebnih avtošol imajo dovolj dela, 
povrhu tega pa z njimi uspešno so-
delujejo. 

Da poleg redne zaposlitve in ak-
tivnosti v združenju člani ZŠAM 
še najdejo dovolj časa za različne 
športne in tekmovalne aktivnosti, 
je povedal predsednik komisije za 
šport Franc Gril in predstavil ne-
kaj boljših rezultatov na tem po-

dročju. 
Letne konference ptujskih sta-

novskih tovarišev so se udeležili 
tudi predstavniki Zveze šoferjev in 
avtomehanikov Slovenije ter 
združenj iz Celja, Slovenske Bistri-
ce, Poljčan, Maribora, Ljutomera 
in AMD Ptuj, popestrili pa so jo 
člani moškega pevskega pevskega 
zbora Komunalnega podjetja Ptuj 
pod vodstvom Jožeta Dernikoviča. 

-OM 

O uspehih in dosedanjih aktivnostih je šoferjem in avtomehani-
kom govoril predsednik združenja Anton Hrga (za govorniškim 
odrom). Foto: M. Ozmec 

L E N A R T / KAJ BO S H I P O D R O M O M 

Na Poleni bi uredili hleve 
Zatika se že na začetku, saj je zemljišče, na katerem so uredi-
li hipodrom, vključeno v denacionalizacijo. 

Ker je možnosti za dolgoročno 
rešitev tega temeljnega problema 
za obstoj in nadaljevanje dela 
Konjeniškega kluba Slovenske go-
rice iz Lenarta vse manj, so neka-
teri rejci kasačev že napovedali, da 
bodo konje prodali. Tega seveda 
ne bodo storili prostovoljno, k 
temu jih sili položaj, saj so najem-
nine za najete hleve pretirano viso-
ke in jih enostavno ne zmorejo več. 
Ker pa bi dejavnost vseeno radi 
nadaljevali in ker se je konjeništvo 
na lenarškem območju po letu 
1991 spet lepo uveljavilo, so pred-
lagali občini Lenart, naj preuči 
možnosti za ureditev montažnih 
objektov. O tem so veliko govorili 

tudi na zadnji seji upravnega od-
bora kluba, na kateri so tudi skle-
nili, da bo občni zbor 30. marca, ko 
bodo predstavili lanske uspehe in 
neuspehe. Seje se je udeležil tudi 
lenarški župan Slavko Kramber-
ger, ki je sicer predsednik KK. Po-
vedal je, da je Polena pač vključena 
v denacionalizacijski postopek in 
kakršnakoli gradnja hlevov za zdaj 
ni mogoča. Predlagal pa je, da bi 
preučili nekatera določila iz na-
jemne pogodbe med občino Len-
art in KK Slovenske gorice, ki so 
jo podpisali v začetku leta 1991. Ta 
pogodba v nekaterih določilih pos-
tavitev montažnih objektov 
dopušča, vendar bodo o vsem mo-

rali povedati svoje še pravniki. 
Člani upravnega odbora so se 

zavzeli tudi za ohranitev dejavnos-
ti in za enotnejši nastop na tekmo-
valnem in drugih področjih. Klub 
bi nujno potreboval mlade člane, 
dobrodošli pa bi bili tudi izkušeni 
tekmovalci. Teh pa ne bo, če za 
dejavnost ne bodo imeli primernih 
pogojev, v prvi vrsti hlevov za kon-
je. Polena je vse bolj priljubljeno 
zbirališče Lenartčanov, zato so 
člani vodstva K K Lenart predla-
gali, da bi postopoma uresničili za-
misel o njeni preureditvi v šport-
no-rekreacijski center. Letos bodo 
organizirali samo eno tekmovanje, 
in to 25. avgusta, ko bo na Poleni 
dirka za veliko nagrado Lenarta ob 
800-letnici prve omembe kraja. 

M. Toš 

PLES / DRŽAVNO PRVENSTVO V LATINSKOAMERIŠKIH PLESIH 

Uspešni Ptujiani 
9. marca je PK Kazina 
Ljubljane priredil državno 
prvenstvo v latinskoame. 
riških plesih. Udeležilo se ga 
je 210 plesnih parov iz vseh 
plesnih klubov Slovenije. 

Nastopili so tudi plesni pari PK 
Tango Borut Žuran - Hermina 
Žuran (člani), Tomaž Jakab - Ma-
teja Cuček (st. mladinci), Bojan 
Verlak - Urška Horvat, Jernej Slej-
ko - Maja Petek, Matjaž Matjašič -
Ana Starki, Peter Pintarič - Maja 
Klemenčič (mladinci) ter Jernej 
Brenholc - Mojca Mohorič (pio-
nirji), ki sta dosegla najboljši klub-
ski rezultat - sedmo mesto v finalu. 
Večina plesnih parov se je uvrstila 
med 24 najboljših v državi. 

Darja Petek 

Š P O R T M L A D I H / NOGOMETAŠI VZBUJAJO UPANJE 

Zn,ag„ O. Meglic 
Dvoranska nogometna pr-
venstva so zdaj v šolskem tek-
movalnem sporedu že stalni-
ca. Prejšnji konec tedna je bil 
v znamenju regijskega final-
nega turnirja SSD v malem 
nogometu za starejše učence. 
Mladi iz OŠ Olge Meglič so 
upravičili vlogo favorita Eki-
pa, za katero stoji resno stro-
kovno delo športnega preda-
goga Stanka Podvrška, je do-
kazala svoj talent in odlično 
obvladovanje prostorske si-
tuacije. Nastopila je s hitro, 
trdo, agresivno igro in dosegla 
želeni cilj. 

Organizatorjem - Športnemu za-
vodu Ptuj in OŠ Olge Meglič -
lahko prisodimo najvišjo oceno. 
Ravnatelj OŠ Olge Meglič in 
podžupan mestne občine Ptuj Er-
vin Hojker je ekipam podelil lične 
spominske pokale in posamezni-
kom priznanja. Posebna žirija je za 
najuspešnejšega igralca proglasila 
Marka Strgarja (O.Meglič), v vra-

tih Mateja Lubeja (Polskava), naj-
več zadetkov na prvenstvu pa je 
dosegel Jere Aršič (O.Meglič). 

Izidi: Oplotnica - Središče ob 
Dravi 5:1, Gorišnica - Sp. Polska-
va 1:2, O. Meglič - Oplotnica 8:3, 
Tomaž pri Ormožu - Gorišnica 
2:0, O. Meglič - Središče 4:2, 

Tomaž-Polskava 2:4; za 1. mesto: 
O. Meglič - Sp. Polskava 6:0. 
Vrstni red: 1. O. Meglič, 2. Sp. 
Polskava, 3. Oplotnica, 4. Tomaž 
pri Ormožu, 5. Središče, 6. 
Gorišnica. 

Ivo Komik 

Ekipa OŠ O. Meglič. Od leve stojijo: Podvršek (vodja ekipe), 
Hostnik, Arsič, Horvat, Toplak in ravnatelj Ervin Hojker; čepijo: 
Drevenšek, Janžekovič, Bračič in Strgar. Foto: Langerholc 

S V . T R O J I C A / 121. GASILSKI OBČNI ZBOR 

Trojiianom zastavita 
z zagorskim puranom 
NA OBČNEM ZBORU SO TROJISKI GASILCI NADVSE POZITIVNO OCENILI MINULO DELO 
IN SKRB ZA GASILSKI NARAŠČAJ • VZORNO ORGANIZIRANE PRIREDITVE OB 120-LET-
NICI - POHVALA ORGANIZACIJSKEMU ODBORU IN KAMILU KIRBIŠU 

Na rednem letnem občnem zbo-
ru so se zbrali tudi trojiški gasilci. 
Njihovo zborovanje - že 121. - je 
spremljalo veliko članov, 
predvsem pa gostov iz sosednjih 
društev, pobratenega društva Zla-
tar Bistrica in prijateljskih društev 
Petrijanec in Obrež. Prišli so tudi 
predstavniki GZ Lenart, KS in 
društev od Sv.Trojice. Na občnem 
zboru so člani društva Mladi gasi-
lec, ki deluje pod mentorskim 
vodstvom Vere Vračko in Kamila 
Kirbiša na trojiški šoli, izvedli 
prisrčen kulturni program. 

Predsednik društva Lovro Pa-
dovnik je v izčrpnem poročilu 
orisal najvažnejše dogodke minu-
lega leta, ki je bilo v znamenju 
praznovanja 120-letnice ustanovit-
ve društva. Ob tej priložnosti so 
pripravili več prireditev, imeli ve-
liko gasilsko zborovanje gasilcev iz 
Slovenije, Avstrije in Hrvaške, 
blagoslovili novo vozilo in izdali 
zajetno društveno kroniko. Vse 
prireditve so lepo uspele, za kar 
ima največ zaslug organizacijski 
odbor, ki mu je predsedoval Ka-

milo Kirbiš. Poveljnik PGD Sv. 
Trojica Milan Štumpf je govoril o 
usposabljanju operative in o sode-
lovanju z GZ Lenart. Povedal je, 
da so se udeleževali številnih tek-
movanj in strokovnih uspo-
sabljanj, vključevali pa so se tudi v 
program aktivnosti ob tednu 
požarne varnosti. V PGD Sv. 
Trojica imajo 8 strojnikov, 15 ga-
silcev II. stopnje, 10 gasilcev I. 
stopnje ter veliko nižjih in višjih 
gasilskih častnikov. Predsednik 
NO Ernest Mlinarič je prav tako 
pohvalil delo organov društva, pri 
čemer ni pozabil omeniti vestnega 
tajniškega in blagajniškega poslo-
vanja. 

Tajnik GZ Lenart Jože Horvat 
pa je na občnem zboru obširneje 
govoril o nekaterih zakonskih 
spremembah in novem statutu 
društev. Status gasilcev je končno 
rešen, saj so postali del javne 
službe, pa tudi sicer bo treba na-
menjati veliko pozornost strokov-
nemu delu, je še menil Jože Hor-
vat. 

Razpravljalci so nadvse ugodno 

ocenili skrb vodstva PGD Sv. 
Trojica za gasilski naraščaj. Dobro 
so sodelovali z drugimi društvi, 
kar so potrdili gostje v svojih poz-
dravih z dobrimi željami po te-
snem sodelovanju tudi v pri-
hodnje. Gostje iz Zlatar Bistrice so 
ob 10-letnici pobratenja izročili 
trojiškim gasilcem občinsko zasta-
vico z zagorskim simbolom - pura-
nom, sicer pa menili, da naj bo čim 
manj požarov in reševanja, več pa 
prijetnega druženja in koristnega 
sodelovanja. 

Ob koncu občnega zbora so spre-
jeli obsežen delovni program, v ka-
terem so poudarili vlogo društva 
na področju požarne preventive, 
strokovno izobraževanje in uspo-
sabljanje, izvedbo gasilskih vaj, so-
delovanje na prireditvah in tekmo-
vanjih, negovanje stikov z drugimi 
društvi in vključevanje v delo GZ 
Lenart. Zaslužnim članom in so-
delavcem društva so podelili priz-
nanja, zbor pa sklenili z družab-
nim srečanjem in sproščenim kle-
petom. 

M. Toš 
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ŠPORTNE NOVICE 
KOŠARKA # Ptuj - Topli-

ce 78:57 
Ptujčani so brez težav zas-

luženo osvojili novi točki. V 10. 
minuti prvega polčasa so vodili s 
štirinajstimi točkami razlike 
(28:14). Gostom nikakor ni uspe-
val met iz igre, največja ovira pa 
je bila dobra obramba 
domačinov. Tudi v drugem 
polčasu domačini niso dovolili 
presenečenja, s trojko Rozmana 
so v 33. minuti povedli s 74:44. V 
zadnjem delu tekme so pri-
ložnost za igro dobili mlajši 
igralci Ptuja, to pa so izrabili 
gostje in v zadnjih minutah igre 
nekoliko zmanjšali razliko. 

Koše za Ptuj so dosegli: Kos-
tanjevec 18, Arnuš 12, Damiš 7, 
Kotnik 8, Jagarinec 8, Hodnik 6, 
Rozman 5, Rojko 5, Bojnec 5, 
Majal 2, Orozovič 2. 

M G 

TRNOVSKA VAS • 15. 
občni zbor strelcev 

V soboto, 9. marca, je bil 15. 
občni zbor Strelske družine 
Trnovska vas. Program dela, ki 
so si ga zadali za preteklo leto, so 
skoraj v celoti izpolnili. Organi-

zirali so turnir ob dnevu držav-
nosti, izpeljali dve koli sloven-
skogoriške lige, ki jo sestavljajo 
društva Trnovska vas, Dornava, 
Željka Juršinci in Juršinci Gomi-
la in priredili tradicionalne igre 
brez meja v Trnovski vasi. Pode-
lili so tudi društvene pokale za 
"naj strelca 1995". Med člani ga je 
osvojil Franc Horvat z 2218 kro-
gi, drugo mesto je zasedel Mitja 
Kovačič (2024) in tretje Franci 
Tašner (1539). Med mladinci je 
bil najboljši Boštjan Čeh (952 
krogov), na drugo mesto se je 
uvrstil Janez Čeh (809) in na 
tretje Boštjanu Vajdič (523). Po-
delili so tudi pokal najboljši eki-
pi v slovenskogoriški ligi - SD 
Dornava. Najboljši strelec v tej 
ligi pa je bil v lanskem letu Mir-
ko Moleh iz SD Željka Juršinci. 

V plan dela za leto 1996 so za-
pisali, da se bodo udleževali tek-
movanj slovenskogoriške lige, 
organizirali tekmovanje v strel-
janju z zračno puško, za organi-
zacijo Iger brez meja so imenova-
li poseben odbor, iskali pa bodo 
tudi lokacijo za gradnjo strelske-
ga doma ali prostor za zaprto 
strelišče, ki je pogoj za doseganje 
dobrih rezultatov in tekmovanj-

ih. Kot pravi predsednik SD 
Trnovska vas Mitja Kovačič, se 
ne bojijo za delovanje društva v 
prihodnje, saj je zanimanje za 
strelski šport v kraju zelo veliko. 

Z.Š. 

STRELSTVO • Z rezulta-
ti do državnih dresov 

Ptujski strelci so bili zelo 
uspešni na mednarodnih turnirj-
ih. V Nitri na Češkem je mladi-
nec Sašo Porok nastreljal 546 
krogi in se v zelo močni konku-
renci uvrstil na dvanajsto mesto. 
Članica Majda Raušl je na med-
narodnem turnirju v Budimpešti 
prvi dan tekmovanja nastreljala 
368 krogi in zasedla odlično šest-
najsto mesto. Ptujski strelci so si 
s to uvrstitvijo in z odličnim tek-
movanjem v Rušah priborili po-
ziv državnega trenerja Lojzeta 
Mikuliča za mesto v državni se-
lekciji v Zagrebu, kjer bo 
meddržavno srečanje Hrvaške in 
Slovenije. 

S I 

# Regijski turnir v Ptuju 
V soboto bo v Ptuju prvo regij-

sko prvenstvo mlajših mladincev 
in mladink ter prvenstvo pionir-
jev in pionirk. Tekmovanje orga-
nizira Strelska družina Ptuj. 
Ptujski tekmovalci pričakujejo 
kolajne in pokale. 

S I 

# Finale dopisne lige v 
Postojni 

Strelska družina Ptuj nastopa v 
finalu državne dopisne lige v 
Postojni, kjer brani naslov držav-
nega prvaka za leta 93, 94 in 95 
ter si bodo poskusili četrtič zapo-
red priboriti naslov državnega 
prvaka z zračno standardno 
pištolo. Lansko leto je naslov 
državnih prvakov priborila ekipa 
Ptuja v sestavi Milan Stražišar, 
Sašo Porok in Slavko Ivanovič. 
Milan je bil tudi državni prvak. 
Letos pa naslov prvaka branijo 
Izidor Pulko, Sašo Šeruga in 
Slavko Ivanovič. 

MS 

STRELSTVO • Slovenje-
goriška liga 

V soboto se je na strelišču v 
Dornavi pomerilo 45 strelcev z 
zračno puško. Ekipni rezultati: 
1. SD Dornava I. (4722 krogov), 
2. SD Željka Juršinci (4717 kro-
gov), 3. SD Gomila (4394 kro-
gov). Posamezniki: 1. Mirko Mo-
leh, SD Željka, (1252 krogov), 2. 
Bogdan Zelenko, SD Dornava 
(1251 krogov), 3. Ivan Rebrec, 
SD Željka (1192 krogov), 4. Mat-
jaž Simonič, SD Dornava ( kro-
gov). 

SI 

ROKOMET / 2. SLOVENSKA LIGA - VZHOD 

Drava visoko zmagala s Celjani 
V osemnajstem krogu vzhodne druge moške lige so Ptujčani 

v svoji dvorani visoko porazili mlade Celjane, ki so pred tem 
ugnali tako Pomurko kot drugo ekipo Gorenja. Velika Nedel-
ja je presenetila v Hrastniku in Dolu odvzela točko, Ormož 
pa ni uspel presenetiti v Sevnici. 

Rezultati 18. kroga: Drava -
Pivovarna Laško B 40:23, Dol 
Hrastnik - Velika Nedelja 30:30, 
Lisca Sevnica - Ormož 26:16, 
Pomurka - Polet 18:18, Radeče -
Krog 29:20 in Brežice - Gorenje 
B 26:38. 
RADEČE 18 14 2 2 477:420 30 
GORENJE B 18 11 2 5 473:448 24 
POMURKA 18 10 2 6 494:431 22 
LISCA SEVNICA 18 9 5 4 467:417 23 
DRAVA 18 10 1 7 479:445 21 
DOLHRASTNIK 18 8 4 6 482:489 20 
ORMOŽ 18 8 2 8 426:402 18 
P. LAŠKO B 18 7 2 9 500:514 16 
VELIKANEDEUA 18 6 2 10 433:435 14 
POLET 18 5 3 10 421:432 13 
BREŽICE ....18 4 0 14 395:537 8 
KROG 18 2 3 12 448:515 7 

Pari 19. kroga (v soboto ob 19. 
uri): Ormož - Radeče, Velika 
Nedelja - Polet, Krog - Dol 
Hrastnik, Brežice - Pomurka in 
Pivovarna Laško B - Lisca Sev-
nica, tekma Gorenje B - Drava 
pa bo v sredo, 27. marca. 

I. kotar 

DRAVA - PIVOVARNA 
LAŠKO B 40:23(19:12) 

Drava: Valenko, Pšajd 1, Pucko 
4, Kotar 1, Belšak 8, Vrtarič, Ko-
lednik 4, Pisar 5, Žuran 7, Hrnja-
dovič 10, Mlakar. Trener: Ivan 
Hrupič. 

Rokometaši ptujske Drave so v 
srečanju proti drugi celjski ekipi 
zaigrali drugače kot prejšnji te-
den na derbiju z Ormožem. Do 
četrte minute je bil rezultat ize-
načen, nato pa so Ptujčani s trdo 
in garaško igro v obrambi ter 
tekočo in povezano igro v napa-
du prešli v vodstvo in ga iz mi-
nute v minuto povečevali. 
Lahko bi bilo še višje, če ne bi 
zapravili štirih res čistih žog in 
jih podarili gostom. 

V drugem polčasu je igrala 
praktično samo Drava. Prednost 
je bila vedno večja in je na koncu 
znašala 17 zadetkov. Domači so 
v zadnjih štirih minutah dovolili 
gostom, da so na lahek način do-
segli štiri zadetke, drugače bi 
bila razlika še večja. Če bi ptuj-
ski rokometaši takšno nav-
dahnjeno igro igrali konstantno, 
bi bili krepko pri vrhu, če že ne v 
vrhu prvenstvene razpredelnice. 
Tudi gledalci so bili po dolgem 
času z rokometno predstavo 
Drave zadovoljni. 

Danilo Klafnšek 

DOL - VELIKA NEDELJA 
30:30(17:14) 

Igralci iz Velike Nedelje so 
proti favoriziranim domačinom 
zelo dobro odigrali zaključek 
tekme in osvojili točko, ki jim še 
daje upanje za uvrstitev med 

prvi šest ekip, če jim bodo seve-
da v pomoč tudi izidi drugih 
srečanj v zadnjih krogih. Tudi 
tokrat je ob dobri organizaciji 
napadov odlično šlo zunanjim 
igralcem, predvsem Bezjaku. 

Velika Nedelja: Gaberc, Kociper, 
R. Mesarec, Trofenik 1, Ivanuša 1, 
Kumer 3, Bezjak 14, Šostarič, Pla-
nine 6, Lah 1, A. Mesarec 4, Belec. 

I .kotar 

RK PYRAMIDIA PRED 
NADALJEVANJEM 
PRVENSTVA 

Prihodnji konec tedna bodo 
začeli tekme spomadanskega 
dela prvenstva rokometaši v III. 
državni ligi. Vodilna ekipa po 
prvem delu prvenstva, PYRA-
MIDIA iz Moškanjcev, bo v Ve-
liki Nedelji gostila ekipo Vuze-
nice. Pri Pyramidii si želijo, da 
bi čim bolje startali, ter se hkrati 
zavedajo, da ni lahkih nasprotni-
kov, da se je v vsaki tekmi treba 
maksimalno angažirati in se 
vedno znova dokazovati. 

Klub deluje v skromnih raz-
merah. Fantje trenirajo v telo-
vadnici OŠ Gorišnica, vendar ta 
zaradi majhnosti in zasedenosti 
onemogoča normalno vadbo. 
Prvenstvene tekme igrajo v Veli-
ki Nedelji in tako je prednost 
domačega terena relativna. Vsee-
no pa ne manjka volje in zagna-
nosti, ki sta dodatno narastli ob 
uspešno izvedenem referendu-
mu v občini Gorišnica. Sredstva 
iz samoprispevka so namreč 
med drugim namenjena tudi za 
gradnjo nove večnamenske dvo-

rane. Tako bo Pyramidia lahko 
igrala v domačem kraju, kar bo 
povečalo interes za rokomet pri 
mladih, igralci pa bodo lahko 
računali na pomoč s tribun. 

V klubu upajo na skorajšnje iz-
boljšanje razmer za delo, to pa je 
že sedaj resno, strokovno in do-
bro zastavljeno, saj skrbijo za ne-
nehno izobraževanje in izpo-
polnjevanje trenerskega kadra, 
ki trenutno dela s štirimi selek-
cijami: mlajši dečki, starejši 
dečki, kadeti in člani. To daje 
slutiti, da se bodo v bodoče opi-
rali predvsem na domu vzgojene 
igralce, kajti najbrž tudi fi-
nančna situacija ne bo dopuščala 
"kupovanja" igralcev iz tujih 
okolij. Že v nadaljevanju sezone 
bodo nekateri perspektivni ka-
deti (Dejan Kelenc, Dejan 
Ivančič, Jurij Cvitanič) krpali 
vrzeli in se kalili v članski ekipi, 
katere cilj je napredovanje v višji 
rang tekmovanja, čeprav to ver-
jetno letos zaradi reorganizacije 
II. državne lige še ne bo možno. 
Reorganizacija II. lige bo 
sprožila spremembe III. lige, 
kjer bo zaradi tega konkurenca 
zelo huda. 

Kljub temu se pri RK Pyrami-
dia ne bodo odrekli cilju - uvr-
stitvi v II. državno ligo. Dobro 
delo, izboljšane delovne razme-
re, zdravi medčloveški odnosi in 
kanček športne sreče pa so tisti 
dejavniki, ki bodo pripeljali do 
uresničitve želja, hotenj in cil-
jev. 

Manja Bezjak 

ODBOJKA / 2. DRŽAVNA LIGA ZA ŽENSKE 

Marsel Ptuj - Jesenice 3:0 (16:14, 15:13,15:4) 
Odbojkarice ptujskega Marsela so v derbiju druge državne 

odbojkarske lige zanesljivo opravile S tretjeuvrščeno ekipo 
Jesenic. V prvih dveh nizih niso zaigrale najbolj angažirano 
ter dovolile gostjam, da so jih ogrozile. V tretjem nizu pa so 
zaigrale tako, kot znajo in morajo, ter v samo 17 minutah 
dobile niz, s tem pa tudi zelo pomembno srečanje. S to zma-
go so še vedno vodilne s prednostjo šestih točk, ki bi jo mo-
rale ohraniti do konca prvenstva. Čaka jih praktično samo 
še eno težko srečanje, in sicer na Prevaljah, druge ekipe pa 
ne bi smele biti ovira. 

MARSEL Ptuj je nastopil v 
postavi: Gojkoškova, Merharje-
va, Klajderičeva, Vindiševa, Za-

nunovičeva, Mastenova, Marta 
Emeršič, Marjetka Emeršič in 
Habjaničeva. 

1. Marsel Ptuj 17 14 3 46:20 28 
2. Prevalje 17 11 6 40:26 22 
3. Rogoza 17 11 6 42:30 22 
4.Jesenic e . . . . .17 11 6 36:24 22 
5. Ruše 1.17 11 6 37:26 22 
6. Solkan 17 10 7 40:31 21 
7. Šentvid 17 10 7 33:30 20 
8.KajuhŠoštan j 17 9 8 32:30 18 
9.Melta l 17 8 9 35:34 16 
10. Cimos II 17 3 14 19:45 6 
11.ŠtormanŠempeter . . .17 3 14 17:44 6 
12. Elekfro Vitano 17 1 1610:49 2 

Danilo KJajnžek 

NOGOMET 
2. DRŽAVNA LIGA 

Rezultati 17. igralnega dne-
va: Zagorje - Črnuče 3:1, Rudar 
Trbovlje - Naklo 2:2, Želez-
ničar Maribor - Nafta 0:3, Ko-
per - Napredek 1:1, Šentjur -
Železničar Oscar 0:2, Family 
Shop - Era Šmartno 1:0, Men-
geš - Vevče 0:5, Drava prosta. 

1. Železničar Oscar 17 11 6 0 35:7 39 
2. Nafta ...„ 17 12 2 3 32:8 38 
3. Črnuče 17 9 3 5 42:22 30 
4. Šentjur 17 9 2 6 27:17 29 
5. Rudar Trbovlje 17 7 6 4 19:13 27 
6. FamilyShop Piran 17 8 3 6 22:18 27 
7. Koper „. . . .17 6 4 7 17:16 22 
8. Drava 16 6 4 6 19:22 22 
9. Naklo 17 5 6 6 21:20 21 
10. Napredek 16 5 6 5 18:19 21 
11. Era Šmartno 17 6 3 8 23:25 21 
12. ŽelezničarMaribor.... 16 6 3 7 21:27 21 
13. Vevče 17 4 3 10 21:24 15 
14. Mengeš 16 3 6 7 14:26 15 
15. Zagorje 17 3 3 11 12:24 12 

ZAGORJE - DRA-
VA 0:2 (0:1) 

Strelec: 0:1 Vesenjak (v 
12.'), 0:2 Vesenjak (82.') 

DRAVA: Klinger, Volk, 
Šostarič, Pučko, Ramšak, Koren, 
Čeh (Hotko), T. Emeršič, 
Boškovič, M. Emeršič in Vesen-
jak. 

Nogometaši ptujske Drave so 
v prejšnjem krogu zelo dobro 
startali v nadaljevanju prvenst-
va v drugi slovenski nogometni 
ligi (v tem krogu so bili prosti). 
Na gostovanju so namreč pre-
magali ekipo Zagorja, V zelo 
težkih igralnih razmerah 
(sneženje, težko igrišče) so po-
vedli v 12. minuti, ko je 
domačega vratarja presenetil 
napadalec R. Vesenjak. Drugi 
del srečanja so domačini odi-
grali brez izključenega Hadžiča 

in dve minuti pred koncem še 
brez Bukovskega. Igralci Za-
gorja so poskušali na silo, ven-
dar to ni obrodilo sadov. R. Ve-
senjak je v 82. minuti povedel z 
2:0 in Drava si je tako priigrala 
tri točke. 

Pari 18. igralnega dneva, 17. 
marca: Črnuče - Rudar 
Trbovlje, Vevče - Drava, Želez-
ničar Oscar - Mengeš, Era 
Šmartno - Šentjur, Napredek -
Family Shop Piran, Naklo -
Železničar Maribor, Nafta -
Koper, prosto Zagorje. 

Danilo Kla|nšek 

3. SLOVENSKA 
LIGA - VZHOD 

1. Pohorje 13 10 2 1 36:11 32 
2. Bakovci 13 10 1 2 21:8 31 
3. Dravinja 13 7 4 2 24:10 25 
4. Dravograd 13 8 1 4 28:15 25 
5. Kovinar 13 6 4 3 16:9 22 
6. UniorZreče 13 6 3 4 11:13 21 
7.Turnišč e 13 4 4 5 20:21 16 
8. Odranci 13 5 0 8 19:26 15 
9. Aluminij 13 3 5 5 15:18 14 
10. Kungota Broker 13 3 4 6 11:17 13 
I I . S t e k l a r 13 3 4 6 12:22 13 
12. Poloma Sever 13 2 4 7 11:24 10 
13. Bistrica 13 3 1 9 18:34 10 
14. Beltrans 13 2 1 10 13:27 7 

Razpored tekem 14. kroga, 
sobota, 16. marca, ob 15.00: 
Aluminij - Kovinar, Steklar -
Bistrica, Bakovci - Pohorje, 
Turnišče - Unior Zreče, Palo-
ma Sever - Dravinja, Kungota 
Broker - Odranci, Dravograd -
Beltrans. 

MALI NOGOMET -
POKAL MNZ PTUJ 

Rezultati tekem: v Tomaž -
Majolka 1:4, Bistro Špic - Vito-
marci Petlja 3:1, Majolka - Ga-
stro Žetale 3:0, Gastro Žetale -
Vitomarci Petlja 3:6, Majolka -
Bistro Špic 2:3. Vrstni red: 1. 
Bistro Špic Markovci, 2. Majol-
ka, 3. Vitomarci Petlja, 4. Ga-
stro Žetale, 5. Tomaž 

Branko Lešnik 

ORMOŽ / N O G O M E T 

Znani Ormoiani 
igrali z duhovniki 
Znani Ormoiani: Andrej Vaupotič, Vili Trofenik (kap.) 2, Slav-

ko Kosi, Janko Keček, Zlatko Zadravec, Franc Žemljic, Marko 
Zabavnik, Valter Vindiš, Zvonko Gašparič 4. 
Slovenski duhovniki: Andrej Firbas 1, Ivan Arzenšek, Janez Ce-

lar, Tine Tajnik, Marjan Plohi, Janez Maučec, Janko Stampar 
(kap.), Toni Burja. 

V sredo je bila ormoška šport-
na dvorana dodobra polna gle-
dalcev, ki so si prišli ogledat no-
gometno tekmo v malem nogo-
metu med ekipama znanih 
Ormožanov in slovenskih du-
hovnikov. Med obrazi na tribu-
nah je bilo veliko takšnih, ki v 
športno dvorano le redko zaide-
jo, to pa je bil dogodek, ki ga 
niso smeli zamuditi. Tekmo je 
organiziral nogometni klub 
Ormož, ki si prizadeva za popu-
larizacijo tega športa v Ormožu. 
Prodane so bile kar 103 vstopni-
ce, prihodku od vstopnic pa je 
pokrovitelj Vili Trofenik dodal 
še 40.000 tolarjev. Celotni izku-
piček bo uporabljen v dobrodel-
ne namene. 

Ormoški nogometaši niso do-
volili nobenih presenečenj in so 
takoj prevzeli iniciativo. Že v 4. 
minuti je Trofenik, po izvrstni 
podaji soigralca, žogo prvič po-
tisnil v mrežo. Vrstili so se za-
detki domačih, gostje pa so bili, 
najbrž zaradi slabše kondicijske 
pripravljenosti, uspešni le en-
krat. Ormožani so zmagali s 6:1 
(4:0) zaradi boljše pripravlje-

nosti in taktike. V svojih vrstah 
so namreč imeli tudi nogome-
taša, kar so duhovnikom po tek-
mi skesano priznali. 

Rezultat menda ni pomem-
ben, pomembno je, da smo se 
odlično zabavali in da je na 
računu Karitasa novih 70.000 
tolarjev, ki bodo uporabljeni v 
humanitarne namene. 

vk 

Foto Hozyan 
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LUJZEK 
Dober den vsoki den! Zaj pa mi 

je že zadosti tote letošnje 
(pre)duge zime. Tak se vleče kak 

jora kača in nas pika s svojo 
hladnočo. Tudi sneg se neče pos-
loviti od Doline Šentflorjanske. 
Pa saj nam neje nič prav: če nas 
zebe, bi radi na toplem bili, če 
nam je toplo, pa bi se radi v 
hladilnik skrili. Navsezodjo pa 
smo letos po dugih letih enkrat 
kunčno le meli ta provo zimo s 
snegom in zadosti stopinjami pod 
ničlo. Prejšnja leta smo jomrali 
zavolo pomladi sred zime, letos pa 
jomramo zavolo zime na pragi 
pomladi. Moja Mica tudi neje več 
zadovoljna, saj bom pre letošjo 
zimo trojne duge ga te v niča. Za 
segrevanje hiše pa bomo tudi te-
jko skurili kak včosik v treh zi-
mah vkuper. 

Kak pa ste mi kaj osmi mere -
den žensk preživeli? Ste vsi živi in 
trezni ostali in se svojim ta bojšim 
polovicam vsaj z rožicami 
oddužili? Tudi jaz sen svojimi 

Mici kupa eno lepo rožico, kije po 
dugi poti do duma zgorji cvet zgi-
bila in sen ji prinesa domu samo 
spodnji peceljček, pa še tisti je boj 
mehki kak trdi bija. Saj rečen, še 
rože neso več tista, kaj so negde 
bile. Prehitro ovenejo in zgibijo 
svoj duh. Osmomerčovsko smolo 
pa je meja tudi moj sosid Juža, ki 
je pozoba svoji ženkici povoščiti 
za proznik in mu je una prinesla 
trnovo vejico s čestitko:"Ženska 
sicer nisi, pipi ... (pisane so 
rožice) pa si! Lepo se mej, jaz sen 
šla na veselico. Lepo duma 
merkaj. Pridem domu proti ra-
nemi jutri kak sunčnica - puna 
semečic!" Tak je pač, da se živemi 
človeki vse zgodi, mrtvega pa tak 
nihče preveč na porajta ... 

Ker gremo proti kunci, bi vam 
rad poveda, da sen z zanimajom 
spremla ptujske svetnike, kak so 
zbirali svoj občinski proznik in se 
kumer (ne) zedinliza nekšni zgo-
dovinski datum. Jaz sen meja 
predlog, pa ga neso upoštevali: 
vsoki naj bi predlaga svoj rojstni 
den, pa bi meli občinski proznik 
večkrot na leto. Pa bi vsi zado-
voljni bli, občanov pa itak nišče 
nične vproša. 

Tejko za gnes in srečno do 
drugega tjedna. 

Vaš svetnik LUJZEK 
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Info - glasbene novice ! 
Info - kviz 
Ali veste, kateri pevec je na sliki? 

Izrežite glasovnico, vpišite odgovor, 
in če vam bo sreča naklonjena, vam 
bodo v prodajalni Tehnika Emone 
Merkuija Ptuj podarili zgoščenko. 
Daje bila pred štirinajstimi dnevi na 
sliki Regina, je med drugimi ugoto-
vila tudi Elizabeta Hercog, Pristava 
15,Cirkulane. 

Čestitamo! 

Odgovore na današnje vprašanje 
pošljite (ali prinesite) na: Ured-
ništvo Tednika, p.p. 95, 2250 Ptuj. 
Rok: četrtek, 21. marca. 

Reševalec: 

Naslov: 

Ime pevca: 

V glasbi se neprestano pojavljajo 
nove glasbene zvrsti. Inovativnost 
pa je dvorezen meč, ki se kaže v 
tem, da množice poslušalcev lahko 
sprejmejo neke novosti ali pa ne! 

ikikft 
THE BEATLES so glasbena skupi-
na, ki je v zgodovini glasbe prodala 
največ plošč. Sestavljali so jo Paul 
McCartney, John Lennon, George 
Harrison in Ringo Star. Lani novem-
bra je izšla prva zgoščenka Antho-
logy 1 in po 25 letih prvi novi single 
Free as a Bird. Kmalu bo izšla druga 
kompilacija iz triologije Antho!ogy 
2, kot najavo pa so fantje pripravili 
še drugi novi single REAL LOVE. 

Naslednje legende na spisku so 
ROLLING STONES, katerih origi-
nalna zasedba je bila: Mick Jagger, 
Ronnie Wood, Keith Richards, 
Charley Watts in Bili Wyman. Dobri 
Bili je Rollingse zapustil leta 1994 
pred veliko svetovno turnejo Voo-
doo Lounge. V letu 1995 so Stonesi 
posneli delni live album Stripped, 
na katerem je tudi izvrstna ročk ba-
lada z naslovom WILD HORSES. 

Tretji super ročk band OUEEN je 
lani poslal na trg zadnji studijski 
album Made in Heaven, ki je po-
svečen umrlemu pevcu Frediju 
Mercuryju. Brian May, Frank Mu-
sker in Elizabeth Lamers so napisali 
čudovito pesem TOO MUCH LOVE 
WILL KILL YOU ( * * * * ) , ki sta jo 
s svojimi glasovi obogatila Freddie 
in Brian! 

Škotska skupina WET WET WET je 
v desetletni karieri izdala tele albu-
me: Popped in Solled out, The 
Memphis Sessions, Holding Back 
the River, High on the Happy Side, 
Live at Royal Hali, End of Part one 
in Picture This. "Mokri" so svoj naj-
večji pečat glasbi postili s skladbo 
Love is ali around in fantje upajo na 
novi uspeh s skladbo MORNING. 
( * * * ) 

BON JOVI je v ročk paketu zadnja 
velika skupina, njeni člani pa so Jon 
Bon Jovi, Tico Torres, David Bryan 
in Richie Sambora. Album These 
Days je prinesel že tri hite: This ain't 
a Love Song, Something for the 
Pain in Lie to me, sedaj pa so izdali 
naslovno pesem These Days. ( * * * * ) 

tobi* 
Nemški duo CAPITAN JACK polni 
plesišča s debitanskim komadom 
Capitan Jack, ki bo tudi nosilni ko-

mad na albumu The Mission. CAPI-
TAN JACK se vračata v dina-
mičnem in podobnem komadu Drill 
Instructor. ( * * * ) 

CAPITAN HOLYWOOD PROJECT 
je tokrat k sodelovanju povabil pev-
ko Petro in skupaj predstavljata 
povprečen plesni komad OVER 
AND OVER. ( * * * ) 

V Nemčiji je velika reklama po-
svečena projektu Love Message, 
na album pa so komade prispevali: 
Scooter, E-Rotic, Masterboy, D.J. 
Bobo, Mr. President ... Veliki 
nemški projekt skupine LOVE MES-
SAGE je istoimenski hit LOVE MAS-
SAGE. ( * * * ) 

toft-ft 
Irsko pop skupino BOYZONE ses-
tavljajo Stephen Gately, Michael 
Graham, Share Lynch, Keith Duffy 
in Ronan Keating. BOYZONE z de-
bitanskega albuma Said and Done 
prepevajo popevko COMING 
HOME NOW. ( * * * * ) 

MARK KNOPLER je gonilna sila 
skupine Dire Straits, solo izlet pa si 
je Mark privoščil s skladbo DAR-
LING PRETTY. ( * * * * ) 

Za konec pa bom pokukal še na 
country sceno, kjer je pevec ALAN 
JACKSON izdal svojo kompilacijo 
hitov z naslovom Greatest Hits Col-
lection. ALAN pa vlada tudi na co-
untry lestvici uspešnic; njegova 
nova se imenuje l'LL TRY. ( * * * ) 

David Breznik 

1. Open Arms 
- MARIAH CAREY 
2. Spaceman 
- BABYLON ZOO 
3. Jesus to a Child 
- GEORGE MICHAEL 
4. D o you stili - EAST 17 
5. How D e e p is your Love 
- T A K E T H A T 
6. D o h woh diddy 
- F U N FACTORY 
7. Don't Look back in Anger 
- OASIS 
8. Let your Soul be your Pilot 
- STING 
9. Count on me 
- W H I T N E Y H O U S T O N & 
CE.CE. W I N A N S 
10.1 Love to Love 
- L A BOUCHE 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj. 

c^Mladi dopisniki 
ČE BI BILA FANT 

V moji družini smo trije otroci: 
dva fanta in jaz - deklica. Robi in 
Andrej, tako se imenujeta moja 
brata, sta na žalost starejša od 
mene. Vendar pa se imamo vsi 
radi. 
Nisem vedela, naj se smejem ali 
jočem, ko mi je mamica poveda-
la, kako sem se rodila. Bilo je že 
skoraj dogovorjeno, da bom fant. 
Ati mi je že izbral ime Bogdan. 
Ime mi ni všeč, vendar ne name-
ravam užaliti tistega, ki mu je 
tako ime ali pa mu je všeč to ime. 
Pri porodu, ko mi je že gledala 
glavica ven, je sestra presodila: 
"Fantek bo, po frizuri vidim!" 
Mamica ji ni verjela, saj je na 
tihem upala, da bo deklica. Go-
vorila pa je: "Naj bo, kar bo, samo 
da bo zdrava." Ko sem že bila na 
svetu, se je sestra razjezila: "Pro-
sneta puca, ti si prva, ki me je 
okrog prinesla!" To imam v krvi, 
saj sem bolj na hece. 
Ob tej zgodbi sem se zamislila. 
Kaj bi bilo, če bi bila fant? 
Moje misli se ustavijo pri rojst-
vu. Medicinska sestra se pohva-
li: "Nikoli se še nisem zmotila!" 
Potem pa bi se pričele debate o 
mojem imenu. Zanima me, kako 
bi mi bilo ime. Bogdan ne bi bila, 
saj mamici to ime ni bilo všeč. 
Andrej in Robi bi verjetno bila 
vesela, saj bi me lahko naučila 
vseh vragolij, ki jih poznata. 
Mamica bi si verjetno želela še 
enega otroka. Ko bi bila stara 
okoli šest let, bi pričela hoditi v 
malo šolo. S sošolci bi nagajali 
deklicam. Ne bi se veliko učila, 
raje bi igrala nogomet ali tenis. S 
kolesi bi se vozili po vasi, se us-
tavili ob kaki češnji ali slivi, po-
jedli nekaj sadežev in se odpeljali 
naprej. V gozdu bi si zgradili 
hišico, si naredili loke in streljali 
v deblo. Pozimi bi se kepali in 
metali punce v sneg. V šoli bi, do 
neke mere, nagajali učiteljicam. 
Kot fant bi pogledal za vsako 
lepo punco in ji požvižgal. Ver-
jetno bi obiskoval športni in mo-
delarski krožek, če pa bi imel 
posluh, pa še pevskega. 
Soba bi bila oblepljena s plakati 
mišičnjakov in superzvezd. Gle-
dal bi veliko grozljivk in krimi-
nalk. Vendar pa bi imel rad živali 
in jih ne bi naučil. Na zabavah bi 
plesal in se ne bi pr idruži l 
sedečim sošolcem. 
Najbolj bi pri mojem fantovstvu 
trpela mamica. Nihče je ne bi 
podprl, saj je znano, da ponavadi 
ženske drži jo skupaj , kadar 
moški delajo neumnosti. 
Če bi sama odločala o svojem 
spolu, bi se odločila za deklico. 
To mi ugaja. Pogrešala bi plezan-
je ali nagajanje puncam. Ampak 
včasih nadoknadim to ali še kaj 
več. Vem pa tudi to, da imata oba 
spola slabe strani. Pri fantih je to, 
da gredo v vojsko, pri dekletih pa 
to, da so vedno manj cenjene in 
so v nevarnosti na vsakem kora-
ku. 
Spola si ne moremo izbirati in 
moramo biti zadovoljni s tem, 
kar smo, saj narava najlepše izbe-
re sama. Pa še koga ob rojstvu 
presenetimo. 

Mojca Gorjuk, 8. a, 
OS Ivanjkovci 

MAMA, A NE VEŠ ... 

Kajenje ni zdravo! O njegovih 
škodljivih vplivih smo se učili že 
v prvem razredu. 
Moja mama kadi, odkar se zave-
dam. Začela je pri sedemnajstih 
letih. Do tega jo je pripeljala 
družba, mi je rekla. Vendar se 
čudim njeni takratni najboljši 
prijateljici, saj ona ne kadi. Pa je 
bila vedno z njo v družbi. Mama 
pokadi ogromno. Razumela bi, 
da bi bila vsaj zdrava, pa ni, ima 
bronhialno astmo. Pa se ji fučka 
za zdravje! Pa ne samo za njeno, 

tudi za moje. Večinoma kadi v 
kuhinji in dnevni sobi, drugod 
pa ne. Poskušala sem ji povedati, 
da kajenje škoduje njej in tudi 
meni, da ima astmo in jo lahko 
zaduši. Enkrat, ko me je z napa-
dom zbudila, sem ji dejala: 'Ma-
mica, upam da tako pogostih na-
padov ne bi imela, če ne bi kadi-
la.' Namesto da bi mi rekla: 'Prav 
imaš,' je rajši odšla iz sobe. 
To je bil eden od stotih posku-
sov, vendar se vsak konča enako. 
Ni me hotela in me noče pos-
lušati, češ saj si še otrok, kaj go-
voriš. Zelo je trmasta. Velikokrat 
mi reče, da zaradi cigaret nisem 
prikrajšana. Ampak kaj ti poma-
gajo lepe obleke, če se vsak dan 
zastrupljaš s strupenimi plini iz 
cigarete svoje mame in to ti 
krajša življenje. 
Vseeno pa upam, da se bo spame-
tovala in spoznala, da ji kajenje 
samo škoduje. 

Sergeja Zemljarič, 8. b, 
OŠ Mladika, Ptuj 

ORFEJ IN EVRIDIKA 

Sem Orfej. Saj veste - pevec iz 
stare Grčije. O meni je neki tip 
napisal celo bajko z nesrečnim 
koncem. Ampak moje življenje 
je srečno, zato mora konec bajke 
biti srečen. Imam kar zajeten 
kupček otrok in ženo Evridiko, 
ki pa bi jo skoraj izgubil - saj 
veste, kako je s to stvarjo. Ampak 
tale Publij Ovid Naso je malo 
narobe slišal. Saj veste (ne vem, 
zakaj vedno ponavljam ta veste -
tako sem pač navajen) - nekdo se 
zmoti, potem tako pove drugim, 
na koncu pa vsi vedo narobe. 
Moj konec je srečen. No, naj vam 
povem svojo zgodbo: 
Nekega meglenega jutra - mis-
lim, da je bil petek, trinajstega -
mi je soseda sporočila: "Orfej, 
tvoja Evridika je mrtva!" Takrat 
še nisem imel otrok. Pozneje mi 
je soseda povedala še, da je Evri-
diko pičila kača. Tega ne bi mo-
gel prenesti, zato sem se kar od-
pravil k tisti jami, da bi mi jo 
bogovi vrnil. Usedel sem se na 
skalo in začel peti in prositi, naj 
mi jo dajo nazaj. Vsi bogovi so 
prisluhnili moji pesmi. Ampak 
eden od bogov je rekel: "Orfej, 
tvojo Evridiko bi ti dal takoj na-
zaj zaradi petja, ampak ni je tu." 
"Kako da ne, saj jo je vendar 
pičila kača." 
"Dragi Orfej, verjetno gre za kak 
nesporazum. Zdaj odidi!" je še 
rekel. In res sem odšel - k sosedi 
- vprašat za Evridiko. Soseda je 
rekla: "Oprosti, sosed, zmotila 
sem se. Gre za neko drugo Evri-
diko..." 
Ves srečen sem šel v najino hišo. 
Ampak nekaj mi ni šlo v glavo. 
Kje pa je potem moja Evridika? 
Čez nekaj minut pa mi je neki 
moški prišel sporočit, da imam 
sina. "Aja, sem pa res neumen," 
sem si rekel, "moja Evridika je v 
porodnišnici." 
Pa ni bila zadnjič. 

Tj asa Obilčnik, 7. c, 
OS Ormož 

MOJA NAJLJUBŠA KNJIGA 

Ko sem bila stara 6 let, sem do-
bila knjigo Drekec Pekec in Pu-
kec Smukec. to je bila moja 
najljubša knjiga. Ker je bila zelo 
smešna, sem mamico prosila, 
dami jo vsako večer pred span-
jem bere. Potem sem se že 
naučila brati. Zato zvečer nisem 
več potrebovala mamice, da mi 
jo bere. 
Zelo rada berem knjige. Vesela 
sem, da imam toliko knjig v svoji 
knjižnici. Rada pa zaidem tudi v 
šolsko knjižnico. 

Nastasija Alt, 3. b, 
OŠ Videm 
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Zobje, zobozdra-
vniki m pacienti 

Mnenje zobozdravnikov oddelka z a 
odrasle ptujske zobne ambulante o 
članku gospe danice sadler 

V Tedniku je bil 29. februarja objavljen 
prispevek gospe Danice Satler, ki kri-
tično govori o zobozdravstvenih storitvah 
in nekaterem zobozdravstvenem osebju 
v ptujski Zobni ambulanti. Ker prispevek 
obravnava razmere v zobozdravstvu v 
oddelku za odrasle, smo zobozdravniki 
tega oddelka na svojem rednem delov-
nem sestanku spregovorili tudi o tem 
članku in kritično presodili njegovo vsebi-
no kakor tudi svoje dleo. Menili smo, da 
je vodstvo Zobne ambulante ali celo 
Zdravstvenega doma dolžno odgovoriti 
na članek v Tedniku in širšem občinstvu 
predstaviti naše probleme in težave. Če 
do tega v naslednji številki Tednika ne bi 
prišlo, so zobozdravniki oddelka za 
odrasle pooblastili svojega pred kratkim 
imenovanega strokovnega vodja dr. To-
neta Florjančiča, da v časopisu pojasni 
nekatere probleme, ki se pojavljajo v zo-
bozdravstvu. 

Naj takoj na začetku zapišem, da je 
protest gospe Danice Satler popolnoma 
upravičen. Njen pnmer pa zelo lepo 
pokaže, kakšne razmere vladajo trenutno 
v zobozdravstvenem varstvu v Sloveniji. 
Ko je bilo v preteklih letih plačnik zoboz-
dravstvenih storitev bivše socialno zava-
rovanje, je bilo v zobozdravstvu težko, 
vendar je imel pacient več pravic in 
možnosti. Sedaj, ko je plačnik zoboz-
dravstvenih uslug zdravstvena zavaroval-
nica, pa je stanje mnogo težje, saj je za-
varovalnica precej zožila pravice pacien-
tov in predpisala indikacije za zoboz-
dravstvene storitve, ki s strokovnimi indi-
kacijami nimajo mnogo skupnega. To 
velja predvsem za protetična dela v zo-
bozdravstvu, ki so pravzaprav najobčutlji-
vejši del v kontaktih med pacientom in 
zobozdravnikom. Zožitev pravice pa po-
meni polno pacientovo plačilo za prote-
tična dela, kijih ustrezni pravilnik zavaro-
valnice ne prizna za indicirana. Tukaj zo-
bozdravniki po nedolžnem lahko pridemo 
kaj hitro v konfliktne situacije s pacienti 
ali zavarovalnico. Pravice pacientov na 
račun zavarovalnice so dejansko znižane 
na "balkanski minimum", saj zavaroval-
niška komisija najraje odobri izdelavo na-
vadnih akrilatnih protez, ki jih skoraj ni-

kjer več ne delajo. 
Zakaj sem zapisal "balkanski mini-

mum"? Pred dobrimi petnajstimi leti sem 
sodeloval na strokovnem zobozdravstve-
nem kongresu Jugoslavije v Budvi. V raz-
govoru s kolegi sem zvedel, da so že te-
daj v drugih balkanskih republikah izdelo-
vali navadne akrilatne proteze le izjemo-
ma! Stomatološka fakulteta v Ljubljani 
študentov sploh ne uči več izdelave takih 
protez! Zato osebno imenujem to komisi-
jo pri zavarovalnici za "akrilatno komisi-
jo". Vse, kar je boljšega, zahtevnejšega, 
sodobnejšega, pa naj si pacient plača 
sam! Sklep slovenskega parlamenta pa 
je, da bo v naslednjih letih zobozdravst-
veno varstvo za odrasle prišlo v celoti na 
samoplačniško osnovo. To pa pomeni 
kompletno razslojevanje prebivalstva tudi 
na področju zobozdravstvenega varstva 
za odrasle. 

Nova organiziranost na področju zo-
bozdravstvenega varstva je z uvedbo za-
sebnih zobnih ambulant in zobotehničnih 
laboratorijev prinesla precej sprememb, 
na katere pa se bodo morali pacienti šele 
navaditi. Zasebne amulante delajo na 
osnovi koncesij tudi "na zdravstveno 
knjižico", vendar se naval pacientov na 
zobno ambulanto v Ptuju ni bistveno 

zmanjšal. Ljudje so navajeni, da pridejo v 
centralno ptujsko zobno ambulanto, zato 
se naročilni roki niso bistveno skrajšali in 
so za normalno delo in normalne 
medčloveške odnose še absolutno pre-
dolgi. 

Iz te ugotovitve izhaja osnovni prob-
lem, ki ga je v svojem prispevku nakazala 
gospa Danica Satler. Predolge čakalne 
dobe in omejitve števila protetičnih stori-
tev s strani zavarovalnice so glavni vzrok 
pacientkinih težav. Takšnih pacientov je 
na žalost še mnogo več, vendar se do 
sedaj še nihče ni oglasil po časopisih. 
Prav pa je, da se ljudje oglasijo in to 
večkrat, predvsem pa na pravih mestih z 
zahtevo, da se bolje uredi socialna in 
zdravstvena varnost slovenskih ljudi. Da 
je stanje tako alarmantno, so zoboz-
dravstveni delavci še najmanj krivi. 

Ob tej ugotovitvi so mi prišle na misel 
razne anketne oddaje, predvsem na ra-
diu, ko novinarji sprašujejo občane, kje 
jih najbolj čevelj žuli ali kaj podobnega. 
Značilno za slovenske ljudi je, da včasih 
zelo nesamokritično, anonimno (npr. 
Jože iz okolice Ptuja) in neodgovorno 
popljuvajo in izničijo delo drugih ljudi. 
Predvsem je v "modi" zaničevanje 
zdravstvenih delavcev in zdravstvenih us-

tanov. Ljudje se ne zavedajo, kako s svo-
jimi nekontroliranimi izjavami uničujejo 
ogled zdravstvenih ustanov in zdravstve-
nih delavcev in kako zelo lahko prizade-
nejo njihovo osebno integriteto. Le po-
hvaliti nekoga pa je tako zelo težko! To je 
tipično pa naše, tipično po slovensko. V 
zdravstvu delam že dvaintrideset let 
pošteno, požrtvovalno in strokovno. 
Takšnih nas je še veliko več, vendar še 
nisem zasledil, da bi nas kdorkoli pohva-
lil. Ne želimo in ne zahtevamo pohval, 
vendar tudi pohvala dobro dene, saj smo 
tudi zdravstveni delavci ljudje. Raje "lop" 
po zdravniku, saj je to bolj "moderno". 

Omenil sem, da ljudje še vedno priha-
jajo v ptujsko zobno ambulanto in da je 
zasebne zobne ordinacije niso bistveno 
razbremenile. Zobozdravnike, ki so odšli 
med zasebnike, nadomeščajo mlajši zo-
bozdravniki, ki pa v celoti še ne morejo 
zapolniti vrzeli, zato lahko upravičeno go-
vorimo o kadrovski problematiki. Pri nje-
nem reševanju pa prihaja do nekaterih 
problemov. Čeprav imamo na Ptuju pre-
cej mladih pripravnikov, pa za slovenske 
zdravnike in zobozdravnike ni stanovanj 
in zato nam odhajajo v druge kraje, kjer 
jih pričakujejo z odprtimi rokami. O tem 
problemu in o zaposlovanju v ptujskem 

zdravstvu na splošno bi morale več spre-
govoriti ustrezne občinske strukture ali 
celo politične stranke. 

Ob tej ugotovitvi se mi dozdeva, da /e 
gospa Danica Satler hotela v svojem 
članku povedati še nekaj drugega in da je 
članek nedorečen. Se mogoče motim? 
Ni moj namen opravičevati kolegice dr. 
šteharnikove, vendar jo v tem primeru 
moram opravičiti, saj kot mlada zoboz-
dravnica ni dolžna reševati problemov, kj 
izhajajo iz prejšnjih časov. Je dobra zo-
bozdravnica, je domačinka in o njej bo 
slišati še dosti dobrega - če bomo Slo-
venci sploh znali še koga pohvaliti. 

Gospa Danica Satler, imeli ste smolo, 
da vam je zobozdravnica dr. Petkova 
odšla v zasluženi pokoj. Če tega ne bi 
bilo, bi vi že veselo jedli z novimi zobmi. 
Tudi vaš problem bomo rešili. Vabim vas, 
da se oglasite v moji ordinaciji, in naredi-
la bova lepe nove zobe. 

dr. Tone Florjančič, 
specialist za zobne in ustne bolezni -

strokovni vodja oddelka za odrasle v Zob-
ni ambulanti Ptuj 













STOPERCE / KRAJANI PRIPRAVILI PROTESTNI SHOD 

Plaz sanirati 
se ta mesec! 
S to in še nekaterimi podobnimi zahtevami so se minuli petek oglasili 
Stoperčani in okoličani na protestnem shodu na odseku med Stoperca-
mi in Rogatcem. Pripravili so ga na mestu, kjer je pred dvema meseca 
plaz popolnoma odnesel velik del makadamske reginalke med 
Majšperkom in Rogatcem. 

Cesta je ves ta čas zaprta, nihče pa doslej ni storil ničesar, 
le na majšperški občini smo uspeli izvedeti, da naj bi plaz 
sanirali do srede maja. Denar za to bo Družba za državne 
ceste pridobila iz državne blagajne, sanacija pa naj bi bila 
naročena pri Cestnem podjetju Celje, za kar je že pri-
dobljen projekt. 

"Resnično nam je šele sedaj 
prekipelo, kajti pravega odgovo-
ra, kako bo s cesto, Stoperčani 
nismo dobili nikjer. Bilo je več 
obljub, da bodo poleg sanacije 
plazu cesto tudi asfaltirali, ven-
dar po dveh mesecih, odkar je 
prišlo do nezgode, cesta še zme-
raj sameva. Promet je 
ohromljen, tisti, ki se vozijo na 
delo v odaljeni Rogatec, 
Rogaško Slatino, Celje in Store, 

pa morajo vsak dan prevoziti 
precej več kilometrov skozi od-
daljene Žetale. Cesta je že nekaj 
let v slabem stanju, neasfaltira-
nih je še kakih 4,5 kilometrov 
in slišali smo, da naj bi bila ces-
ta v projektih vrisana kot asfal-
tirana. Radi bi izvedeli, kdaj bo 
do sanacije sploh prišlo in kdaj 
bo promet po regionalki stekel 
normalno. Nihče od povablje-
nih - povabili smo župane 
majšperške, rogaške in šmarske 
občine ter Cestno podjetje Celje 
- na naš shod ni prišel, čeprav so 

nam nekateri svoj obisk obljubi-
li," je med drugim dejal Sto-
perčan Marjan Korže. 

Regionalka med Majšperkom 
in Rogatcem je dolga kakšnih 
15 kilometrov, po njej je pred 
dvema meseca ptujski Certus še 
vozil dnevno na rednih linijah, 
z zaprtjem ceste pa so se tudi pri 
njih pojavile težave. Kot nam je 
na protestnem shodu povedal 
Ivan Hojnik, vodja prometne 

operative Certus Ptuj, morajo 
dnevno prevoziti tudi do 100 ki-
lometrov več in te stroške bo v 
prihodnje težko pokriti. "Linije 
potniškega prometa so namreč 
na tej relaciji ene od starejših. 
Potnikov sicer dnevno ni veliko, 
vendar bi relacijo vsekakor radi 
obdržali. Celotno avtobusno po-
vezavo smo speljati prek Žetal, 
namesto prejšnjih 17 kilome-
trov imamo po novi progi sedaj 
23 kilometrov med Majšperkom 
in Rogatcem, uvesti pa smo mo-
rali še dodatno povezavo za 

osnovnošolske otroke iz Sto-
perc," pravi Hojnik s ptujskega 
Certusa. 

Na problem, ki ga povzroča 
zaprtje reginalke, so opozorili 
tudi stoperški gasilci. "Zaradi 
vremena, kot ga imamo v teh 
mesecih, je še posebej nevarno, 
da v naravi pride do kakšnega 
požara, in ravno to področje, 
kjer je cesta zaprta, je bogato z 
gozdovi. Če bi prišlo do požara, 
bi gasilci težko ukrepali, kajti 
težaven bi bil prevoz vode, po-
vezava s sosednjim društvi pa 
sedaj ni možna," sta povedala 
poveljnik Anton Lorber in 
podpoveljnik Alojz Galun iz 
stoperškega GD. 

NA ODGOVOR 
BODO POČAKALI 
DO PONEDELJKA 

Stoperčani in okoličani, ki 
živijo ob tej cesti, so s protestom 
opozorili na težave, kajti ob pla-
zu - nekateri pravijo, da je z 
njim nastala do šest metrov glo-
boka jama - se jih je zbralo 
okrog 130. Marjan Korže je 
med drugim še dejal, da bodo na 
jasen odgovor sicer počakali še 
do prihodnjega ponedeljka, po-
tem pa resnično napovedujejo 
zaporo ceste na nekaterih odse-
kih. V Stopercah namreč pravi-
jo, da jim- le pisno sporočilo 
Družbe za državne ceste, kdaj 
naj bi pričeli sanacijo plazu, ni 
dovolj in da niso zadovoljni z 
ukrepanjem majšperške in 
rogaške občine. Na petkovem 
shodu sicer niso znali povedati, 
ali se povabljenim županom in 
predstavnikom cestarjev res ni 
bilo vredno udeležiti protestne-
ga shoda ter domačinom odgo-
voriti na vprašanja ali pa je za-
deva res samo v pristojnosti 
države in v majšperški in 
rogaški običini z njo nimajo 
ničesar opraviti. 

Besedilo in posnetek: 
Tatjana Mohorko 

Udeleženci shoda so menili, da je počasno ukrepanje 
države v težavah med drugim tudi "pot v Evropo". 

D E S T R N I K / ZLATE POROKE POSLEJ V OBČINAH 

Zlatoporoienta Novakova 
Na Destrniku so v soboto opravili obred zlate poroke. Petdeset srečnih 
let sta dočakala Alojz in Antonija Novak z Janeževskega Vrha 45/a v 
občini Destrnik - Trnovska vas. 

Alojz je upokojeni 
ključavniČhr, Antonija je 
bila kuharica. V zakonu 
sta se jima rodila dva 
otroka, na jesen življenja 
pa ju razveseljuje pet vnu-
kov. Obred zlate poroke so 
opravili v cerkvi. 

Kot smo izvedeli v upravni 
enoti Ptuj, bodo poslej zlate 
poroke potekale v občinah, od 
koder so doma zlatopo-
ročenci. 

Zlatoporočencema Novak 
tudi naše iskrene čestitke! 

M G 
Zlatoporočenca Alojz in Antonija Novak. 

Foto: Kosi 

ČRNA KRONIKA 
UMRL NA KRAJU 
NESREČE 

V četrtek, 7. marca, nekaj 
pred 20. uro je po magistralni 
cesti od Devine proti Prager-
skem vozil osebni avto 40-letni 
Miran Mlakar iz Leskovca pri 
Pragerskem. Zunaj naselja 
Spodnja Nova vas pri Sloven-
ski Bistrici je začel prehitevati 
pred seboj vozeči osebni avto 
Renault, ki ga je vozil 42-letni 
Milan F. s Pragerskega. Pri pre-
hitevanju je Mlakar s svojim ju-
gom oplazil Milanov renault, 
nato pa je zapeljal desno s 
cestišča in čelno trčil v beton-
ski zid dovoza k stanovanjski 
hiši. Pri tem se je Miran Mlakar 
tako hudo ranil, da je umrl na 
kraju nesreče. Renault Milana 
F. je po trčenju zaneslo s ces-
tišča na travnik, kjer se je 
prevrnil na streho, voznik pa je 
bil le lažje ranjen. 

SOPOTNIK HUDO 
RANJEN 

33-letni Leopold L. s Prager-
skega je v četrtek okoli 19. ure 
vozil osebni avto po lokalni 
cesti Vuzenica - Muta. V ostrem 
nepreglednem ovinku zunaj 
naselja Vuzenica ga je na 
spolzkem tlakovanem cestišču 
zaneslo na nasprotni vozni 
pas, po katerem je pripeljal na-
sproti 38-letni Milan O. iz Ra-
delj. Vozili sta čelno trčili, voz-
nika sta jo odnesla brez večjih 
poškodb, hudo ranjen pa je bil 
sopotnik v Leopoldovem avto-
mobilu, 14-letni Marcel Č., 
doma iz Vuzenice. 

PEŠEC LAŽJE 
RANJEN 

Na Potrčevi cesti v Ptuju je v 
petek, 8. marca, okoli 8. ure 
neznani voznik osebnega avto-
mobila (jugo modrosive barve) 
zadel v pešca, 86-letnega Ja-
neza R iz Ptuja, in ga lažje 
poškodoval. Po nezgodi je 
voznik poškodovanca vzel v 
avto in ga odpeljal v ptujski 
zdravstveni dom, potem pa je 
odpeljal. Zaradi tega ptujski 
policisti prosijo tega neznane-
ga voznika in morebitne druge 
očividce prometne nezgode, 
da se jim oglasijo. 

Z AVTOM V 
MOPEDISTA 

V petek, 8. marca, nekaj 
pred 14. uro je po lokalni cesti 
od Gomile proti Drstelji vozil 
osebni avto 23-letni Robert M. 
iz Ptuja. V bližini hiše Drstelja 
št. 46 je v blagem levem ovinku 
začel prehitevati kolo z motor-
jem, s katerim se je pred njim 
peljal 44-letni Anton U. iz Ptuja. 
Pri prehitevanju je z avtom trčil 
v zadnje kolo mopeda, voznik 
mopeda je zaradi tega izgubil 
ravnotežje in padel po ces-
tišču. Hudo ranjenega so pre-
peljali v ptujsko bolnišnico. 

UMRL MED 
PREVOZOM V 
BOLNIŠNICO 

Po regionalni cesti od Vur-
berka proti Ptuju je v ponedel-
jek, 11. marca, vozil osebni 
avto Citroen BX 43-letni Alojz 
Aracki iz Spuhlje pri Ptuju. V 
naselju Štuki je ob 11.45 dom-
nevno zaradi neprimerne hi-
trosti zapeljal na nasprotni voz-
ni pas in čelno trčil z avtobu-
som, ki ga je v tistem trenutku 
nasproti vozil 39-letni Branko 
K. iz Zavrča. V nesreči je bil 
Alojz Aracki tako hudo ranjen, 
da je že med prevozom v bol-
nišnico umrl. 

GOSPODARSKO 
POSLOPJE V 
PLAMENIH 

V nedeljo, 10. marca, okoli 
18. ure je iz doslej še neznane-
ga vzroka izbruhnil požar na 
gospodarskem poslopju Janka 
J. v Starem Gradu pri Makolah. 
Ogenj je uničil leseno poslopje 
v velikosti 19 x 12 metrov, v 
njem pa večjo količino pšeni-
ce, nekaj koruze, precej sena 
in slame ter puhalnik in fička. 
Po oceni je škode za dobre tri 
milijone tolarjev. 

VLOMILCI NA DELU 
Prejšnji teden je doslej še 

neznani storilec vlomil v pros-
tore podjetja ISM-GSM v Slo-
venski Bistrici, Ul. B. Kraigher-
ja. Odnesel je poslovni kovček 
z razno dokumentacijo in last-
nika Draga L. oškodoval za 
okoli milijon tolarjev. 

V noči na petek, 8. marca, je 
neznanec vjomil v prostore pi-
cerije Atila v Kidričevem. Odne-
sel je predvsem denar, ki ga je 
našel v lokalu, in s tem lastnika 
Zlatka Š. oškodoval za okoli 
sto tisoč tolarjev. 

© FF 

RODILE SO - ČESTI-
TAMO: Jagica Lukavski, 
Strajna 2, Podlehnik - de-
klico; Vlasta Petek, Sta-
novno 4, Ivanjkovci - Go-
rana; Bojana Kostanjevec, 
Ul. Jožefe Lackove 17, 
Ptuj - dečka; Elvira Vuko-
jevič, CM D 11, Ptuj -
dečka; Marija Cafuta, 
Zakl 15/a, Podlehnik -
dečka; Liljana Križanec, 
Dobrina 18, Žetale - Jan-
jo; Bojana Krajnc, Dolga 
lesa 7, Ormož - Tineta; 
Irena Černel, Vitomarci 
56 - Gregorja; dr. Brigita 
Baklan, Osojnikova 22, 
Ptuj - Oliverja; Natalija 
Pavlinič, Sakušak 19, 
Juršinci - Tomaža; Darja 
Čuš, Vitomarci 11 - Nast-
jo. 

POROKA: Franc Kovačič 
in Marija Stergar, Svetinci 
14. 

UMRLI SO: Franc Jus, 
Njiverce, Cesta v Njiverce 
25, * 1930, t 29. februar-
ja; Štefan Kostanjevec, 
Nova vas pri Markovcih 
9, * 1934, t 2. marca; Bo-
ris Gerlovič, Hardek 24, -{' 
1925, t 2. marca; Ivana 
Prosenjak, roj. Kuhar, 
Brstje 13, Ptuj, * 1913, t 
4. marca; Janez Mesarec, 
Vičanci 52, * 1928, umrl 
3. marca; Alojz Bezjak, 
Dolane 14, * 1929, umrl 
2. marca; Dominik Tisni-
kar, Spindlerjeva 8, Ptuj, 
• 1920, t 6. marca; Alojz 
Klemenčič, Podgorci 25, 
* 1919, t 7. marca. 

PTUJ • Danes ob 9. uri 
se bo v gledališču 
pričelo srečanje 
otroških gledaliških, lut-
kovnih in plesnih sku-
pin, na katerem se 
bodo predstavili šolarji s 
ptujskega in 
ormoškega območja. 

PTUJ • Na mladin-
skem oddelku Knjižnice 
Ivana Potrča bodo da-
nes odprli razstavo iz-
delkov učencev OŠ Vi-
dem kot uvod v delovno 
srečanje šolskih 
knjižničarjev ptujskega 
območja, Ormoža in 
Velike Nedelje. 

LENART • PD Simona 
Gregorčiča iz Velike 
Nedelje bo jutri ob 19. 
uri v kulturnem domu 
uprizorilo komedijo Za-
drega za zadrego. 

VITOMARCI • V sobo-
to, 16. marca, bo ob 19. 
uri gostovalo Kulturnou-
metniško društvo Vrba 
iz Vrbja pri Žalcu. Upri-
zorilo bo Partljičevo ko-
medijo Slikar v tolmunu. 

SKORBA • PD Simona 
Gregorčiča iz Velike 
Nedelje bo v nedeljo, 
17. marca, ob 18.30 v 
domu krajanov uprizori-
lo komedijo Zadrega za 
zadrego. 

TRNOVSKA VAS * V 
nedeljo, 17. marca, bo 
ob 15. uri dramska sku-
pina PD Vitomarci upri-
zorila komedijo Zbeži 
od žene. 

O R M O Ž # V petek, 15. 
marca, ob 19. uri bo v 
domu kulture večer 
zborovske pesmi. Nas-
topila bosta komorni 
pevski zbor Bel-Canto 
od Sv. Tomaža pod 
vodstvom Stanka 
Pšaka in mešani pevski 
zbor Ormož pod vodst-
vom Jožeta Barina-Tu-
rice; 

SLOVENSKA BISTRI-
CA # V likovnih salonih 
bistriškega gradu raz-
stavlja do 25. marca li-
kovna dela pod naslov-
o m BISTRIŠKI VINTGAR 
domača likovnica Pavla 
Rozman. 

SLOVENSKA BISTRI-
CA # Grad Slovenska 
Bistrica vabi k ogledu 
gledališke monodrame 
VVilhelma Reicha GO-
VOR MALEMU ČLOVE-
KU v izvedbi igralca Vla-
da Novaka iz Gledališča 
Ptuj. Predstava bo v so-
boto, 16. marca, ob 19. 
uri v viteški dvorani gra-
du. 

KINO PTUJ # T a teden 
je ob 18. in 20. uri na 
sporedu Ace Ventura -
Klic divjine, v petek, so-
boto in nedeljo pa tudi 
ob 16. uri. Naslednji te-
den bodo ob 18. in 20. 
uri vrteli f i lm z naslovom 
Sedem. 

PTUJ # V dvorani mi-
noritskega samostana 
bodo še do 24.marca 
razstavljene slike in 
križev pot Hermine Eve 
Tobias. Razstava je 
odprta vsak dan od 10. 
do 12. in od 15. do 18. 
ure, v nedeljo pa od 8. 
do 12. in od 15. do 18. 
ure. 


